
نگاه
امیرحیات مقدم؛ عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس

این روزها مسئله مذاکره- چه از نوع مستقیم و چه به صورت 
غیرمستقیم- به یکی از مهم ترین مباحث محافل رسانه ای 
و سیاسی بدل شده اســت. در این میان جمهوری اسلامی 
ایران بر شیوه گفت وگوی غیرمستقیم تأکید دارد؛ حال آنکه 
ایالات متحده آمریکا به دنبال آن اســت که به هر قیمت ممکن ایران را پای میز مذاکره 

مستقیم بکشاند.
در گام نخست باید تصریح کرد که مراد از مذاکره مستقیم آن است که 2طرف به گونه ای 
آشکار در برابر یکدیگر بنشــینند و گفت وگوهایی را با حضور خبرنگاران و دوربین های 
رسانه ای پیش ببرند؛ نشســتی که نه تنها محتوای آن، بلکه نماد و پیام سیاسی اش نیز 
در عرصه عمومی منتشــر می شود. در مقابل، الگوی اتخاذشــده از سوی ایران، الگویی 
غیرمستقیم و باواسطه اســت. در این مدل نمایندگان 2کشور در سرزمینی بی طرف - 
ازجمله عمان-حضور می یابند و از طریق میانجیگری مقامات عمانی دیدگاه ها، مطالبات 
و پاسخ های خود را به طرف مقابل انتقال می دهند، بی آنکه با هم روبه رو شده و به صورت 

علنی با یکدیگر مذاکره کرده باشند.
اصرار مقامات آمریکایی بر انجام مذاکره مستقیم از ســوی جمهوری اسلامی ایران رد 
شده اســت. این موضع نه تنها نشانه اقتدار و اســتقلال در فرآیند گفت وگو است، بلکه 
حامل پیامی روشن به جامعه بین الملل است: ایران مسیر و منطق گفت وگوی خویش را 
خود برمی گزیند و تن به قواعد تحمیلی و صحنه آرایی های سیاسی واشنگتن نمی دهد. 
افزون براین تجربه تلخ گذشــته و خلف وعده های مکرر آمریکایی ها - به ویژه در دوران 
ریاست جمهوری دونالد ترامپ- عاملی است برای بی اعتمادی عمیق و هوشیاری مضاعف 

تهران در برابر فریب های دیپلماتیک.
اصــرار ترامپ و تیم او بر مذاکره مســتقیم، بیــش و پیش از آنکه ناظــر به حل وفصل 
مســئله ای واقعی باشــد، ناظر به طراحــی صحنه ای تبلیغاتی و رســانه ای اســت؛ 
نمایشــی برای بازگرداندن ابتکار عمل به دســت واشــنگتن و القــای نوعی پیروزی 
در عرصه سیاســت داخلی ایــالات متحده. اما به همــان میزان که آنان می کوشــند 
تا ابتــکار عمل را در اختیــار بگیرند، ایران نیــز تلاش می کند از رهگــذر اتخاذ روش 
 مســتقل و مدبرانه، این فرصت را از آمریکا ســلب کند و مانع بهره بــرداری یکجانبه

 آنان شود.
نکته ای که نباید از نظر دور داشت آن است که درنهایت، تفاوت بنیادینی میان مذاکره 
مستقیم و غیرمستقیم از حیث نتایج نهایی وجود ندارد؛ چه آنکه هر توافقی، صرف نظر 
از شــکل مذاکرات، نهایتا باید به امضای طرفین برسد و متضمن تعهدات متقابل باشد. 
تنها تفاوت قابل ذکر در آن است که مسیر غیرمستقیم روند گفت وگو را اندکی طولانی تر 
می سازد؛ که البته آن نیز به سبب تمایل ایران به پرهیز از مواجهه مستقیم و تبلیغاتی با 

طرف آمریکایی است.
در پایان باید خاطرنشان ســاخت که هیچ جنگی در پیش نیست و جای نگرانی وجود 
ندارد. نه تهدیدهای توخالی و پرهیاهوی آمریکایی ها و نه اســتقرار نمادین جنگنده ها 
در اطراف مرزهای ایران، نشــانه ای از عزم آنــان برای درگیری نظامی نیســت. آنچه 
 می بینیم بیشــتر تلاشــی اســت برای نمایش قدرت در قالب ژســت های سیاسی، 

تا واقعیت های میدانی.

مذاکره به سبک تهران 
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فروردین
مجلات

 همشهری 
منتشر شد

معمای تولید در خاموشی
در گفت وگوی تلویزیونی همشهری با فعالان صنعت مطرح شد

نام سال »سرمایه گذاری برای تولید« است اما در همین ابتدا
کمبود برق موجب نگرانی تولیدکنندگان شده است

من سیندرلا هستم
ماجرای یک سندروم میان مجردها

درباره  دختران و پسراني که حوصله مسئولیت هاي 
زندگي را ندارند و دنبال ثروت بالاي طرف مقابل هستند

 پای تاکسی برقی ها 
 به بازار باز شد

هنرپیشه

راه اندازی نخستین ایستگاه تاکسی های برقی در محدوده بازار تهران

»عینک قرمز« با بازی بهداد شکست 
خورده بزرگ گیشه امسال است

صفحه17

صفحه16

میزگرد تلویزیون همشهری درباره روایت سازی آمریکایی  از مذاکره در عمان

ماجرای اصرار ترامپ بر »مذاکره مستقیم«  در گفت و گو با ابراهیم متقی و مهدی خورسند

30هزار 
تاکسی  خطی در تهران وجود دارد.

600خط 
تاکسیرانی در پایتخت وجود دارد.
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اسکن کنید و ببینید.

  مواضع روشــن رهبری درباره مذاکره چنان مســتدل و 
همه فهم بود که جای هیچ شبهه ای  باقی نمی گذاشت. او اگر 
دلیل نمی آورد هم همه  چیز مثل روز برای همه روشــن بود. 
او گفت، مذاکره نمی کنیــم، دلیل هم تجربه. او گفت مذاکره 
نه عاقلانه است نه شــرافتمندانه. او گفت مذاکره مشکل تحریم را حل نمی کند بلکه گره ها را 
کور و پیچیده تر می کند. پس چرا بعد از مدت کوتاهی در پاسخ به نامه ترامپ راضی به مذاکره 

غیرمستقیم شد. پاسخ را در کلمه »غیرمستقیم« جست وجو کنید.
  در مذاکرات دهه90، رهبری 2 ماه قبل از انتخاب روحانی و روی کار آمدن او، گفت با مذاکره 
موافقم ولی به آن خوشبین نیستم. همانجا علت چنین تصمیمی را تجربه کردن مردم بیان کرد. 
بعدها به تجربه نخبگان از جناح های مختلف  نیز اشاره کرد. اما این بار ماجرا کاملا متفاوت بود. مردم 
در این دوران تجربه کرده بودند، نیازی به تکرار نبود، رفتار ترامپ با نزدیک ترین هم پیمانانش از 
اوکراین و اروپا و کره جنوبی و ژاپن و کانادا و چه و چه را دیده بودند. وضعیت جنایت های اسرائیل 
در غزه هم که پیش چشم همه بود، همین ترامپ هم که محصول چندین سال مذاکره با ایران را 

رسما پاره کرده بود. قصه چه بود؟ پاسخ را در کلمه »غیرمستقیم« دنبال کنید.
  ترامپ بنا داشت ایران را سر دو راهی مذاکره و جنگ قرار دهد. پذیرش اصل مذاکره باعث می شد 
هیمنه قدرت ایران که ستون اصلی مقاومت بود، بشکند. ترامپ به عنوان یک موفقیت روی این اتفاق 
اسکی برود، اسرائیل دست برتر را در مذاکرات حماس پیدا کند، فشار بر مردم غزه برای کوچ بیشتر 
شود و.. . اما پذیرش جنگ چه می شد؟ باعث می شد ترامپ بتواند برای بسیاری از ناظران بیرونی 
برای حمله به ایران دلیلی پیدا کند، جریان های وابسته داخلی بتوانند هم در به هم ریختگی بیشتر 
بازار و هم در کنش ها و به هم ریختگی داخلی اجتماعی موفق تر عمل کنند و پالس ضعف به جبهه 
مقاومت صادر شود و باز دست اسرائیل بازتر شود و خلاصه کار برای ایران سخت تر شود. ایران سبک 

مقاومتش، بسیار متفاوت است  و منعطف و پر از تقیه است؛ این را دشمن می داند.
  ایران راه سومی را پیشنهاد داد و در عین تهدید متقابل دشمن، راه مذاکره غیرمستقیم را 
باز گذاشت. مذاکره غیرمستقیم پیش از این در دوران رئیسی شهید هم پیش رفته بود، قبل تر 
هم سابقه داشت. مشروعیت اقدام اسرائیل و آمریکا را از بین می برد، شائبه ترس ایران را از بین 
می برد، دست اســرائیل را باز نمی گذاشت، جلوی هر نوع فشــار داخلی را چه اقتصادی و چه 
اجتماعی می گرفت، وقت کشی هم می کرد. همه  چیز را به تأخیر می انداخت و تأخیر برای آمریکا 

و اسرائیل در منطقه مرگ آور است.
  از خودتان بپرسید چرا ترامپ رسما دروغ گفت؟ او اشاره به مذاکره مستقیم کرد. خب، این 
دروغ است. اصل هم رده نبودن مذاکره کنندگان، سبک مذاکره در عمان، صراحت مسئولان ایران 
و... همه همین را نشان می دهد، چرا او دروغ گفت؟ دلیلش را مورگان اورتگاس، معاون نماینده 
ویژه آمریکا در خاورمیانه در مصاحبه با العربیه گفت. او گفت ما در تله نمی افتیم. مذاکرات نباید 

طولانی شود. باید سریع به نتیجه برسد.
  زمان به سود اسرائیل و آمریکا نیست. این چیزی است که بارها ترامپ هم بیان کرده بود و 
حالا ایران آنها را در گوشه رینگ قرار داده است. این بار مصلحت پذیرش مذاکره غیرمستقیم نه 
تجربه جدید برای مردم و نخبگان، بلکه راهبری اتفاقات منطقه ای و درگیری مقاومت با اسرائیل و 
آمریکا ست و لاغیر. ماجرا این است که ایران مذاکره بازی می کند؛ همانطور که ترامپ هم چنین 

خیالی داشت. منتهی حالا به قول عراقچی »توپ در زمین آمریکاست«.

ماجرای مذاکره غیرمستقیم

یادداشت
علی مهديان؛ استاد حوزه و دانشگاه

روایت سازی کذب ترامپ درباره مذاکرات با ایران
ادعای ترامپ در برابر واقعیت

ادعای ترامپ
   »در بالاترین سطح با مقامات ایران دیدار و مذاکره می کنیم.«

   »آمریکا آماده گفت وگوی بدون پیش شرط است.«
   »پیشرفت های دیپلماتیک  در حال انجام است.«

واقعیت از نگاه ایران
  ایران تأکید دارد که مذاکرات تنها به صورت غیرمستقیم و از 
طریق واسطه ها )عمان، قطر، اتحادیه اروپا( انجام می شود.

  ایران معتقد است که واشنگتن با تخلف از برجام و 
تحریم های یکجانبه، اعتماد را از بین برده است.
  آمریکا با جنگ روانی می خواهد ایران را تحت فشار قرار دهد.

تفاوت مذاکره مستقیم و غیرمستقیم

مذاکره مستقیم 
   گفت وگوی رودررو )مثل مذاکرات ظریف و کری در برجام(

   سطح بالای دیپلماتیک 
   ریسک بالا: امکان سوءاستفاده تبلیغاتی توسط آمریکا 

مذاکره غیرمستقیم 
   استفاده از واسطه ها )عمان، قطر، اروپا( 
   سطح پایین تر )معاونان یا کارشناسان( 

   کنترل بیشتر: کاهش خطر تحریف رسانه ای 

چرا ایران غیرمستقیم مذاکره می کند؟

   بی اعتمادی به تعهدات آمریکا )خروج از برجام، تحریم های یکجانبه( 
   جلوگیری از تبلیغات سیاسی واشنگتن 

   حفظ چارچوب مشخص برای پیشبرد منافع ملی 

نقاط قوت ایران در مذاکرات پیش رو

   حضور وزیر خارجه 
)ارسال پیام جدیت( 

   تجربه دیپلماتیک 
تیم مذاکره کننده 

پیام های کلیدی

   ترامپ در حال روایت سازی کذب برای نمایش پیشرفت 
دیپلماتیک است.

   ایران به دنبال توافق متوازن است، نه امتیازدهی یکجانبه.
   آمریکا سابقه نقض تعهدات دارد )برجام، پیمان پاریس، 

قراردادهای سرخپوستان(.

ابزارهای ایران در مذاکره 

   توان هسته ای )غنی سازی( 
   قدرت منطقه ای )محور مقاومت( 

   قدرت نظامی )موشک های دوربرد و تسلیحات ناشناخته( 
   دیپلماسی هوشمند )استفاده از واسطه ها( 

جمع بندی: آیا مذاکرات نتیجه بخش خواهد بود؟
خوشبینانه: اگر آمریکا به تعهدات عملی پایبند بماند.

بدبینانه: اگر واشنگتن به دنبال الگوی لیبی )تضعیف تدریجی( باشد.

اهداف دو طرف در مذاکرات پیشین

ایران
   لغو تحریم ها
   تضمین های 

اجرایی برای عدم 
خروج مجدد آمریکا
   راستی آزمایی 
اقدامات عملی 

واشنگتن

آمریکا
   محدود کردن 

برنامه هسته ای ایران
   کنترل فعالیت های 

منطقه ای ایران
   استفاده از 

مذاکرات برای فشار 
بیشتر

هشدار کارشناسان
   آمریــکا بــه دنبــال الگــوی »سوســیس برشــته« 

است)تضعیف گام به گام ایران، مشابه لیبی(.
   توافق احتمالی کوتاه مدت است، زیرا قوانین آمریکا 

اجازه تعهد بلندمدت نمی دهد.
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روايت سازی  آمریکایی از مذاكره
تأکیدترامپبر»مذاکرهمستقیم«نوعیروایتسازیازگفتوگوبااهدافچندوجهیبهحسابمیآید
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صفحهآرا:علیحسنی

حمایت چین از دیپلماسی هسته ای
چین بر لزوم صداقت سیاسی آمریکا در مذاکره با ایران تأکید کرد. لین جیان، سخنگوی وزارت امور خارجه چین، 
ضمن تأکید بر راه حل سیاســی و دیپلماتیک، به عنوان تنها مســیر درســت برای حل مســئله هســته ای ایــران، از 
واشنگتن خواست براساس احترام متقابل وارد گفت وگو شود و از تهدید به زور و فشار حداکثری دست بردارد./ایرنا

مجلس

بهارستان در تراز نظارت
نظاممهندسیزیرذرهبین؛معیشتدرکانونتوجه

دومینجلسهعلنیمجلسدرسالجدید،باعبورازفضای
تبریکودیدوبازدید،بهنقطهایجدیرسید؛جاییکه
قانوننظاممهندســیوبحرانمسکن،محورگفتوگوی
صریحنمایندگانبادولتشدونطقها،تذکرهاوبیانیهها،

دغدغههایملیرابهصحنآورد.
سهشــنبه۱۹فروردین،صحنمجلسشــورایاسلامی
بهریاســتمحمدباقرقالیباف،بهطوررسمیواردفضای
کاریشد.گزارشکمیسیونعمراندربارهآسیبشناسی
اجرایقانوننظاممهندســیوکنترلساختمان،اولین
دستورکارجدیپارلماندرسال۱۴۰۴بود؛گزارشیکه
نهتنهاواکنشهایصریحنمایندگانرادرپیداشت،بلکه
بسترگفتوگوییجدیمیانمجلسودولترافراهمکرد.

سازمانی با 2 همت، اما بدون استقلال؟
علیاصغریوسفنژاد،معاونپارلمانیوزیرراهوشهرسازی،
دردفاعازعملکردنظاممهندسیبهصحنآمدواعلامکرد
گردشمالیاینسازماندر۳۱استانحدود۲همتاست؛
رقمیکه۶۰درصدآنصرفحقوقومزایامیشــود.او
ضمنتشریحساختار۴رکنهسازمان،تأکیدکردکهبخش
قابلتوجهیازبودجهبهاموراداریوتوســعهاختصاص

داردوجاینگرانیازانحرافمالیوجودندارد.
اماســخنانمعاونوزیــر،قانعکنندهنبــود.محمدرضا
رضاییکوچی،رئیسکمیسیونعمران،ازضعفاستقلال
ســازمانســخنگفتوتصریحکرد:»تازمانیکهنظام
مهندسیزیرسایهدولتحرکتکند،نمیتوانازکیفیت

ساختوسازتوقعیداشت.«
امینمقومینیزبااســتنادبهآمارها،ازآموزشگسترده
مهندســانونرخپایینتخلفاتدفاعکــرد،امادرعین
حالپردهازواقعیتیتلخبرداشــت:»میانگیندرآمدیک
مهندسدرسالگذشتهکمترازحداقلحقوققانونکار

بودهاست.«

قالیباف: نظارت یعنی اصلاح، نه مچ گیری
درجریاناینبحثها،رئیسمجلسنیزواردمیدانشد.
قالیبافدرسخنانیصریح،گفت:»نظارتبرایمچگیری
نیســت.بایدبانگاهاصلاحگرایانهسراغسیستمبرویم.ما
میتوانیمبحرانمســکنراتاپایــانبرنامههفتمکنترل
کنیم،بهشــرطآنکهتحرکواقعــیدرتصمیمگیریها

ایجادشود.«
اودرادامهافزود:»وقتیزنوشــوهرهردوشاغلانداما
ســقفبالایســرندارند،تمامدرآمدشــانصرفاجاره
میشود.بایدبرایاینمعضلچارهایبنیادیناندیشید.«

از صحن تا سنگر اقتصاد و امنیت
بخشدیگرجلســهبهنطقهایمیاندســتوراختصاص
داشــت؛جاییکهنمایندگانباصراحتدربارهمســائل

کشورهشداردادند.
جلالالدینسراج،نمایندهمخالفسازشباغرب،بااشاره
بهتحریمهاگفت:»آمریکابهدنبالجنگنظامینیست؛
هدفآنهاناتوانسازیجمهوریاسلامیازدروناست.«
اینهشــدار،بالحنتندتریازسویمحمدباقربجارزهی
دنبالشــد:»صهیونیســتهامنتظرانتقامالهیباشند؛

انتقامخداسختاست.«
ازسویدیگر،روحاللهفلسفیباتمرکزبراقتصاد،گفت:»تا
زمانیکهانقلابکشــاورزیدرکشوررخندهد،ازباتلاق

اقتصادیخارجنمیشویم.«

تذکراتی از جنس رنج مردم
تذکراتنمایندگاننیز،بازتابــیاززندگیروزمرهمردم
بود.حسینپورکولبریرا»نامیکدرد«خواند،نیکبین
از»ســردرگمیروحیدانشآموزانبهخاطــرتغییرات
کنکور«گفتوامیرازخوزستانیسخنگفتکه»تشنه

بود،تشنهترشد.«
قائممقامازفداشــدنجانمــردمدرپروژههایعمرانی
انتقــادکردواحمــدیباطعنــیتلخپرســید:»چطور
میخواهیمســرمایهگذاررابرایتولیدقانعکنیموقتی

بسترمهیانیست؟«

بیانیه 2۵۰ امضایی برای اجماع علیه تحریم
درپایانجلســه،عضوهیأترئیســهمجلس،بیانیهایبا
امضای۲۵۰نماینــدهراقرائتکردکهطــیآن،تحریم
وزیرنفتجمهوریاسلامیایرانازسویآمریکامحکوم
شــد.اینبیانیه،یکیازمعدودنقاطاجماعدرصحنبود
وبازتابنگاهمشــترکنمایندگاننســبتبهتحرکات

ضدایرانیغرب.

کلام آخر 
نشســت۱۹فروردینماه،چهرهواقعیمجلسراپساز
تعطیلاتنوروزینشانداد؛مجلســیکهباپروندههایی
پرحاشــیه،ازنظاممهندســیتــامعیشــتوتحریم،
روبهروســت.نمایندگاننشــاندادندکهآمادهورودبه
مباحثحساسوساختاریهســتند،اماآیااینجسارت
بهخروجیمشخصیخواهدرســید؟پاسخاینسؤال،به

هفتههاوماههایآیندهگرهخوردهاست.

شایعه سازی با ترور خیالی
یک منبع آگاه ضمن رد شایعه  برخی رسانه های معاند درباره  ترور فرمانده هوافضای سپاه پاسداران، آن را بخشی 
از سناریوی تکراری دشمن برای ایجاد اختلال در فضای روانی کشور دانست. این منبع آگاه تأکید کرد که دشمنان 

ایران با القای اخبار کذب، تلاش می کنند ذهن مردم را به سمت فضای جنگ و ترس سوق دهند./فارس

سیده زهرا عبداللهی؛ روزنامهنگار

ایران بــار دیگر تأکید کرده 
کــه تنها چارچــوب مورد 
پذیرش بــرای گفت وگو با 
ایالات متحــده، مذاکره ای 
غیرمستقیم است؛ مدلی که از ســال ها پیش، به ویژه پس از عهدشکنی 
آمریکا در ماجرای برجام، به عنوان مســیر اصلی تعامل تهران و واشنگتن 
درنظر گرفته شده است. در این میان، دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا با 
انتشار اظهاراتی مبنی بر انجام گفت وگوهای مستقیم میان 2کشور در روز 
شنبه، بار دیگر به روایت سازی های دروغین و هدفمند متوسل شده است؛ 
ادعایی که بلافاصله از سوی منابع ایرانی رد شد. این نخستین بار نیست که 
کاخ سفید تلاش می کند با تحریف واقعیت های دیپلماتیک، افکار عمومی 
را درباره ماهیت گفت وگوها گمراه کنــد. تحلیلگران معتقدند که هدف از 
این فضاسازی »دستاوردسازی تبلیغاتی« برای آمریکا و درصورت ناکامی، 
»مقصرنمایی ایران« در شکست احتمالی مذاکرات است. با این حال، ایران 
با تکیه بر تجربه های گذشته و بی اعتمادی عمیق به واشنگتن، بر اصول خود 
در پایبندی به گفت وگوهای غیرمستقیم تأکید دارد و حاضر به عبور از این 
چارچوب نیست. در این گزارش، به ادواری از مذاکرات غیرمستقیم گذشته 

و سازوکار آن پرداخته شده است.

ادامه مذاکرات در دولت سیزدهم 

مذاکره برای احیای برجام
 زمان:  فروردین۱۴۰۰)آوریل۲۰۲۱(

 میزبان: گرندهتلشهروین
 مذاکره کننده ایران: عباسعراقچی،مذاکرهکنندهارشدایرانوکاظمغریبآبادی،نماینده

ایراندرسازمانانرژیاتمی
مذاکره کننده آمریکا:رابرتمالی،نمایندهویژهوقتوزارتامورخارجهآمریکادرامورایران

طرف ثالث:کشورهایعضوتوافقبرجام)تروئیکایاروپایی،روسیهوچین(
شــکل مذاکــره غیرمســتقیم:درجریانمذاکراتبرجامــیفروردین۱۴۰۰گفتوگوهای
غیرمستقیمدر۲هتلمجزاانجامشد.بهاینشکلکهنمایندگانکشورعضوبرجامیعنیایران،
انگلیس،فرانسه،چین،روسیهوآلماندریکهتلومذاکرهکنندگانآمریکادرهتلدیگری

دیدگاههایخودرابهیکدیگرمنتقلمیکردند.
نتیجه مذاکرات:اگرچهاینمذاکراتدرروزهایپایانیدولتدومروحانی،ازفروردین۱۴۰۰
درحدود۶دوروبانقشآفرینیانریکهمورا،معاونمســئولسیاستخارجیاتحادیهاروپا
پیگیریشد،امابازیادهخواهیطرفآمریکاییوطفرهرفتنازموضوعرفعتحریمهایایران،

بهنتیجهروشنینرسیدتادردولتشهیدرئیسیدوبارهموضوعپیگیریشود.
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زمان:آذر۱۴۰۰)دسامبر۲۰۲۱(
میزبان:هتلکوبورگدرشهروین

مذاکره کننــده ایران:علیباقریکنی،مذاکرهکنندهارشــد
ایرانومعاونوزیرامورخارجه

مذاکره کننده آمریکا: رابرتمالی،نمایندهویژهوقتوزارت
امورخارجهآمریکادرامورایران

طرف ثالــث:انریکهمورا،معاونمســئولسیاستخارجی
اتحادیهاروپا،نمایندگانتروئیکایاروپایی،روسیهوچین
شــکل مذاکــره غیرمســتقیم:درهفتمیــندورازمذاکرات
برجامی،گفتوگوهایغیرمستقیمایرانوآمریکاازطریق
نمایندهسیاســتخارجیاتحادیهاروپــادرجریانبودو

انریکهمورانظراتودیدگاههایدوطرفرابهیکدیگردر
دومحلجداگانهمنتقلمیکرد.

نتیجــه مذاکــرات:ایندورازمذاکــراتپسازوقفه۵ماهه
کهدرواقعآنرابایدنخســتینگفتوگویغیرمستقیم
ایرانوآمریکادردولتسیزدهم،آنهمبهواسطهاتحادیه
اروپابهحســابآورد،اگرچهباپیشــنهادهایراهگشای
ایرانبهمنظورخروجازبنبستشکلگرفتهدردورهای
گذشتههمراهبود،اماباکارشکنیطرفآمریکاییبهنتیجه
مطلوبینرسید.پسازرایزنیهایایندور،طرفآمریکایی
پشنهادهایایرانراردکردوراهبرد»مقصرنماییایران«

رادرپیشگرفت.

علیرضا احمدیگزارش۲
روزنامهنگار

دروغ مستقیم
ماجرایاصرارترامپبر»مذاکرهمستقیم«درگفتوگوباابراهیممتقیومهدیخورسند

میزگرد تلویزیون همشهری درباره روایت سازی آمریکایی  از مذاکره در عمان

ایالات متحده در سال های اخیر، به ویژه پس از خروج یکجانبه 
از برجام، نشــان داده که نه تنها به تعهــدات بین المللی خود 
پایبند نیست، بلکه با روایت سازی های رسانه ای، تلاش می کند 
واقعیت های مذاکرات با ایران را به نفع خود بازسازی کند. ادعای 
اخیر دونالد ترامپ درباره برگزاری گفت وگوی مســتقیم میان 

ایران و آمریکا در روز شنبه، نمونه ای آشکار از این پروژه  تبلیغاتی 
است؛  این درحالی است  که ایران صراحتا اعلام کرده مذاکرات 

تنها در قالب غیرمستقیم و از طریق واسطه ها پیگیری می شود.
این سیاســت آمریکا مسبوق به ســابقه است: تحریف شکل 
مذاکرات برای نمایش دستاوردهای جعلی یا در صورت شکست، 
انتقال بار مسئولیت به ایران. درحالی که طی سال های گذشته، 
ایران و آمریکا بارها از طریق کشورهای واسط مانند عمان، قطر 
و اتحادیه اروپا وارد رایزنی هایی برای مدیریت تنش شده اند، 
واشنگتن با فضاسازی دروغین، به دنبال بهره برداری سیاسی 

از هرگونه تعامل دیپلماتیک است. بی اعتمادی ایران به آمریکا 
ریشه در همین رفتارهای فرصت طلبانه دارد. تهران بارها تأکید 
کرده که تنها در قالب مذاکرات غیرمستقیم و بر مبنای اصول 
مشخص، حاضر به گفت وگوست. هرگونه فشار برای تغییر این 
چارچوب، نه تنها کمکی به حل مسائل نمی کند، بلکه شکاف ها 
را عمیق تر خواهد کرد. برای روشــن تر شدن فضای مذاکرات، 
گفت وگوی ابراهیم متقی و مهدی خورســند از کارشناسان 
برجسته روابط بین الملل را که در تلویزیون اینترنتی همشهری 

انجام شده است، در ادامه می خوانید.

محمد علی حسن نیا / رضا عموییگزارش۱
روزنامهنگار

برای مردم سؤال است که فرق میان مذاکره مستقیم 
و مذاکره غیرمستقیم چیست؟

ابراهیم متقی: مذاکراتایرانوآمریکادورانمختلفیداشــته
اســت.دیدارهیأتایرانیباعماندرگذشتهدرزمانیکهویلیام
برنز،رئیسهیأتمذاکرهکنندهآمریکابود،برگزارشدهبودودرآن
زمانبرنزرئیسهیأتآمریکایيبودوآقایخاجیازطرفایران
دراینمذاکراتدرسال۱۳۹۱حضورداشت.درآنمذاکرهیکنوع
همسطحیدرموقعیتافرادبهچشممیخوردوهردوطرفمعاون
وزیرامورخارجهبودند.درفضایفعلیمذاکراتدرعمان،موقعیت
وزیرامورخارجهایرانبهلحاظســاختاریازاعتباربیشــتری
برخورداراستوماشــاهدهمســطحیمیانمذاکرهکنندگان
نیســتیم.آمریکاییهامعتقدندکهمذاکراتدرسطحوزیرامور
خارجهایرانرسمیومستقیماســت.ماقبلاهمدردورانآقای
ظریفمذاکرهمســتقیمباآقایکریبهعنوانوزیرامورخارجه
آمریکاداشتهایم.الاندرفضایآغازینطبیعیاستکهمقامات
عمانینقشمیزبانوشــروعکنندهفضایدیپلماتیکراداشته
باشند.اگربهمنبرنامهریزیاینمذاکراتراپیشنهادمیدادند،
بههیچوجهدرسطحوزیرامورخارجهشروعنمیکردم؛بلکهتیم
شــروعکنندهدرحدمعاونوزیرامورخارجهیــایکیازاعضای
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شورای عالی امنیت ملی بود. ایران با حضور وزیر امور خارجه اش 
در مذاکره می خواهد اراده خود را نشــان دهد کــه در مذاکره و 
دیپلماسی جدی است و به همین دلیل در سطح وزیر شرکت کرده 
است. از طرف دیگر آقای عراقچی دارای تجربه مذاکرات برجام در 
دوره آقای ظریف و در بسیاری از فرآیندهای دیگر به عنوان معاون 
بین الملل وزارت امور خارجه است. یعنی ما در یک سطح عالی در 
مذاکرات شــرکت کرده ایم. وزیر امور خارجه دارای جایگاه است 
و مواضعی که اتخاذ می کند، مواضع رســمی کشور است. خیلی 
از وزرای امور خارجه آمریکا مثل خانم کاندولیزا رایس که استاد 
روابط بین الملل بود و از مباحث امنیت جهانــی آگاه بود، وقتی 
وارد صحبت دیپلماتیک می شد در همان زمینه مربوطه صحبت 
می کرد؛ چون حرف های وزیر امور خارجه ســندیت دارد و دارای 
الزام آوری است. در حال حاضر به نظر می رسد که ما در مذاکرات 
دارای سرعت عمل زیادی هستیم و کاش با وزنه سبک تري شروع 
می کردیم تا ثبت رکورد اولیه حاصل شود. امیدواریم که مذاکرات 

نتایج خوبی برای امنیت کشور داشته باشد.

آیا در حال حاضر ما شــاهد یــک جنگ روانی از 
سوی ترامپ هســتیم؟ این وضعیت چه پیامدهایی دارد؟ و 
مذاکرات مستقیم و غیرمســتقیم چه پیامدی برای طرفین 

خواهد داشت؟
مهدی خورســند: هر عمل ما در مذاکرات دارای پیام اســت. 
شیوه قدم زدن، خندیدن و نشستن ما به طرف مقابل پیام صادر 
می کند. منطق می گوید که در شــرایط فعلی با توجه به نابرابری 
امکانات دوطرف میز گفت وگو، شــما باید زمان بخرید تا بتوانید 
بهترین اتفاق را در برابر حرکت تهاجمی رقم بزنید. ما باید از برجام 
عبرت بگیریم. در زمان برجام کارشناسان نظر ندادند و حتی بعد 
از امضای برجام هم اجازه برگزاری جلسات تخصصی برای بررسی 
آن را نداشتند. ما یک تعهد بین المللی امضا کردیم، اما کارشناسان 
آن را بررسی نکردند. در وضعیت فعلی ما انتظار بیشتری داشتیم؛ 
چون آقای عراقچی در ســفرهای خارجی اش توانسته است خود 
را به عنوان اســتاد دیپلماسی عمومی نشــان دهد و با حضور در 
رستوران ها پیام دوستی و قدرت ایران را به جهان صادر کند. اینکه 
تا یک ساعت قبل از ســخنان ترامپ اعلام شود مذاکره مستقیم 
نداریم و بعد ترامپ پیام می دهد که مذاکره مستقیم خواهد بود، 

این وضعیت خوبی برای ما نبود. سطح ما در مذاکرات یکی نیست 
و این یک انتقاد است؛ چون آقای اســتیو ویتکاف در سطح آقای 
عراقچی تصمیم گیرنده نیست. حتی شخص آقای روبیو به عنوان 
وزیر امور خارجه آمریکا هم تصور حضور ایران در این ســطح را 
نداشت. احتمالا ما در نامه نوعی پاسخ داده بودیم که آقای ویتکاف 
را فرستادند؛ کاش ما در سطح معاونت وزارت امور خارجه یا عضو 
شورای امنیت ملی شرکت کرده بودیم. امیدواریم پیام حضور آقای 

عراقچی در مذاکرات، »ضعف« نباشد.

در شــرایط فعلی مذاکره مســتقیم جوابگویی 
بیشــتری دارد یا مذاکرات غیرمستقیم؟ آیا دو طرف دارای 

واقع بینی کافی درباره نتایج مذاکرات هستند؟
ابراهیم متقی: این مذاکرات به احتمال زیاد مربوط به بحث های 
هســته ای ایران خواهد بود. حتی اخیرا این صحبت مطرح بود که 
آقای گروسی به تهران ســفر کند؛ اما سفرش به تهران ملغی و آن 
ســفر منوط به مذاکرات جاری میان ایران و آمریکا شد. ایران در 
دیپلماسی هسته ای جدی و به دنبال اعاده برجام و راستی آزمایی 
طرف آمریکایی است. یعنی ایران می خواهد بداند که آمریکا قادر 
به رفع بی اعتمادی قبلی خواهد بود یا خیر؟ درسی که می توان از 
برجام گرفت این است که ما در برجام دارای بازی فراگیر نبودیم. 
ما در برجام یکسری امتیاز دادیم که یکسری امتیاز هم بگیریم. در 
وضعیت فعلی اما مشخص نیست در پس مذاکرات حکایت چرخه 
سوخت چه خواهد شد؟ وضعیت سانتریفیوژها به کجا خواهد رسید؟ 
پروتکل الحاقی چه می شود؟ تحریم ها چگونه برداشته می شوند؟ 
آقای خاجی که در مذاکرات عمان شــرکت کرد، طرف مقابلش 
ویلیام برنز و فرد هم سطح او بود. در مذاکرات کنونی ویتکاف اگرچه 
قدرتمند است و رویکرد متکی به دیپلماســی دارد، اما هم سطح 
طرف ایرانی در مذاکرات نیست؛ البته آمریکا هم هیچ گاه روبیو را 
برای مذاکره با ایران نمی آورد. در آمریکا وقتی کســی مسئولیتی 
را برعهده گرفت، باید رویکرد فردی خــود را کنار بگذارد و عوامل 
بروکراتیک و سازمانی اش را دنبال کند. وقتی که استاد دانشگاهی 
در آمریکا مسئولیتی را عهده دار می شود، باید مواضع دولت آمریکا را 
دنبال کند. امیدواریم آقای عراقچی بتواند از تجارب خود بهره گیرد 
و تجارب برجام را پیش رو داشته باشد. برجام متوازن نبود. توافقی 
می تواند ادامه داشته باشد که از نظر اندازه و تعهدات، متوازن باشد. 
نکته دوم اینکه زمان تعهدات نیز باید قابل اجرا باشد. امیدواریم در 
فضای موجود به نتایجی برسیم که آقای عراقچی بدانند کارشناسان 
در حوزه های راهبردی مقامات دیپلماتیک را تحلیل می کنند و این 
یک فضای مهم برای هر فردی است که در مذاکرات شرکت می کند.

هدف آمریکا و ایران در مذاکرات چیســت؟ آیا 
مذاکرات در چارچوب برجام پیش خواهد رفت؟ یا موضوعات 

فراتر خواهد بود؟
مهدی خورسند: مذاکره در زمانی شکل می گیرد که دو طرف 
علاقه مند باشند امتیاز بدهند و در مقابلش امتیاز هم بگیرند. چرا 
ما تجربه برجام را یادآور می شــویم؟ چون آقای عراقچی خودش 
یکی از ستون های برجام بود. خوانش دو طرف ایرانی و آمریکایی 
از متن واحد برجام، یکســان نبود و اهداف دو طرف در برجام در 
تناقض کامل بود. تصور ما از برجام وعده های اقتصادی برای لغو 
تحریم ها بود و طرف آمریکایی به دنبال یک برجام امنیتی و اعمال 
محدودیت برای ایران بود. دســتاورد ما در حوزه اقتصادی تقریبا 
هیچ بود و اینکه ترامپ از برجام خارج شــد چون تصور داشت که 
برجام نتوانسته رفتار ایران را در منطقه و حوزه موشکی تغییر دهد. 

الان هم سطح و عمق و موضوع مذاکرات به درستی مشخص نیست 
و هیچ خبری در این ارتباط در دسترس نیست. نیت آمریکایی ها 
براساس اخبار و موضع گیری ها دوباره امنیتی و به دنبال محدود 
کردن ایران در منطقه و بین الملل و در حوزه هسته ای است. ما هم 
دوباره با نیت اقتصادی وارد مذاکره شده ایم. در واقع هر دو طرف 
مذاکرات فعلی در عمان در همان فضای قبل از ســال2015 و با 

همان فضای ذهنی قبل از برجام وارد مذاکره شده اند.

تحلیل شما از روند مذاکرات چیست؟ آیا مذاکرات 
مثبت خواهد بود؟

ابراهیم متقی: قبل از هرچیز باید به رفتار اســرائیل توجه کرد. 
به طور کلی رویکرد اسرائیلی ها انهدام هر بازیگر مقاومت و دارای 
قدرت در منطقه است و نگاه آمریکایی ها این است که نیاز نیست 
این بازیگران را منهدم کــرد، بلکه باید اراده آنهــا را کنترل و بر 
اســتراتژی آنها غلبه کرد. به نظر می رســد که نگاه اصلی طرف 
آمریکایی در مذاکرات این است که ایران قابلیت هسته ای خود را 
کاهش دهد، اما به چه میزان؟ به 3درصد برسد؟ آیا ما سانتریفیوژ 
را حفظ می کنیم؟ آیا ذخایز اورانیوم را حفظ می کنیم یا خیلی از 
قابلیت ها فریز می شوند؟ آیا فقط بازرسی است یا کنترل هم خواهد 
بود؟ آیا قابلیت هسته ای ما به اکســیدآمونیوم تبدیل می شود؟ 
در این وضعیت ما به نقطه اول می رســیم، ماننــد بازی مار پله و 
دوباره بازیگر از ابتدای بازی شروع می کند. ایران هزینه بسیاری 
برای قابلیت هایش کرده است و ما در برجام قابلیت 20درصدی 
داشتیم. در فضای فعلی سؤال این است که چه خواهیم داشت؟ 
و چه چیزهایی را در اختیار آژانس قرار می دهیم و چه به دســت 
می آوریم؟ از زمانی که ترامپ رئیس جمهور شده است، محدودیت 
جدی برای صادرات نفت ایران ایجاد نشــده، اگر ترامپ براساس 
رویکرد دولت اول خود وارد می شد، چالش جدی برای ایران و چین 
شکل می گرفت. در دور اول مذاکرات نتایج آن مشخص خواهد شد، 
اما بدترین وضعیت این است که آمریکا خواستار راهبرد »سوسیس 
برشته« شود؛ یعنی ما مذاکره را انجام می دهیم و مانند سوسیسی 
که چرخانده می شود، مرحله به مرحله یک طرف برشته خواهد شد 
و بازیگری که قدرت بیشتری دارد، به اهداف خود می رسد. ما باید 
مراقب باشیم که در فضای سوسیس برشته مذاکره نداشته باشیم. 
آمریکایی ها این الگوی سوسیس برشته را در برابر لیبی هم قرار 

دادند. ما اگر قدرت خود را از دست بدهیم، قدرت ساختاری را هم 
از دست می دهیم. برای امنیت و رفاه باید قالب های قدرت داشته 
باشــیم. خود ترامپ هم گفته بود که مذاکرات ما با ایران در قالب 
مذاکرات لیبی خواهد بود. مرشــایمر در کتاب »تراژدی سیاست 
قدرت های بزرگ«، می گوید که قدرت های بزرگ سیاست شــان 
تهاجمی است و 8مدل رفتاری آمریکا را مطرح می کند و می گوید 
اگر بازیگر در دیپلماســی در فضای الحاق قرار گرفت، در مرحله 
بعدی قدرتش شکسته خواهد شــد. الحاق در شرایطی به وجود 
می آید که یک بازیگر در شرایط مصالحه و سازش قرار بگیرد و این 

یک تجربه خوب برای هر کشوری نخواهد بود.

آمریکایی ها در ذهن خودشــان ابزار ایران را چه 
می دانند؟ اساسا ایران چه ابزارهایی برای مذاکره دارد؟

مهدی خورسند: مذاکرات صرفا باید در موضوع هسته ای باشد 
نه مســائل منطقه یا توان نظامی. ما باید از ورود به مسائل نظامی 
و غیرهسته ای در مذاکرات خودداری کنیم، چون توان نظامی و 
بازیگری منطقه ای، ابزار ایران است که نباید آنها را از دست بدهد. 
در زمان برجام هم آمریکا تلاش داشت تا موضوعات دیگر را مطرح 
کند که موفق نشــد. آمریکایی ها یک قانون دارند که براساس آن 
دولت فعلی نمی تواند برای دولت بعد تصمیم بگیرد. باید بدانیم که 
دولت ترامپ چند سال دیگر به پایان می رسد و دولت بعدی معلوم 
نیست چه رویکردی داشته باشد. لذا توافق ما 3سال بیشتر عمر 

نخواهند داشت و ما باید به این نکته توجه کنیم.

آیا سازوکاری در آمریکا وجود دارد که رئیس جمهور 
بعدی از توافق خارج نشود؟

ابراهیم متقی: ما باید توجه کنیم که مذاکره را در چه ســطحی 
انجام می دهیم. قبلا در سال هاي 2014 و 2015 هم روی سطح 
مذاکره تأکید داشتیم. ما نیاز به ضمانت اجرایی داریم. اما اکنون 
درباره آمریکا ما با یک اکشن پلن روبه رو هستیم. این پلن اجرایش 
مربوط به همان رئیس جمهور است و اگر خوب باشد تا دوره خودش 
آن را اجرا خواهد کرد و شاید بعدا بخواهد انتظاراتش را افزایش دهد 
و آن پلن هم تغییر کند. اکشن پلن وضعیت ضعیف تری در مقایسه 
با پلن دارد. آمریکایی ها حتی پیمان هایی که در ســنا تصویب و 
تبدیل به تعهدات دولت شــده، از آن بیرون می آیند؛ مانند توافق 
پاریس و برخی توافقات دیگر. آمریکایی ها در جنگ با سرخ پوستان 
400قرارداد بستند و چند ماه بعد، از همه قراردادها خارج شدند. 
وقتی ما به یک توافق رسیدیم، انتظارات بیشتر می شود و اگر توافق 
به سنا رفت، این توافق بیشتر هم باقی می ماند. در عین حال خیلی 
از پیمان هایی که حتی در ســنا تصویب شده بود، با تغییر شرایط 
عوض شد. لذا باید توازن میان دو طرف مذاکره وجود داشته باشد 
تا اگر طرف مقابل تعهدات را نادیده گرفت، بتوانیم به این اقدامات 

پاسخ دهیم.

به نظر شما توافق احتمالی با آمریکا کوتاه مدت است 
یا بلندمدت؟

مهدی خورسند: با توجه به نگاه مبنایی آمریکا به غرب آسیا و 
نگاه ایران به آمریکا ما هرگز به یک سند بلندمدت همکاری و حل 
نظام مسائل دو طرف نمی رسیم. چه در آمریکا و چه در ایران. در 
کوتاه مدت و میان مدت نمی توانیم به یک توافق بلندمدت در بازه 
زمانی 10ساله برسیم. قوانین داخلی آمریکا مشخص است و توافق 
بیش از یک اکشن پلن نخواهد بود و هرگونه توافقی نمی تواند در 

حد یک سند الزام آور در نظام بین الملل برای آمریکا باشد.
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صفحه آرا: مجید اصغری

حکم حبس برای سردبیر نشریه آلمانی به اتهام طعنه به وزیر 
دادگاهی در آلمان سردبیر نشریه »دویچلند کوریر« را به دلیل ساخت و انتشار تصویری فکاهی از وزیر کشور، به 
۷ ماه حبس تعلیقی محکوم کرده است. دیوید بندلز به دلیل انتشار تصویری فکاهی از نانسی فایزرپ، وزیر کشور 

آلمان و کنایه زدن به او، محکوم شده است./راشاتودی

مایکروسافت کارمندان معترض خود را اخراج کرد
ابتهال عبوساد و وانیا آگراوال از کارمندان معترض مایکروســافت به دلیل آنچه اقدامات نادرست خوانده شده 
اخراج شــده اند. این کارمندان علاوه بر اعتراض در مراســم ۵۰ســالگی مایکروســافت، در اعتــراض به همکاری 

مایکروسافت با جنایات اسرائیل به سایر کارمندان ایمیل هایی فرستاده اند./ سی ان بی سی

 ترامپ طرحی برای مالکیت غزه
ارائه کرده است؟

دونالد ترامپ، رئیس جمهــور آمریکا، در 
کنفرانس مطبوعاتی مشترک با بنیامین 
نتانیاهو، نخســت وزیر اســرائیل گفته: 
»آمریکا مدیریت نوار غزه را برعهده خواهد 
گرفت... ما مالک آنجــا خواهیم بــود.« او همچنین گفت که 
آوارگان فلسطینی در نوار غزه باید به طور دائم درخارج از این 
منطقه اسکان داده شوند.در واقع، این نخستین بار نیست که 
دونالد ترامپ طرحی را برای پاکسازی نوار غزه پیشنهاد می کند. 
او پیش تر نیز در 25ژانویه، آشکارا پیشنهاد نقل مکان ساکنان 
نوار غزه به اردن و مصر را داد. براســاس چشم انداز ترامپ، غزه 
به عنوان یک پروژه املاک و مستغلات توسعه می یابد و به بهشت 
ثروتمندان تبدیل خواهد شد. با این حال، غزه تنها مکانی برای 
توسعه املاک نیست، بلکه بخشی از مسئله فلسطین هم هست 
که نگاه صرفاً تجاری به آن سرشار از پیامدهای سیاسی و قومی 
بسیار نامناسب است. علاوه بر این، وضعیت توسعه کنونی مصر 
و اردن که دونالد ترامپ آنها را به عنوان مقصد مهاجرت ساکنان 
غزه تعیین کرده است، ایده آل نیست؛ بنابراین هم عبدالفتاح 
السیسی، رئیس جمهور مصر و هم ملک عبدالله، پادشاه اردن به 
صراحت از پذیرش مهاجران غزه طبق برنامه ترامپ خودداری 
کرده اند. پس چرا رئیس جمهور آمریــکا درحالی که می داند 
طرحش با مشکلات متعددی مواجه است، چنین نظراتی را بیان 

کرد و همچنان بر اجرایی شدن آن اصرار دارد؟
اول، دونالد ترامپ به مســائل سیاســی از منظر تجاری نگاه 
می کند. در ســال های اخیر خاورمیانه به منطقه اصلی تمرکز 
برای سازمان ترامپ تبدیل شده است. جرد کوشنر، داماد ترامپ 
در مصاحبه ای در دانشگاه هاروارد گفته است که اگر مردم بر 
توسعه معیشت تمرکز کنند، املاک و مستغلات ساحلی غزه 
بسیار ارزشــمند خواهد بود. او همچنین گفته که تمام تلاش 
خود را می کند تا اول فلسطینیان را به بیرون از نوار غزه منتقل 

و سپس این محل را پاکسازی کند.
دوم، دونالد ترامپ به دنبال کاستن از فشار بر تل آویو و حمایت از 
بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر اسرائیل است. ترامپ با این طرح، 
همچنین رویکرد مماشات با نیروهای طرفدار اسرائیل در داخل 

آمریکا را در پیش گرفته است.
سوم، یکی دیگر از اهداف ترامــپ، ایجاد روابط جدید آمریکا 
با خاورمیانه اســت. دولت آمریکا با تغییر در شرایط منطقه ای 
در خاورمیانه و همچنین رقابت شــدید بین قدرت های بزرگ 
جهانی، تمایل دارد تا روابط خود را بــا دولت ها در خاورمیانه 

تقویت کند.
چهارم، از دیگر اهداف رئیس جمهور آمریکا دستیابی به شهرت 
شخصی است. ترامپ که چندین بار نامزد جایزه صلح نوبل شده 
است، اگر بتواند به برخی دستاوردهای دیپلماتیک در خاورمیانه 
پیچیده دست یابد، یا صرفاً نگرانی مثبتی نسبت به خاورمیانه 

از خود نشان دهد، ممکن است این جایزه را از آن خود کند.
اگر طرح ترامپ برای مالکیت بر غزه یا پاکسازی غزه قابل اجرا 
باشــد، کل جامعه بین المللی با آینده بسیار ترسناکی روبه رو 

خواهد شد و این یعنی شکست قوانین بین المللی.

ادامه کارشکنی های آمریکا
زمان: دی 1400)دسامبر2021(

میزبان: هتل کوبورگ در شهر وین
مذاکره کننده ایران: علی باقری کنی، مذاکره کننده ارشد ایران و معاون 

وزیر امور خارجه
مذاکره کننده آمریکا: رابرت مالی، نماینده ویژه وقت وزارت امور خارجه 

آمریکا در امور ایران
طرف ثالث: انریکه مورا، معاون مسئول سیاست  خارجی اتحادیه اروپا، 

نمایندگان تروئیکای اروپایی، روسیه و چین
شــکل مذاکره غیرمســتقیم: در این دور از مذاکرات که چند روز پس از 
دور هفتم، در شهر وین از ســر گرفته شد، شکل مذاکره غیرمسنقیم 
ایران و آمریکا مانند دور گذشته بود و نمایندگان کشورهای عضو برجام 
و به ویژه انریکه مورا، معاون مســئول سیاست  خارجی اتحادیه اروپا، 
دیدگاه های طرفین را در جریــان گفت وگوهای جداگانه، به یکدیگر 

منتقل می کردند.
نتیجــه مذاکــرات: اگرچه دور هشــتم مذاکرات برجامــی که در واقع 
گفت وگوی غیرمســتقیم ایران و آمریکا با هــدف احیای برجام بود، 
با امیدواری هایی آغاز شــد، اما با عدم تصمیم گیری سیاســی طرف 
مقابل، با نتیجه روشنی همراه نبود. در این دور از مذاکرات که به عنوان 
»فشرده ترین دوران مذاکرات تا امروز« ارزیابی شده، رایزنی ها درباره 
متون مذاکراتی و همچنین موضوع راستی آزمایی رفع تحریم ها و ارائه 
تضمین های لازم به ایران ادامه یافت، اما با کارشکنی طرف مقابل و 

ادامه تهدیدمحوری طرف آمریکایی، بی نتیجه ماند.

میانجی گری قطر
زمان: تیر1401)ژوئن2022(

میزبان: دوحه، پایتخت قطر
مذاکره کننده ایران: علی باقری کنی، مذاکره کننده ارشد ایران و معاون 

وزیر امور خارجه
مذاکره کننده آمریکا: رابرت مالی، نماینده ویژه وقت وزارت امور خارجه 

آمریکا در امور ایران
طرف ثالــث: محمد بن عبدالرحمن آل ثانی، معاون نخست وزیر و وزیر 

امورخارجه قطر 
شکل مذاکره غیرمستقیم: در جریان این گفت وگوهای غیرمستقیم که 
با هدف از سرگیری مذاکرات رفع تحریم ها علیه ایران و با میانجی گری 
دوحه برگزار شــد، وزیر امور خارجه قطر در دیدارهای جداگانه ای با 
باقری کني و مالی، نظرات ایران و آمریکا را به دوطرف منتقل مي کرد.

نتیجه مذاکرات: نتیحه ملموسی که از گفت وگوهای غیرمستقیم ایران 
و آمریکا در دوحه به دست آمد، بیش از هر چیز معطوف به از سرگیری 

مذاکرات برجامی در وین بود که در میانه مرداد1401 محقق شد.

گفت وگو درباره منطقه
زمان: اردیبهشت1403)می2024(

میزبان: مسقط، پایتخت عمان
مذاکره کننده ایران: نامشخص

مذاکره کننده آمریــکا: برت مک گورک، هماهنگ کننده وقت شورای امنیت ملی 
آمریکا در امور خاورمیانه و شمال آفریقا و آبرام پیلی، سرپرست وقت نماینده ویژه 

آمریکا در امور ایران
طرف ثالث: عمان

شکل مذاکره غیرمستقیم: بررسی ها و روایت های رسانه ای نشان می دهد مقام های 
عمانی واســطه انتقال پیام ها و نقطه نظرات ایران و آمریکا و میان دو هیأت در 

رفت وآمد بوده اند.
نتیجه مذاکرات: درباره نتیجه ملموس این مذاکرات که در بحبوحه افزایش تنش ها 
در منطقه و تحولات در دریای ســرخ برگزار شــد، گزارش یا اظهارنظر روشنی 
منتشر نشده، اما برخی رسانه های غربی مدعی شده اند که طرف آمریکایی درباره 
آنچه »نیروهای نیابتی ایران« عنوان کرده اند و همچنین فعالیت های هسته ای 

جمهوری اسلامی، نگرانی هایی را به طرف ایرانی منتقل کرده اند.

مذاکره بر سر متن پیشنهادی اتحادیه اروپا

آزادسازی پول های بلوکه شده ایران
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زمان: مرداد1401)اوت2022(

میزبان: هتل کوبورگ در شهر وین
مذاکره کننده ایران: علی باقری کنی، مذاکره کننده ارشد ایران و معاون وزیر امور خارجه

مذاکره کننــده آمریــکا: رابرت مالی، نماینده ویژه وقــت وزارت امور خارجه آمریکا در 
امور ایران

طرف ثالث: انریکه مورا، معاون مســئول سیاســت خارجی اتحادیه اروپا، نمایندگان 
تروئیکای اروپایی، روسیه و چین

شکل مذاکره غیرمستقیم: در این دور از مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا نیز روند 

مذاکراتی مدنظر ایران اجرایی شــد و با وجود اینکه طرف آمریکایی آن را »وقت گیر« 
ارزیابی می کرد، اما مجبور به همراهی با خواسته ایران شد. در جریان این گفت وگوها نیز 
انریکه مورا، معاون مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا دیدگاه های ایران و آمریکا را در 

جریان دیدارهای جداگانه ای در هتل کوبورگ، به طرفین منتقل می کرد.
نتیجه مذاکرات: دور تازه مذاکرات برجامی، پس از حدود 5 ماه در حالی در وین از سر 
گرفته شد که با وجود پیشنهادهای راهگشای ایران و نقش آفرینی جوزپ بورل، مسئول 
سیاست  خارجی اتحادیه اروپا، با توجه به زیاده خواهی های واشنگتن، توافقی میان ایران 

و آمریکا بر سر متن پیشنهادی اتحادیه اروپا به دست نیامد.

زمان: شهریور1402)سپتامبر2023(
میزبان: دوحه، پایتخت قطر

مذاکره کننده ایــران: علی باقری کنی، مذاکره کننده ارشد ایران و معاون وزیر امور 
خارجه، مهدی صفری، معاون اقتصادی وزیر امور خارجه ایران

مذاکره کننــده آمریکا: رابرت مالی، نماینده ویــژه وقت وزارت امور خارجه آمریکا 
در امور ایران

طــرف ثالــث: محمد بن عبدالعزیز بن صالح الخلیفی، وزیر مشــاور دولت قطر در 
امور خارجه

شکل مذاکره غیرمستقیم: برخلاف برخی ادعاهای رسانه ای درباره مذاکره مستقیم 

ایران و آمریکا، گفت وگوهای غیرمستقیم دوطرف که ظاهرا از زمستان1401 در 
جریان بوده، با میانجیگری قطر و انتقال پیام ها به طرفین در اتاق های مجزا برگزار 

شد. گفته می شود دولت انگلیس نیز در این رایزنی ها نقش آفرین بوده است.
نتیجه مذاکرات: شهریور1402 بود که وزارت امور خارجه ایران با صدور بیانیه ای 
از توافق ایران و آمریکا در زمینه آزادسازی منابع مالی مسدودشده ایران و تبادل 
زندانیان خبر داد. براساس این توافق، منابع مالی مسدودشده ایران در کره جنوبی 
در دسترس بانک مرکزی ایران قرار گرفت و 5نفر از شهروندان ایرانی که به دلیل 
فعالیت های تجاری عادی به شکل غیرقانونی تحت پیگرد دستگاه قضایی آن کشور 

قرار گرفته بودند، آزاد شدند.

ابراهیم متقی: بدترین وضعیت این است که آمریکا 
خواســتار راهبــرد »سوســیس برشــته« شــود، یعنی 
مــا مذاکــره را انجــام می دهیــم و ماننــد سوسیســی 

می شــود،  چرخانــده  کــه 
 مرحله به مرحلــه یک طرف

و  برشــته خواهــد شــد 
بازیگری که قدرت 

بیشــتری دارد، 
به اهداف خود 

می رسد

مهدی خورســند: مذاکــرات صرفا بایــد در موضوع 
هسته ای باشــد نه مســائل منطقه یا توان نظامی. 
مــا بایــد از ورود بــه مســائل نظامی و غیرهســته ای 

خــودداری  مذاکــرات  در 
کنیــم، چــون تــوان نظامی و 

بازیگــری منطقه ای 
ابــزار ایــران اســت 

کــه نبایــد آنهــا 
را از دســــــت 

بدهد

هونگدا فن؛ استاد دانشگاه شانگهای چینیادداشت
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کالابرگ

مسکن

 کالابرگ الکترونیکی شارژ می شود 

به گفته ســخنگوی طــرح ملــی کالابــرگ الکترونیکی، 
خانوارهــای دهک هــای اول تا ســوم می تواننــد از امروز 
چهارشــنبه ۲۰ فروردین از اعتبــار تخصیصی برای خرید 

کالاهای اساسی خود استفاده کنند.
 در ادامــه گام دوم طرح ملــی کالابــرگ الکترونیکی، 
خانوارهای دهک های اول تا سوم از چهارشنبه ۲۰ فروردین 
و نیز در سومین گام دهک های چهارم تا هفتم می توانند 
از تاریخ   ۲۷ فروردین به بعد، اعتبار تخصیصی برای خرید 
کالاهای اساسی خود را استفاده کنند. سیده مرجان دبیری 
ضمن اعلام این خبر اظهار کرده بــود، این طرح با هدف 
حمایت از معیشت خانوارهای مشمول و تقویت سبد غذایی 
دهک های اول تا هفتم است. بر این اساس، دهک های اول 
تا سوم به ازای هر نفر ۵۰۰ هزار تومان و دهک های چهارم 
تا هفتم بــه ازای هر نفر ۳۵۰ هزار تومــان اعتبار دریافت 

خواهند کرد.
این اعتبار برای خرید ۱۱ قلم کالای اساسی شامل اقلامی از 

گروه های لبنیات، پروتئین و خواربار اختصاص یافته است.

 می توانیم بحران مسکن را طی 
برنامه هفتم حل کنیم

رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره 
به پیش بینی برنامه هفتم پیشــرفت 
جهت تحقق رشد ۹ درصدی در بخش 
مســکن اظهار کرد: می توانیم بحران 

مسکن را طی برنامه هفتم حل کنیم.  محمدباقر قالیباف 
رئیس مجلس شورای اسلامی در جلسه روز سه شنبه ۱۹ 
فروردین ۱۴۰۴ صحن مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
»امروز مهم ترین موضوع مردم در حوزه معیشــت به ویژه 
قشر محروم حوزه مسکن است«، افزود: الان در ماده ۵۰ 
برنامه هفتم ظرفیت های زیادی به ویژه در حوزه مسکن 
پیش بینی کرده ایم که من از کمیسیون عمران می خواهم 
که موضوع را مورد توجه جدی و در اولویت خود قرار دهد. 
در مجلس برای مســکن هم قانون تولید جهش مسکن و 
هم قوانینی درباره اجاره و هــم قوانینی جهت جلوگیری 
از احتکار مســکن را دنبال کرده ایم اما به نظر می آید که 
در این ســه حوزه قانون آنطور که باید اجرا نشده است و 
مجلس و سازمان بازرسی باید موضوع را به صورت جدی 
پیگیری کنند. رئیس مجلس با انتقاد از افزایش هزینه های 
ســاخت مســکن عنوان کرد: الان صدور پروانه و قیمت 
مصالح افزایش پیدا کرده است، همچنین هزینه انشعابات 
افزایش پیدا کرده است و حتی هزینه های خدمات دولتی و 
خدمات نظام مهندسی افزایش قیمت داشته اند . به نظر من 
کمیسیون های تخصصی این بخش باید به این موضوعات 
توجه کنند. ما شاهد افزایش هزینه های ساخت هستیم 
درحالی که این حوزه وابســتگی ارزی ندارد؛ بخشــی از 
افزایش قیمت ها مربــوط به بخش های دولتی اســت و 
همچنین درباره افزایش قیمت های انشعابات   قوانینی در 

مجلس وجود دارد.

      معمای تولید در خاموشی
در گفت وگوی تلویزیون همشهری با فعالان صنعت مطرح شد

صفحه آرا:  مهرداد هاشمیان

رئیس کارگروه طیور، آبزیان و زنبور عســل اتاق بازرگانی ایــران گفت:در حالی که قیمت 
مصوب فروش تخم مرغ در مرغداری ها ۵۷ هزار و ۵۰۰ تومان در هر کیلو است به دلیل 
مازاد تولید و کاهش صادرات، مرغداران تخم مرغ را هر کیلو ۲۷ هزار تا ۳۰ هزار تومان 

می فروشند؛ یعنی ۵۰ درصد قیمت مصوب.

 شــاخص بورس در جریان معاملات روز سه شــنبه بازار ســرمایه، با رشــد ۵۹هزار واحدی 
مواجه شد. روز سه شنبه بیش از 18میلیارد و ۳۹۵میلیون سهم و حق تقدم به ارزشی بالغ بر 
۹هزار و ۵۰۲میلیارد تومان در بیش از ۲6۷هزار نوبت مورد دادوستد قرار گرفت و شاخص 
بورس با رشد ۵۹هزار و ۲4۲واحدی در ارتفاع ۲ میلیون و 8۰6هزار و 1۰۲واحد قرار گرفت.

50
درصد

 59
هزار واحد

بهزاد رنجبرگزارش
روزنامه نگار

گشتی در اقتصاد جهان

گشتی در اقتصاد ایران

ترامپ: اروپا باید ۳۵۰ میلیارد دلار انرژی از آمریکا 
خریداری کند 

رئیس جمهور آمریکا گفت که پیشنهاد تعرفه صفر در 
برابر صفر بروکسل کافی نیست اما اگر اتحادیه اروپا، 
متعهد شود کســری تجاری کالا را برطرف کند، وی 
آماده توافق است.  اتحادیه اروپا باید متعهد شود ۳۵۰ 
میلیارد دلار انرژی از آمریکا خریداری  کند تا بتواند از 

تعرفه های گسترده آمریکا معاف شود.

دیروز )۱۹ فروردین( بازار ارز تجاری شــاهد 
معامله حواله دلار با قیمــت ۶۸ هزار و ۷۵۹ 
تومان، یورو ۷۵ هزار و ۵۶ تومان، درهم ۱۸هزار 
و ۷۲۲ تومان، یووان ۹۴۰۵ تومان و حواله روبل 
روسیه با نرخ ۷۹۸ تومان بود که نسبت به روز 

دوشنبه اندکی کاهش داشته اشت.

برق در برخی از مناطق تهران از روز گذشته 
دچار قطعی شد و طبق پیگیری ها مشخص 
شد که برنامه خاموشی برنامه ریزی شده 
مشترکان در سایت شــرکت توزیع برق 

تهران بزرگ منتشر شده است.  

  وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشــاره 
به جایگاه دهم صنعت فولاد کشــور در 
جهان گفت: ناترازی انرژی در سال گذشته 
راندمان تولید صنعت فولاد در کشــور را 

کاهش داد و به ۶۱ درصد رساند.

با آغاز محدودیت های برقی از ۱۶ فروردین، 
صنعت ســیمان با اختلال جدی در تولید 
مواجه شــده و کوره ها در خطر خاموشی 
قرار گرفته اند. به گفته  دبیر انجمن صنفی 
صنعت سیمان، از ۱۶ فروردین قطعی برق 

در کارخانه های سیمان آغاز شده است.

نماینده جامعه کارگری گفت: حق مسکن 
در فیش حقوقی کارگران بیش از ۲ سال 
است که فریز شده در حالی که بیشترین 
تورم در این سال ها مربوط به این حوزه بوده 
است. سال ۱۴۰۲ حق مسکن از ۶۵۰ هزار 
تومان به ۹۰۰ هزار تومان افزایش یافت اما 

سال گذشته افزایش نیافت.

ممنوعیت صادرات خرما لغو شد
سازمان توسعه  و تجارت در اسفند ماه سال گذشته 
صادرات ۳ نوع خرما با هدف تنظیم بازار و تأمین نیاز 
کشور در ایام نوروز مقارن با ماه مبارک رمضان را ممنوع 
اعلام کرده بود که اکنون جهاد کشــاورزی بخشنامه 

ممنوعیت صادرات خرما را لغو کرد. 

اندیشکده انرژی »امبر« اعلام کرد منابع 
انرژی تجدیدپذیر، ۳۲ درصد از برق جهان 
را در ســال ۲۰۲۴ تولید کردند.  ترس از 
امنیت انرژی   به دلیل جنگ تجاری سبب 

توجه به انرژی تجدید پذیر شده است.

  آئــودی   برای بررســی تاثیــر اعمال 
تعرفه های آمریــکا، خودروهای خود را 
که پس از دوم آوریــل و اعلام تعرفه ۲۵ 
درصدی دونالد ترامپ بر واردات خودرو، به 
بنادر آمریکا وارد شده اند، دپو کرد.  حدود 

۳۷ هزار دستگاه خودرو دپو شده است.

شــاخص نیکی ژاپن روز سه شــنبه، 
با دلگرمــی ســرمایه گذاران از بهبود 
وال اســتریت، ۶ درصد جهش یافت و از 
پایین ترین رکورد یک سال و نیم اخیر که 
در معاملات روز دوشنبه ثبت کرده بود، 

بهبود یافت.

ایلان ماسک مســتقیما از دونالد ترامپ، 
رئیس جمهور آمریکا برای لغو تعرفه های 
جدید درخواســت کرد که موفق نبوده 
است.  این   برجسته ترین اختلاف نظر میان 
رئیس جمهور آمریکا و مدیرعامل میلیاردر 

شرکت خودروسازی تسلا است.  

قیمت نفت پس از اینکه روز دوشــنبه به 
پایین ترین حد در ۴سال گذشته سقوط کرد، 
در معاملات روز سه شنبه بازار آسیا، بیش از 
یک درصد افزایش یافت تا در بخشی از ضرر 

سنگین روز گذشته را جبران کند.  
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در سال ۱۴۰۳ شرکت های دانش بنیان ۱۲۴ 
همت تسهیلات بیشتر از سال ۱۴۰۲ دریافت 
کردند که نشان دهنده رشد ۴۶درصدی در 
سال ۱۴۰۳ است.  در سال گذشته، شبکه 
بانکی کشــور ۲۴ هزار فقره تسهیلات به 

شرکت های دانش بنیان پرداخت کرد .  

دیدهشوید در متـرومتـرو با 
تبلیغات محیطی ایستگاه های مترو

تبلیغات بدنه قطار
1پذیرش آگهیتبلیغات درون واگن ها 8 1 9

نامگذاری سال جاری با عنوان سرمایه گذاری 
برای تولید، ضرورت حمایــت از بخش مولد 
اقتصادی را دوچندان ســاخته است. با این 
حال، در همین آغاز سال، کمبود برق موجب 
نگرانی تولیدکنندگان شــده است. در هفته 
جاری با اعلام خاموشــی ها برای مشترکان 
خانگی، برای برخی صنایع هم هشدار مدیریت 
برق صادر شده اســت. برخی صنایع همچون 
کارخانجات سیمان از این هفته با کاهش تامین 
برق مواجه شده اند. این در حالی است که در 
سال های گذشته کاهش تامین برق صنایع از 
فصل تابستان شروع می شد. درباره راهکارهای 
رفع این مشکل در تلویزیون همشهری پای 
سخنان تولیدکنندگان نشستیم.  روز گذشته 
آریا صادق نیت حقیقی، دبیرکل ســندیکای 
صنایع آلومینیوم و سعید ترکمان دهنوی رئیس 
هیأت مدیره انجمن ملی صنایع پلیمر ایران در 
برنامه میزگرد اقتصادی تلویزیون همشهری 

دلشرکت کردند .
ا عا

 من
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ارائه اطلاعات غلط از سوی مسئولان
درباره وضعیت تامین انــرژی صنایع، 
جواب امیدوارکننــده ای نمی توان داد. 
شعار سال درواقع شعار امیدوارکننده ای 
اســت ولی عملکــرد مســئولان این 

امیدواری را  می گیرد. صنایع فلزی خصوصا آلومینیوم 
وابستگی زیادی به برق دارند و از آلومینیوم به عنوان 
برق جامد یاد می شود؛ به خاطر اینکه اهمیت انرژی 
الکتریکی در تولید آلومینیوم  غیرقابل  انکار اســت. 
توســعه این صنعت در مکان هایی که دسترســی 
به انرژی فراوان و ارزان اســت هــم به دلیل همین 
مسئله است.  در سال های گذشته این محدودیت ها 
را بیشتر داشتیم و تولیدمان چه در بالادست و چه در 
پایین دست به خطر افتاده است. چیزی که ما را نگران 
می کند ارائه اطلاعات غلط از سوی مسئولان است. 
وقتی که عالی ترین مقــام وزارت نیرو اعلام می کند 
که ســال۱۴۰۴ بحث ناترازی نخواهیم داشت، آدم 
را بیشــتر نگران می کند. چون برای حل یک مسئله 
اول باید به آن مسئله اشراف داشته باشیم و آن را به 
درستی بشناسیم. اما وقتی که صورت مسئله را پاک 
می کنیم فعالان حوزه نگران می شــوند که پس قرار 
نیســت اقدامی در جهت رفع آن صورت بگیرد.  الان 
داریم می بینیم که قطعی برق از حوزه مسکونی فعلا 

شروع شده  و نگرانی را زیاد می کند.

دولت کار کارشناسی نمی کند
آقای رئیس جمهــور خیلی علاقه منــد و مبلغ کار 
کارشناسی هستند ولی دعوت هر تولیدکننده ای در 
هر رده ای با هر دانشــی به تولید برق منافات دارد با 
کار کارشناسی. صنعت برق خودش یک صنعت و یک 
کار تخصصی است و کار تولیدکنندگان نیست. اینکه 
از تولیدکنندگان بخواهیم برق هم تولید کنند، قطعا 
و یقینا کار کارشناسی و کار اقتصادی نیست. شاید 
مشــکل امروز را حل کند اما به چــه قیمتی؟  امروز 
راجع به شــبکه برق، فکری نمی کنیــم و وقتی که 
شبکه دچار بحران شد، بعد می دویم دنبال حل آن؛ 
مثل کار آتش نشان ها. درحالی که در آتش نشانی هم 

فرهنگ پیشگیری در اولویت است.

از مرحله کتمان مشکل عبور کرده ایم
 خوشبختانه طی چند ماه گذشته بسیار 
درباره مشکلات ناترازی انرژی صحبت 
شده است و از مرحله کتمان مشکلات، 
عبور کرده ایم. اکنون چه تولیدکنندگان 

و چه مصرف کنندگان کالا نگران تامین برق هستند.  
به نظر من حداقــل همه مردم ایران ایــن دغدغه را 
پیدا کرده اند؛ یا به عنوان شهروند عادی و یا به عنوان 
تولیدکننــده و یــا مصرف کننده... و خوشــبختانه 
مسئولان هم این حرف ها را خودشــان دارند تکرار 
می کنند و این دغدغه در مورد موضوع به این روشنی 
را نباید توضیح داد.  تجربه نشان داده که اگر قرار باشد 
تولیدکننده خودش بخواهد رأســا تولیدکننده برق 
هم بشود حتما تولیدکننده حرفه ای در حوزه صنعت 
برق نیســت و این با آن هدفي که قرار است از محل 
بهره وری امســال بیش از ۲.۵درصد رشد اقتصادی 
تامین کنیم، تناقض دارد. ما در صنایع پلیمری چون 
باید تولید پیوسته داشته باشیم برای تولید برق هم 
سرمایه گذاری کردیم. عمدتا هم سرمایه گذاری اي 
که انجام شــده در مورد نیروگاه های دیزلی و گازی 
بوده است. اما کشور اکنون در حوزه گازوئیل هم دچار 
کمبود است و نمی توانیم به راحتی به صورت روان و 
قانونی گازوئیل تهیه کنیم و مجبوریــم از بازار آزاد 

گازوئیل خرید کنیم.

صحبت های دولتمردان نگرانم کرد
ما برای فائق آمدن بر آنچه ناترازی یا کمبود انرژی گفته 
می شود، با راه حل های قبلی که رودربایستی کنیم و 
بگوییم ان شاءالله درست می شود، راه به جایی نخواهیم 
برد. اینکه وزیر نیرو می گوید ان شاءالله سال بعد ناترازی 
برق نداریم، نگران کننده است. در جلسه ای که خدمت 
رئیس جمهور بودیم ایشان گفت در سال۱۴۰۴ مشکل 
برق را با توسعه برق خورشــیدی حل می کنیم. این 
اظهارات نشان می دهد که دولتمردان هم با عمق فاجعه 
آشنایی کامل ندارند.  به بی عملی و بی تفاوتی رسیده ایم 
و حتما باید در الگوی تولیدمان تجدیدنظر بکنیم. در 
خرید تجهیزات و ماشین آلات به میزان مصرف برق آن 

توجه نکرده ایم.

یک نیروگاه برق  را در شبکه هدر می دهیم
مسئله مهم این اســت که الان غافلگیر 
نشده ایم. از ســال های قبل می دانستیم 
که با چه شــرایطی روبه رو خواهیم شد و 
الان هم می دانیم در ســال های بعد چه 

شرایطی خواهیم داشــت. پس محکومیم به بی عملی، 
نه ندانستن؛ یعنی می دانستیم که ناترازی افزایش پیدا 
می کند و الان هم می دانیم که ۵سال دیگر چه اتفاقی 
خواهد افتاد. الان هم می دانیم که وضع در شبکه انتقال 
بهتر از تولید نیست  و البته می دانیم که شبکه فرسوده 
است. می دانیم که شبکه کامل نیست. می دانیم که شبکه 
اتلاف غیراستاندارد دارد. یک نیروگاه برق)شهیدرجایی( 
را داریم در شبکه هدر می دهیم. حالا دوستان در مجلس 
و دولــت گاهی وقت ها یک مقدار ســعی می کنند این 
را در زمین طرف مقابــل قرار بدهنــد و بگویند مردم 
پرمصرفی داریم و یا صنعتگران پرمصرف هســتند. اما 
آیا ما اجازه دادیم که صنعتگر دستگاه هایش را نوآوری 
کند؟ بهینه ســازی کند؟ آیا ارز در اختیارش گذاشتیم 
که از تکنولوژی روز اســتفاده بکند؟ آیا لامپ ال ای دی 
به کسی دادیم که الان به خاطر عدم استفاده محکومش 
می کنیم که لامپ پرمصرف استفاده می کند؟  سال هاست 
که تولید از کمبود سرمایه در گردش در عذاب است؛ آیا 
کاری برایش کردیم؟ تسهیلات بانکی را حداکثر ثابت 

نگه داشتیم؟

به ترک فعل ها باید رسیدگی شود
 در برنامه توســعه قبلی قــرار بود ۱۰هــزار مگاوات 
نیروگاه تجدیدپذیر به مدار اضافه شــود. برنامه تمام 
شد و یک دهم این هم انجام نشد و هیچ وقت هم بررسی 
نشد؛ درحالی که ترک فعل بود. وقتی شما عارضه یابی 
نمی کنید محکوم هستید به تحمل عوارض بعدی.  داریم 
پشت واقعیت ها پنهان می شــویم و سعی می کنیم با 
ندیدن شان زحمت فکر کردن را به خودمان ندهیم. این 
بزرگ ترین نگرانی ماست. ناترازی برق مقدمه ای دارد 
که آن هم ناترازی اقتصاد برق است. وقتی اقتصاد برق، 
اقتصاد ورشکسته ای می شود وقتی که ۱۰۰همت به 
تولیدکنندگان برق بدهکار هستید، خب سرمایه گذاری 

جدیدی هم انجام نمی گیرد.

حقیقيترکمانحقیقي
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صفحه آرا: علیرضا بهرامی

پیرمرد 71ساله شکارچی دختران بود

پیرمرد 71ســاله به اتهام آزار و اذیت 3دختر نوجوان، مجرم 
شناخته شد. به گزارش همشهری به نقل از رسانه های انگلیس، 
اواخر  ماه گذشته میلادی، پلیس شهر لنکشایر در شمال غرب 
انگلستان با شکایت 2دختر مدرسه ای، در جریان جنایت سیاه 
یک پیرمرد 71ساله قرار گرفت. این دختران که 12و 13ساله 
بودند در اظهاراتی مشــابه مدعی شــدند که بعد از تعطیلی 
مدرســه، زمانی که در حال رفتن به خانه بودند، پیرمرد سد 
راهشان شده و با فریب، آنها را به محلی خلوت کشانده و مورد 
آزار و اذیت قرار داده است. در شــرایطی که تحقیقات درباره 
متهم به نام وینست واکر ادامه داشت، مأموران با شکایت دیگری 
هم روبه رو شدند. این بار شاکی دختری 15ساله بود که می گفت 
هنگام برگشت از مدرسه در دام پیرمردی گرفتار و قربانی نقشه 
سیاه او شده است. با سومین شکایت، مأموران مظنون پرونده را 
دستگیر کردند و  این مرد روز گذشته در دادگاه سلطنتی حاضر 
شد و قضات دادگاه با مجرم شــناختن وی، او را به 3فقره آزار 
جنسی دختران 12تا 15ساله متهم کردند. همچنین تحقیقات 

پلیس برای شناسایی سایر قربانیان ادامه دارد. 

فاجعه در کلوپ  شبانه 

مرگ دست کم 18نفر در ریزش سقف یک کلوپ شبانه در 
پایتخت جمهوری دومینیکن و مجروح شدن 90نفر در این 
حادثه، از دیگر اخبار رسانه های جهان در روز گذشته بود. به 
گزارش ای بی ســی، این حادثه در ساعات اولیه صبح دیروز 
و زمانی رخ داد که ده ها نفر در یک کلوپ شــبانه در شــهر 
سانتودومینگو، پایتخت دومینیکن سرگرم رقص و پایکوبی 
بودند. در همین هنگام، سقف کلوپ به دلایلی که هنوز معلوم 
نشده، فرو ریخت و بســیاری از افراد حاضر در این محل زیر 
آوار گرفتار شدند. تصاویر منتشر شده در رسانه ها، تیم های 
 امدادی را نشان می دهد که در میان آوار کلوپ شبانه به دنبال 
حادثه  دیدگان هستند. تا عصر دیروز آمار قربانیان این حادثه 
18نفر و مصدومان نیز 90نفر اعلام شد و این در حالی است 
که عملیات آواربرداری ادامه دارد. رئیس جمهور دومینیکن، 
با انتشار پیامی در شبکه های اجتماعی، تأسف خود از وقوع 
این حادثه را اعلام کرد و به مردم قول داد که آن را پیگیری 

خواهد کرد.

شهادت 2مرزبان براثر انفجار مین

2نفر از مرزبانان هنگ مرزی بانه هنــگام پایش مرزی بر اثر 
انفجار مین به جا مانده از جنگ تحمیلی به شهادت رسیدند.

به گزارش همشهری، این حادثه دوشــنبه شب اتفاق افتاد. 
2نفر از مرزبانان پاسگاه مرزی دونیس هنگ بانه هنگام پایش و 
مراقبت از نوار مرزی بودند که بر اثر انفجار مین های به جا مانده 
از دوران دفاع مقدس که به دلیل بارش های اخیر جا به جا شده 

و در مسیر تردد مرزبانان قرار گرفته بود، به شهادت رسیدند.
سردار فرج رستمی، فرمانده مرزبانی استان کردستان گفت:  
در این حادثه استواریکم محمدرضا صداقت پور و سرباز وظیفه 
علی کریمی که هر دو اهل شهرستان ایلام بودند به درجه رفیع 

شهادت نایل آمدند.

زمینگیر شدن 2سارق با شلیک پلیس
2ســارق که با تیراندازی به ســوی مأموران تلاش کردند فرار 
کنند، با شلیک پلیس دستگیر شــدند. به گزارش همشهری، 
صبح دیروز )سه شنبه( مأموران کلانتری 155نعمت آباد هنگام 
گشتزنی با 2موتورسوار که تلاش می کردند باتری خودرویی را 
سرقت کنند مواجه شدند. مأموران به آنها دستور ایست دادند 
اما 2 مظنون یکی با موتور و دیگری پای پیاده تلاش کردند فرار 
کنند. در ادامه متهمی که به صورت پیاده فرار می کرد شروع به 
تیراندازی کرد که مأموران با رعایت قانون به کارگیری ســلاح 

پای چپ او را هدف گرفتد و او و همدستش را دستگیرکردند. 
متهمان به سرقت لوازم خودرو اعتراف کردند و در بازرسی از 
منزل شان تعداد زیادی لوازم مسروقه لپ تاپ، گوشی موبایل، 
ضبط و باند، دوربین مداربســته و لوازم و محتویات خودرو به 

ارزش یک میلیارد تومان کشف شد.

بسته خبری خارجی 

داخلی

داخلی

مرگ کارگران فداکار در حادثه معدن 

بررســی های اولیه درباره حادثه مرگبار معدن زغال سنگ 
دامغان که باعث جان باختن 7نفر شد نشان می دهد 4نفر از 
قربانیان برای نجات 3همکار خود وارد معدن شده بودند که 

آنها نیز جان شان را از دست داده اند.
به گزارش همشهری، این حادثه ساعت15:30 روز دوشنبه 
18فروردین در معدن جواهر زغال روســتای مهماندویه در 
35کیلومتری شمال شرقی دامغان اتفاق افتاد و 7معدنچی 
بر اثر گازگرفتگی جان خود را از دست دادند. قربانیان حادثه 
مرتضی شکاری، احمد شکاری، مهدی گیلکی، هانی گیلکی 
و 3کارگر افغان به نام های غلامحســین ابراهیمی، مجتبی 
اکبری و علی ابراهیمی هســتند که ســاعتی بعد از حادثه 
پیکرهای شان توسط گروه های امداد و نجات از معدن بیرون 

کشیده شد.
اما این حادثه چطور اتفاق افتاد و 7معدنچی در چه شرایطی 
جان خود را از دست دادند؟ یک روز پس از این حادثه فرج الله 
ایلیات، معاون عمرانی استاندار سمنان در توضیح این حادثه 
گفت: 3معدنکار نخست در لحظه ورود به تونل جان خود را از 
دست دادند و سایر کارگران نیز هنگام تلاش برای نجات آنها 
وارد محیط آلوده شدند و جان باختند. او ادامه می دهد: این 
معدن از اسفندماه تعطیل بود و روز حادثه تعدادی از کارگران 
برای بررسی شرایط به منظور راه اندازی مجدد وارد تونل شدند 
که متاسفانه به دلیل انباشت گاز و نبود اکسیژن، دچار خفگی 
شدند. او می گوید: به اذعان کارشناسان، حادثه در تونلی رخ 
داد که طی بازدیدهای دوره ای غیرفعال و کارفرما به دنبال از 
سرگیری فعالیت آن بود.  3نفر نخست در لحظه ورود به تونل 
جان خود را از دست دادند و سایر کارگران نیز هنگام تلاش 
برای نجات آنها وارد محیط آلوده شــدند. طبق بررسی ها، 
کارگران پس از ورود به تونل دچار کمبود اکسیژن شدند و به 
داخل گودالی با عمق 20متر سقوط کردند. نیروهای امدادی 
پس از تخلیه گاز و ورود به تونل، کارگران را پیدا نکردند و با 
جست و جو در عمق تونل متوجه ســقوط کارگران به داخل 

گودال و خفگی آنان شدند.
او در ادامه می گوید: میزان گاز بسیار بالا و اکسیژن در فضای 
داخل تونل تقریبا صفر بود. زنده ماندن در این شرایط فقط 
بین 2 تا ۶ دقیقه امکان پذیر است و گروه دوم معدنچیان هم 
به احتمال زیاد، پس از تمام شــدن کپســول اکسیژن فوت 
شدند. او می گوید: با وجود صعب العبور بودن منطقه، عملیات 
امداد و نجات به سرعت آغاز شد اما در نهایت به دلیل شدت 
گازگرفتگی، هر 7نفر جان خود را از دســت دادند و ساعتی 
بعد با تلاش های انجام شــده پیکر قربانیــان از تونل بیرون 

کشیده شد.

»ســیزده به در بــا خانواده هایمان 
بــه دل طبیعــت رفتــه بودیم که 
همسرم در مقابل جمع شروع کرد 
به تحقیر کردن مــن و همان روز، 
نقشه انتقام کشــیدم«. این بخشی 
از اعترافات مردی است که به اتهام 
قتل همسرش دستگیر  شده است. 
به گزارش همشــهری، این حادثه 
صبح روز دوشنبه در تهران رخ داد. 
آن روز به تیم جنایی پایتخت خبر 
رسید که زنی با ضربات پتک به قتل 
رسیده است. عامل این جنایت کسی 
جز همسرش نبود. او پس از جنایت 
فراری شــده و در تمــاس تلفنی با 
برادرش، اســرار قتل را فاش کرده 
بود. فرار او به 10ساعت هم نرسید 
و کارآگاهان جنایی موفق شــدند 
عصر دوشــنبه او را دستگیر کنند. 
این مرد 45ســاله، صبــح دیروز به 
شعبه سوم دادسرای جنایی تهران 
منتقل شــد و درباره جزئیات قتلی 
که مرتکب شــده به بازپرس سالار 
صنعتگر گفت: من عاشــق همسرم 
بودم و خیلی دوســتش داشــتم. 
هرچند این اواخر دچار اختلافاتی با 
یکدیگر شده بودیم اما من زندگی مان 
را دوست داشتم. او همیشه مرا تحقیر 
می کرد. به میوه خریدنم، لوازم خانه 
خریدن و کارکردنم ایراد می گرفت 
و سرزنشــم می کرد اما بــرای من 
همه  چیز از روز ســیزدهم فروردین 

شروع شــد چون غرور من در جمع 
خانوادگی شکسته شــد. وی ادامه 
داد: آن روز به همراه خانواده هایمان 
برای تفریح به یکی از شهرستان های 
اطراف تهران رفتــه بودیم. آنجا او با 
بقیه شوخی می کرد و می خندید اما 
مدام مرا تحقیر می کرد. همان روز 
آتش کینه در دلم روشن و شعله ور 
شــد و تصمیم به انتقــام گرفتم. او 
گفت: چند وقتی اســت که به دلیل 
مشکلات روحی و روانی، قرص های 
اعصاب مصرف می کنم و چند روزی 
می شد که خوب نخوابیده بودم. صبح 
روز حادثه به خاطــر رفتارهای او در 
سیزده به در، با یکدیگر درگیر شدیم 
و درحالی که به شدت عصبانی بودم با 

پتک ضرباتی به او زدم.
این مرد همســرکش، با قرار قانونی 

روانه بازداشتگاه شد.

دختربچه 8ساله ای که در این حادثه جانش را از دست داد، ریحانه نام داشت. پدرش هنوز در شوک حادثه است و با بغضی در 
گلو به همشهری می گوید: ریحانه دختر یکی یکدانه من بود. دختر شیرین زبان و مهربانم که نمی توانم رفتنش را باور کنم، 

یعنی دیگر صدای خنده هایش را نمی شنوم؟
مهدی تیموربخش ادامه می دهد: دخترم ساعت 7غروب دوشنبه وقت دندان پزشکی داشت. ما در شهرک کاروان زندگی می کنیم و درمانگاه 
به خانه ما نزدیک است. آن روز ریحانه نمازش را خواند و مسواکش را زد، سپس چادرش را سر کرد تا همراه همسرم راهی درمانگاه شود. خودم 
آنها را سوار ماشینم کردم و مقابل درمانگاه پیاده شدند. دخترم مرا بغل کرد و گفت: بابا، دوستت دارم. این آخرین جمله ای بود که به من گفت و 
از ماشین پیاده شد، حتی برای من دست هم تکان داد. دخترم و همسرم وارد درمانگاه شدند و من به مغازه ام که یک آکواریوم فروشی در همان 
محدوده است، رفتم. چند دقیقه بعد همسرم درحالی که هراسان بود به من زنگ زد و گفت درمانگاه آتش گرفته است. فورا خودم را به ساختمان 

رساندم و با دود و آتش مواجه شدم.
او ادامه می دهد: 2 دستی بر سرم کوبیدم و وارد ساختمان شدم تا همسر و دخترم را نجات بدهم. آتش نشانان مصدومان را با برانکارد به بیرون از 
ساختمان انتقال می دادند و من وحشت زده دخترم را در طبقه دوم دیدم که بیهوش افتاده بود. همسرم اما آسیبی ندیده بود. ظاهرا وقتی آتش 
شروع شده، دخترم ریحانه به همراه همسرم به طبقه پنجم رفته اند تا از طریق پشت بام خودشان را به ساختمان کناری 
برسانند. بین 2 ساختمان و در قسمت نورگیر، ایرانیت وجود داشته که مردم از روی آن رد می شدند و به ساختمان 
مجاور می رفتند. چند نفر هم عبور کردند و بعد نوبت به دخترم رسیده است. همسرم ایستاده تا دخترم به همراه 
زنی از روی ایرانیت عبور کنند و سپس خودش برود، اما ایرانیت ناگهان شکسته و دخترم به همراه زنی که کنارش 
بوده به پایین سقوط کرده اند. ظاهرا سر دخترم به آهن برخورد کرده و دچار خونریزی مغزی شده است. وقتی 
او را در آمبولانس گذاشتند به من گفتند که نبض ندارد و ریه اش به دلیل دود گرفتگی آمبولی کرده است. در 

نهایت هم دخترم پر کشید و دنیای ما سیاه شد.
پدر ریحانه می گوید: دخترم ریحانه 2 برادر 2 ســاله دارد که دوقلو هستند. او دختر بزرگ و یکی یکدانه 
خانواده بود. هر دو پسرم خیلی به خواهرشــان وابســته بودند. دخترم آرزویش این بود که در آینده 
نوحه خوان شود. او چند ساعت قبل از رفتن سوره حفظ کرده بود و دوست داشت حافظ کل قرآن شود. 
ریحانه نقاش خوبی هم بود و دلش می خواست نقاش حرفه ای و مشهوری شود اما رفت و به هیچ کدام از 

آرزوهایش نرسید.

غروب تلخمکث 1

عرشیا قاسمی، نصاب کرکره، یکی از شاهدان 
این آتش سوزی مرگبار است. او نخستین کسی 
اســت که با پلیس تماس گرفته و درخواست 
کمک کرده است. وی به همشهری می گوید: فکر 
می کنم ساعت 19:45بود که در حال بازگشت به 
خانه ام بودم. درمانگاه مشــیریه که 24ساعته 
اســت نزدیک خانه ما قرار دارد. وقتی به آنجا 
نزدیک شــدم، دود و آتش را دیدم. وحشت 
کرده بودم. بدون اغراق با چشم خود دیدم که 
آتش نشانان سنگ تمام گذاشتند. آنها به دل دود 
و آتش می زدند و با دلسوزی و جدیت، افرادی 
را که داخل ســاختمان بودند روی دوش خود 
به بیرون انتقال می دادند، اما نکته ای که باعث 
تأسف اســت، هجوم مردم به محل حادثه بود 
که مانع فعالیت امدادگران می شد. تصور کنید 
خانواده قربانیان یا مصدومان فریاد می کشیدند 
و نمی دانستند چه بر سر عزیزانشان آمده است و 
در این بین مردم هم تجمع کرده بودند. من فورا با 
موبایلم به پلیس زنگ زدم و درخواست کردم تا با 
حضورشان،  مردم را متفرق کنند که خوشبختانه 

پلیس رسید و جمعیت را متفرق کرد.

آتش نشانان مکث 2
سنگ تمام گذاشتند

سناریوی قتل همسر در سیزده به در کلید خورد

ســیم های بــرق در ســقف کاذب طبقــه 
 همکف درمانگاه مشــیریه دچــار اتصالی و 
در چشم بر هم  زدنی حریق هولناکی به پا شد؛ 
حریقی که به مــرگ 2 زن و یک دختربچه  8 
ســاله انجامید و در جریان آن 18نفر ازجمله 
مســئول درمانگاه و 2 نفر از پرسنل مصدوم 
شــدند. به گزارش همشهری، ساعت 19:38 
روز دوشــنبه، گزارش وقــوع حریق در یک 
درمانگاه در مشــیریه تهران به آتش نشــانی 
تهران اعلام شد. در کمتر از 3 دقیقه  نیروهای 
عملیاتی از ایستگاه های 78، 37، 113، 79، 
15و گروه های نجات به همراه تجهیزات لازم 
به محل حادثه کــه درمانگاه مشــیریه بود، 
اعزام شدند. به گفته جلال ملکی، سخنگوی 
آتش نشانی، محل حادثه ساختمانی 5طبقه 
بود که دود و آتش تمام طبقات این درمانگاه را 

در برگرفته بود. در این شرایط آتش نشانان در 
2 گروه، عملیات نجات و اطفای حریق را آغاز 
کردند و معلوم شد که کانون اصلی آتش  طبقه 
همکف یا همان لابی است که در آنجا داروخانه 
درمانگاه واقع شده بود. وسعت داروخانه حدود 
50 مترمربع بود و شواهد نشــان می  داد که 
نقص در سیستم برق این طبقه منشأ حریق 

بوده است.
آتش نشــانان افراد گرفتار در ســاختمان را 
به ســرعت از محل حادثه خــارج کردند، اما 
متأسفانه  2 زن که یکی از آنها کاملا سوخته 
بود جانشان را از دست دادند. همچنین یکی 
از مصدومان که کودکی 8ســاله بود پس از 
انتقال به بیمارستان تحت درمان قرار گرفت 
اما چند ســاعت بعد در جدال با مرگ تسلیم 
شد و جانش را از دست داد. سید جلال ملکی، 
به همشهری گفت: ما این کودک را در طبقه 
دوم ساختمان در میان دود و آتش پیدا کردیم 
و تحویل اورژانس دادیم اما متأسفانه روز بعد 

جانش را از دست داد.

تشکیل تیم کارشناسی

درحالی کــه مــداوای مصدومــان حادثــه در 
بیمارستان ادامه دارد، پرونده این حریق مرگبار 
بــرای رســیدگی روی میز قاضــی محمدتقی 
شعبانی، بازپرس شــعبه یکم دادسرای شهید 
محلاتی قــرار گرفت. با شــروع بررســی های 
تخصصی معلوم شد 2 زنی که در این حادثه جان 
باختند، فریبا و آیدا نام داشتند. آنها برای درمان به 
درمانگاه مراجعه کرده بودند که متأسفانه در میان 
دود و آتش گرفتار شــدند و جانشان را از دست 
دادند. در جریان این حادثه مسئول درمانگاه که 
مدیر مجموعه اســت، به همراه 2 نفر از پرسنل 
درمانگاه نیز مصدوم شدند. همچنین معلوم شد 
دختربچه8 ساله ای که در این حادثه مصدوم شد 
برای درمان به بیمارســتان بعثت انتقال یافت، 
اما به رغم تلاش پزشکان جانش را از دست داد. 
بازپرس محمدتقی شــعبانی در ایــن پرونده، 
17دستور قضایی صادر کرد. از آنجا که علت اولیه 
حادثه جرقه و اتصالی سیم برق در سقف کاذب 

بوده، مهم ترین دستور او تشــکیل تیم سه نفره 
کارشناسی است. این تیم باید با بررسی دقیق و 
تخصصی علت اصلی حادثه را مشخص کند. این 
تیم شامل کارشناس برق، آتش نشانی و بازرس 
اداره کار است که راهی محل حادثه شدند و قرار 
است به زودی نتیجه بررســی های خود را اعلام 
کنند و مشخص شود که آیا تخلفی در سیم کشی  

برق صورت گرفته است یا خیر.
بررســی ها نشــان می دهد کــه 3 طبقه این 
درمانگاه به طور صددرصد سوخته و طبقه چهارم 

و پنجم، 50درصد دچار سوختگی شده است.
از طرفی به دستور بازپرس، اجساد قربانیان به 
پزشــکی قانونی انتقال یافته و دستور بررسی 
دوربین های مداربسته صادر شده تا معلوم شود 

در لحظات وقوع حادثه چه گذشته است. 
بازپــرس پرونــده همچنین دســتور داده که 
مجروحان به پزشــکی قانونی معرفی شوند و 
شکایت خود را صورتجلسه کنند و درمانگاه نیز تا 
روشن شدن ابعاد پنهان ماجرا و انجام تحقیقات 

کامل، پلمب شود.

الهه فراهانیگزارش
روزنامه نگار

مداح دشتستانی فرشته نجات بیماران شد
اعضای بدن مداح جوان که در جریان یک حادثه رانندگی دچار مرگ مغزی شده بود به بیماران نیازمند اهدا 
شد. این مداح که سید مهدی جعفری نام داشت و اهل دشتستان واقع در استان بوشهر بود، چند روز قبل 

دچار حادثه شد و با رضایت خانواده اش، کبد و هر دو کلیه اش به بیماران نیازمند هدیه شد.

مرگ پسر 4ساله زیر کرکره برقی 
پایین آمدن ناگهانی کرکره برقی حادثه تلخی رقم زد و موجب جان باختن پسری 4ساله شد. این حادثه در روستای 
سینگان شهرستان اشنویه اتفاق افتاد و پسربچه ای در حال پایین آمدن کرکره برقی زیر آن گرفتار و از ناحیه سر و 

صورت مصدوم شد که پس از انتقال به مرکز درمانی به دلیل شدت جراحت جان خود را از دست داد.
اهدای عضو

رویداد

جزئیات آتش سوزی درمانگاه مشیریه که جان 3نفر را گرفت

مرگ ریحانه کوچولو هنگام فرار از آتش مرگ ریحانه کوچولو هنگام فرار از آتش 
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راه اندازی اتاق سرمایه گذاری در شهرستان محروم ریگان 

مراد آبیــار، فرماندار ریــگان: ایــن شهرســتان در حوزه های کشــاورزی، معدنــی، گردشــگری، دامپروری، 
ظرفیت های مختلفی در حوزه تولید دارد. با راه اندازی اتاق سرمایه گذاری در ریگان موانع و چالش های 

پیش روی سرمایه گذاران رفع خواهد شد.

بیش از 5هزار واحد مسکن در کردستان تحویل محرومان داده شد
سعید رسولی، مدیرکل بنیاد مســکن کردستان: تاکنون 5270واحد مســکن محرومان شهری و روستایی در 
استان احداث و تحویل جامعه هدف داده شــده است. همچنین خرداد امسال در ســنندج عملیات اجرایی 

250واحد برای اقشار کم درآمد آغاز می شود. 

آغاز کار؛ شستن بذرها با آب و نمک

»خزانه گیری به شکل سنتی خیلی کم شده، اما حال وهوای 
خودش را دارد.« این را عباس حیدری، شالیکار رشتی به 
همشهری می گوید و ادامه می دهد: »برخی از شالیکاران که 
خزانه گیری سنتی را زنده نگه داشته اند باز هم برای بخشی 
از شالی خزانه گیری مکانیزه را انجام می دهند. در یک مدت 
مشابه خزانه گیری سنتی برای یک هکتار انجام می شود و 
خزانه گیری مکانیزه برای 10هکتار. روش مکانیزه زحمت 

کمتری هم دارد.«
حیدری روش سنتی خزانه گیری را از 10سالگی خودش 
به یاد دارد؛ از نخســتین روزی که با مادرش همراه شــد. 
او می گوید که برای روش ســنتی خزانه گیری شالیکار از 
زمستان به فکر تهیه بذر است تا نیمه فروردین خزانه گیری 

را شروع کند.

آماده سازی نشا

خزانه گیری همان تهیه و آماده سازی نشاهای برنج است. 
یک روش سنتی که عباس حیدری، شالیکار اهل رشت در 
قدیم تجربه کرده، زمانی بوده که حتی برای حفظ رطوبت 
و گرمای خزانه نشاها از پلاستیک هم استفاده نمی شد، اما 
حالا بیش از 2دهه اســت که به دلیل تغییرات آب وهوایی، 
برای گرم و مرطوب نگه داشــتن بذرهــا، روی خزانه را با 
پلاستیک می پوشانند یا آن را شبیه گلخانه درست می کنند. 
حیدری در توضیح بیشتر می گوید: »بذرها در فصل زمستان 

در صندوق یا انباری نگهداری می شد که از آفات دور باشد، 
مخصوصا که موش هم به آن وارد نشود. روز اول خزانه گیری 
با شستن بذرها در تشت شروع می شــد. تشتی پر از آب و 
نمک. غلظــت آب و نمک هم در حدی بــود که تخم مرغ 
 روی آب بایســتد و زیر آب نرود. بذرها بعد از 48ســاعت

خیس خوردن یا به اصطلاح آماس شــلتوک، ضدعفونی 
شده بودند.« بذرها داخل کیســه پارچه ای دور از فضولات 

حیوانی، کاه وکلش و نور خورشید خشک می شدند.

یک کار کاملا زنانه

سند شــش دانگ خزانه گیری به روش سنتی به نام بانوان 
است. عباس حیدری، شــالیکار اهل رشت علت را دقت و 
حوصله بانوان می داند و می گوید: »زمین خزانه گیری اول 
باید صاف و تراز شــود و بعد بذرها روی آن پاشیده شود. 
طوری که سطح زمین را یکدست پر کند و در نقاط مختلف 

کمتر و بیشتر نشود.« 
بذرها هم باید »گَلفَ« پاشــیده شــود که در زبان محلی 
به معنای »پخش« است. زنان شالیکار برای گرم  نگه داشتن 
کمر خود، چــادری دور کمر می بندند کــه به زبان محلی 
»کمر دَبدَ« گفته می شــود. آنان از بالای زمینی که برای 
خزانه گیری آماده شده شــروع می کنند و قدم به قدم به 

انتهای زمین می روند. 
حیدری می گوید: »با هر قدمی که برمی دارند، ســطح آب 
داخل زمین را هم تراز می کنند تا هیچ بذری بی آب نماند. 

این کار دقت می خواهد.«  

 نشای برنج
دسترنج زنان 

 خزانه گیری برنج از نیمه فروردین در استان های شمالی 
به روش سنتی و مکانیزه آغاز می شود

آب به یزد رسید

با تعمیر ایستگاه شماره 4 خط انتقالی آب آشامیدنی به یزد، بار دیگر 
جریان آب انتقالی به استان یزد برقرار و آب آشامیدنی بعد از ۷ روز 
وارد مخازن یزد شد.  به گزارش همشهری، مدیرعامل شرکت آب 
منطقه ای یزد با بیان اینکه بعد از تعرض در روز شــنبه ۹ فروردین 
به خطوط انتقال و ایستگاه های پمپاژ شماره ۳ و 4 خط انتقال آب 
کوهرنگ به یزد، ابتدا امنیت خط با پیگیری های اســتاندار یزد و 
نمایندگان مردم در مجلس شورای اسلامی برقرار و سپس عملیات 
پاکسازی و تعمیر و بازسازی ایستگاه های پمپاژ با حضور گروه های 
فنی و مکانیکی صورت گرفت.  جواد محجوبی با بیان اینکه ایستگاه 
4 بعد از 6روز تعمیر و بازسازی و جریان آب انتقالی از این ایستگاه 
از روز جمعه آغاز و عصر شنبه 16 فروردین، مخازن ذخیره آبگیری 
شد، افزود: در حال حاضر وضعیت ذخایر آب در مخازن مطلوب و 
آب انتقالی برای آشامیدن و بهداشــت مردم در ۹ شهر استان یزد 
برقرار است. او البته توضیح داد که به علت خسارت های وارد شده به 
ایستگاه پمپاژ شماره ۳، کار تعمیر و بازسازی این ایستگاه 2 ماه زمان 
نیاز دارد که تا فرارسیدن فصل گرم سال این مشکل نیز رفع خواهد 
شد. محجوبی پیش از این به همشــهری گفته بود که ۵0 درصد از 
منابع آب آشامیدنی یزد، وابسته به این خط انتقال است و همچنین 
نیمی از ۵0 درصد دیگر هم برای اینکه کیفیت آشــامیدنی داشته 

باشد با همین آب انتقالی مخلوط می شود.
به گفته او، با تخریب صورت گرفته ۷۵ درصد آب آشامیدنی یزد از 
مدار خارج شده بود و به طور کلی از 12 شهرستان یزد ۹ شهرستان 

با جمعیت یک میلیون و 100 هزار نفری دچار مشکل شدند.
او با اشاره به 2 دســتور مهم رئیس جمهوری، یعنی رهاسازی آب 
برای کشاورزان شرق اصفهان که در مسیر خط انتقال آب هستند و 
همچنین تأمین امنیت نیروهای فنی برای تعمیر ایستگاه ها و مسیر 
خط انتقال تأکید کرده بود که از نیمه دوم فروردین، هوای یزد به 
حدی گرم می شود که کولرها راه اندازی خواهند شد. کولرهای یزد 
عمدتا به دلیل هوای خشک آبی است و همین موجب می شود آب 
مصرفی در اســتان ۳0درصد افزایش یابد و به همین دلیل باید تا 

رسیدن تابستان ایستگاه بعدی نیز وارد مدار شود. 

خبر روز هواشناسی

اینفوگرافی

صفحه آرا: بهروز قلی پور

تغییر ناگهانی دما در شمال 
امروز، چهارشــنبه بارش هایــی که از سه شنبه شــب در 
آذربایجان غربی و شرقی، اردبیل و غرب کردستان آغاز شده 

است شدت می گیرد.
کارشناس هواشناسی به همشــهری گفت: روز پنجشنبه 
مناطقی از شــمال غرب، غرب، جنوب غــرب، دامنه های 
جنوبی البــرز، تهران، قزویــن، البرز، دامنه هــای زاگرس 
مرکزی، گیلان و غرب مازندران شــاهد بارش خواهیم بود 
و پیش بینی می شــود که این بارش هــا روی دما تأثیرگذار 
 خواهد بــود. در واقع با عبور جریان هــای جنوبی از مناطق 
مرکزی به سمت سواحل شمال شاهد گرم باد در این مناطق 

خواهیم بود.
امین حسین نقشینه البته توضیح داد که جریان های شمالی 
و هوای پرفشــار روز جمعه در مناطق شمال غرب و شمال 
موجب کاهش محســوس دما و رگبار و بادهای شــمالی 

خواهد شد.

بزرگ ترین گلخانه 
شیشه ای»هیدروپونیک« 

عملیات اجرایی ساخت بزرگ ترین گلخانه شیشه ای هیدروپونیک 
شرق کشور که روش نوین کشــت گیاهان بدون استفاده از خاک 
است، در شهر نیشــابور آغاز شــد. این طرح در زمینی به وسعت 
120هکتار احداث می شــود که محصول اصلی آن، گوجه فرنگی 

صادراتی با کیفیتی ممتاز خواهد بود.

گرمای بهار که آغاز می شود و فروردین به نیمه می رسد، خزانه گیری برنج 
در استان های شمالی هم آغاز می شود. خزانه گیری برنج حدود 2دهه 
است که به صورت مکانیزه انجام می شود، اما هنوز هم در گوشه وکنار 

رشت، خمام و سوادکوه شالیکارانی هستند که خزانه گیری برای زمین شالی کوچک خود را سنتی انجام می دهند. 

راحله عبدالحسینیگزارش
روزنامه نگار

یزد

خراسان رضوی

آوایکار؛ترانهخوانیدستهجمعی
رسم ترانه خوانی درکارهای دسته جمعی در شالیزار رواج دارد. ترانه ها 
به گونه ای است که یک گروه می خوانند و گروه دیگر جواب می دهند.

درگذشته معمولا ترانه»کونوس کله«رامی خواندند:
 ای روز بوشــوم کونــوس کلــه، ایشــااله/ کونــوس بیچــم ای پرپــره، ایشــااله
یعنی یک روز به باغ ازگیل رفتم، انشاالله/ یک دامن ازگیل چیدم، انشاالله«  

 شالیکارانی که 
خزانه گیری را به صورت 
 سنتی انجام می دهند 

برای تأمین نشای بخشی از 
 شالی خود از

  روش مکانیزه
بهره می گیرند

مساحت

 120 
هکتار

تولید سالانه

 60 
هزار تن

اشتغال مستقیم

 150 
نفر

اشتغال غیرمستقیم

 3 
نفر

ری
شه

هم
س: 

عک

مردم در طبیعت آتش روشن نکنند
 علی ملکی آهنگران، فرمانده یگان حفاظت منابع طبیعی: از مردم می خواهیم از روشن کردن آتش در طبیعت 
پرهیز کرده و درصورتی که آتش روشن کردند، حتما در محیطی محصور و محدود باشد و قبل از ترک محل 

حتما از خاموش بودن آتش یقین حاصل کنند.

طرح جدید برای احیای دریاچه ارومیه
محمدحسین حسن زاده، سرپرســت حفاظت محیط زیســت آذربایجان شــرقی: طرح پرورش آرتمیا در بندر 
رحمانلو راهی برای حفاظت از این گونه مهم و احیای بخشی از دریاچه ارومیه است. بزرگ ترین مرکز پرورش 

آرتمیا و جلبک کشور طرح بسیار موفقی است که در ماه های آینده افتتاح می شود.

دستگیری 15هزار متخلف محیط زیست در سال 1403

کم بارشی در کشور تشدید می شود 
رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکســالی ســازمان 
هواشناسی کشور با اشاره به کاهش بارش از ابتدای بهار گفت: طی 
این مدت دمای هوا نیز افزایش یافت. این وضعیت تا پایان تابستان 
تداوم پیدا می کند. احد وظیفه به ایسنا گفت: از ابتدای بهار تا کنون 
1۷.۵ میلی متر بارندگی رخ داده که 4 میلی متر )18 - درصد( کمتر 

از میانگین بلندمدت به مقدار 21.۵ میلی متر بوده است.
او به میانگین بارش کشور اشــاره کرد و افزود:  از ابتدای سال آبی 
تاکنون میانگین بارش کشور ۳6 درصد زیر نرمال است که بدترین 
وضعیت مربوط به استان های سیستان و بلوچستان و هرمزگان با 
۷6 درصد کاهش بارش نسبت به نرمال است. بهترین وضعیت  هم 

مربوط به  مازندران، گیلان، زنجان، کرمانشاه و کردستان است.
به گفته او تهران از ابتدای سال آبی تا 1۷ فروردین 12۳ میلی متر 
بارش دریافت کرده که ۳8 درصد کمتر از نرمال است و ۷۵ میلی متر 
کمبود بارش دارد کــه معادل بیش از یــک میلیارد مترمکعب 
بارندگی است. البته با احتساب تبخیر یک چهارم آن، 2۵0 میلیون 

مترمکعب آب کمتر از نرمال است.
وی درباره پیش بینی وضعیت جوی در طول 2 هفته آینده گفت:  
طی این مدت جنوب کشور همراه با بارش بسیار ناچیز یا بدون بارش 
خواهد بود. در حقیقت بارش ها در شمال به ویژه شرق، نیمه شرقی 
و جنوب نیز کمتر از نرمال خواهد بود. به طور کلی بارش در جنوب 
غرب تا شمال غرب نیز طی این مدت نسبت به میانگین بلندمدت 
کمتر است، بنابراین کم بارشی در کشــور ادامه خواهد داشت و 
احتمالاً تشدید می شود. رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران 
خشکسالی سازمان هواشناسی کشور اضافه کرد:  طی اردیبهشت ماه 
احتمالاً بارش ها در حد نرمال با گرایش کمتر از نرمال خواهد بود. 
در خرداد ماه بارش ها کم و عمدتاً محدود به نیمه شــمالی کشور 
می شود و در جنوب کشور بارش چندانی نخواهیم داشت. بر همین 
اساس مناطق مرکزی، فلات مرکزی و جنوب کشور با کم بارشی 

شدید در ماه های باقی مانده سال آبی مواجه خواهند بود.
وظیفه در ادامه اظهار کرد:  در تابستان، جنوب شرق ایران مانند 
سیستان و بلوچستان، شرق هرمزگان و کرمان به دلیل بارش های 
موسمی وضعیت بارشــی مطلوبی دارند. سایر نقاط کشور به جز 
سواحل گیلان و مازندران و بخش هایی از آذربایجان طی این مدت 
معمولاً بارندگی ندارند. او با تأکید بر اقلیم گرم و خشک ایران گفت: 
ایران در بعضی نقاط با کمبود جدی منابع آبی مواجه و در مناطقی 
مانند تهران با تنش شــدید روبه روست. بارش ســالانه در ایران 
یک سوم یا کمتر از متوسط جهانی است که به همین سبب اندک 
نوسانی در بارش، این اقلیم را دچار ترَسالی یا خشکسالی می کند. 
سرزمین ایران همواره با چالش کم آبی مواجه بوده که وجود آثار 

تاریخی مانند قنات نیز بیانگر همین وضعیت است.

تغییر  اقلیم

تالاب

تالاب گاوخونی در شرایط بحرانی است
تــالاب بین المللی گاوخونــی در رهاســازی های موقت آب 
زاینده رود برای کشــاورزی، حقابه ای نداشــته و همچنان با 
شرایط بحرانی روبه روست. حسین اکبری، معاون محیط زیست 
طبیعی و تنوع زیستی اداره کل حفاظت محیط زیست استان 
اصفهان در این باره به ایرنا گفت: در رهاســازی آبی که اخیرا 
برای کشاورزی شرق اصفهان انجام شد به دلیل محدودیت های 
شدید ذخایر ســد زاینده رود و خشکســالی، حقابه ای برای 
محیط زیست لحاظ نشده است.هم اکنون سطح تالاب گاوخونی 
صددرصد خشــک و تنها بخش ورودی رودخانه زاینده رود به 
تالاب در حد لکه های محدود با مقدار بسیار ناچیزی از پساب 
و زهاب  کشاورزی مرطوب است. او تأکید کرد: با توجه به اینکه 
بارش های مؤثر بهاری نیز در شــرق اصفهان اتفاق نیفتاده و 
روان آب و سیلاب های ســطحی که به گاوخونی برسد وجود 

نداشته، وضعیت کلی تالاب کاملا خشک و بحرانی است.
اکبری گفت:احیای زاینــده رود و تــالاب گاوخونی نیازمند 
یک کار چند وجهی اســت چراکه این موضوع ابعاد مختلف و 

پیچیده ای را در بر می گیرد.

تهدید  هیرکانی با آروجیای مهاجم
مسئولان محیط زیســت نسبت به رشــد گیاه مهاجم آروجیا 
در جنگل های هیرکانی هشــدار دادند. رئیــس اداره حفاظت 
محیط زیست شهرستان های رودسر و املش در این باره به ایسنا 
گفت: نباید اجــازه دهیم یک گونه گیاهــی مهاجم   تبدیل به 
سرطان در پوشش گیاهی گیلان و میراث هیرکانی شود و حیات 
گیاهان و درختان بومی را با خطر نابودی مواجه کند. رحمان 
پورحسین اظهار کرد: »آروجیا« گیاه مهاجم است که در چند 
سال اخیر در شمال کشور به سرعت رشد کرده و حیات گیاهان، 
درختان و درختچه ها را تهدید می کند. گفتنی اســت، آروجیا 
باعث خفگی گیاهان می شود و جلوی رشد گیاهان را می گیرد، 
حتی شــیره آن باعث مسمومیت سیســتم عصبی و گوارشی 
حیواناتی مثل گاو می شود؛ برای انسان هم درصورت تماس با 
چشم یا پوست باعث بروز آلرژی و حساسیت می شود. آروجیا 
قبلا به عنوان گیاه زینتی در مجتمع های ویلایی استفاده می شد.

منابع طبیعی

  در سالی که گذشت 171هزار و 500گونه 
از حیات وحش کشــور فقــط از میان 
پستانداران و پرندگان با شکار و صید و 
زنده گیری حذف شده اند. این آمار صرفا 
مربوط به 11درصد از مساحت کشور است 
که زیرنظر سازمان حفاظت محیط زیست 
مدیریت می شــود. به گفته متخصصان، 
کشفیات چشم اندازی به دست می دهد از 
تعداد زیادی از انواع گونه ها که از طبیعت 
حذف می شــوند و صرفا به دلیل کمبود 
نیروها و امکانات یگان حفاظت، آماری از 
آنها هیج جا ارائه نمی شود. در مقایسه ای 
کلان تر، همین آمارهای رسمی و حداقلی 
نشان می دهند که در یک دهه اخیر بیش 
از 2میلیون عــدد از گونه های مختلف 
حیات وحش در کشور از طبیعت با شکار، 

قاچاق، زنده گیری و... از بین رفته است.

زهرا رفیعیگزارش
پهپادها  بیشتر می شودروزنامه نگار

جمشــید محبت خانی، فرمانده یگان حفاظت 
محیط زیست: سال گذشــته موفق به دستگیری 
بیش از 15هزار مجرم شدیم که از این میزان برای 
بیش از 12هزار و 700نفر پرونده قضایی تشکیل شد. 
امسال معیشت محیط بانان تا حدودی بهبود خواهد 
یافت. در حوزه تجهیزات محیط بانی، چالش اصلی 
خودرو است. سهمیه100 خودرو از دولت داشتیم 
که 23 خودرو تأمین شد. تقریبا 30درصد مناطق  با 
پهپاد و کوادکوپتر رصد می شود. برای امسال قرار 

است این میزان به 50درصد افزایش یابد.

15000مجرم
آمار تعداد مجرمان حوزه 

محیط زیست در سال 1403

۶۴۰۰سلاح 
آمار کشف سلاح مجاز و 
غیرمجاز در سال 1403

12700پرونده قضایی
سال 1403برای شکارچیان غیرمجاز 

تشکیل شد

جدول مقایسه ای تخلفات و جرائم  محیط زیستی
 سال 1403سال 1402سال 1401سال 1400تخلفات

۶2۶54۶432۹۸047۹15۸000صید غیرمجاز آبزیان
1015۹7225۶550102000شکار غیر مجاز پرندگان

17031۸۸71۸422200شکار غیرمجاز پستانداران
52۹247۹04۶11۹400زنده گیری پرندگان

31۸۸1۹320۸171زنده گیری پستانداران
372331۸7355441۶0شروع به شکار

35۹1۹71۹34324107000نگهداری و خرید و فروش حیات وحش زنده و غیرزنده

رکوردشکنی در کشف تخلفات محیط زیست
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هنرپیشهبدونگیشه
»عینک قرمز« با بازی بهداد شکست خورده بزرگ گیشه امسال است

خروج هالیوود از گیشه چین
جنگ تعرفه ای آمریکا و چین چه تأثیری بر هالیوود می گذارد؟

آخر هفته گذشــته در چین، فیلم »یک فیلم ماینکرفتی«
سینمای 

 )A Minecraft Movie( محصول بــرادران وارنر و جهان
لجندری توانست گیشــه را فتح کند و سلطه بلاک باستر 
محلی »نژا ۲« را که پس از ۱0 هفته اکران به فروش ۲.۱۱ میلیارد دلاری 
رســیده بود، بشــکند. اما این پیروزی ممکن اســت به دلیل تعرفه های 

اعمال شده از سوی رئیس جمهور آمریکا، دونالد ترامپ، کوتاه مدت باشد.
 به گزارش ورایتی، تعرفه های آمریکا بر چین که در حال حاضر ۵۴ درصد 
است، ممکن است تا ۱0۴ درصد افزایش یابد که پاسخی است از سوی ترامپ 

به تعرفه های تلافی جویانه چین.

اکنون، طبق گفته دو چهره تأثیرگذار در رسانه های اجتماعی چینی که به 
نقل از بلومبرگ منتشر شده، چین در حال بررسی مجموعه ای از اقدامات 
تلافی جویانه علیه آمریکاست که ممکن است دسترسی هالیوود به دومین 

بازار بزرگ گیشه در جهان را به شدت تحت تأثیر قرار دهد. 
این اقدامات احتمالی، ازجمله کاهش یا ممنوعیت کامل واردات فیلم های 
آمریکایی، روز سه شنبه در شبکه های اجتماعی چینی توسط لیو هونگ، 
سردبیر ارشــد خبرگزاری رســمی شــین هوا و جداگانه توسط »رئیس 
خرگوش«، هویت آنلاین فردی به نام رن یی، فارغ التحصیل دانشگاه هاروارد 

و نوه رن ژونگ یی، رئیس سابق حزب در گوانگ دونگ  منتشر شد. 

لیو که به عنوان معاون ســردبیر وب ســایت خبرگزاری رسمی شین هوا 
فعالیت می کند، تنها چند ســاعت پس از آنکه چین وعــده داد »تا پایان 
خواهد جنگید« در پاسخ به آخرین تهدیدات تعرفه ای ترامپ این اطلاعات 
را منتشر کرد. پست های مشابه این دو حســاب تأثیرگذار به نقل از منابع 

ناشــناس آشــنا با موضوع، چند اقدام تلافی جویانه احتمالی را 
که مقامات چینی در حال بررسی آن هستند بیان کردند 

ازجمله »کاهش یا ممنوعیــت کامل واردات فیلم های 
 آمریکایی.« مقامات چینی کنترلی کامل بر توزیع فیلم 

در قلمرو خود دارند. 
فیلم های خارجــی تنها می توانند از طریــق یکی از دو 
شــرکت دولتی مرکزی در چین توزیع رسمی شوند و 

یا به عنوان یکی از ۳۴ فیلم »درآمد مشــترک« وارد 
شــوند که در آن استودیو ســهمی از فروش گیشه 
دریافت می کند، یا تحت شــرایط »پرداخت مبلغ 

ثابت« )که به آن »خرید کامل« نیز می گویند(. 
در این نوع، حقوق نمایش در چین به صورت یکجا 
توسط یک شرکت محلی خریداری می شود. گیشه 
چیــن در ســال ۲0۲۴ عملکرد ضعیفی داشــت و 

تنهــا ۵.۸ میلیارد دلار فروش داشــت، اما پیش بینی 
 می شــود که در سال ۲0۲۵ با رشــدی ۳0درصدی به

۷.۶میلیارد دلار برسد. 

دنیرونخلطلایافتخاریمیگیرد
نخل طلای افتخاری هفتاد و هشــتمین دوره جشنواره فیلم 
کن به رابرت دنیرو اهدا می شود. جشــنواره فیلم کن امسال 
در مراسم افتتاحیه خود که در تاریخ ۱۳می )۲۳اردیبهشت( 
برگزار می شــود، با اهدای نخل طلای افتخاری خود از رابرت 
دنیرو تجلیل می کند. روز بعد از این مراسم نیز دنیرو در یک 
مسترکلاس روی صحنه تئاتر دبوســی حضور خواهد یافت. 
دنیرو درباره دریافت این جایزه برای تجلیل از یک عمر دستاورد 
هنری اش گفت: من احساسات بسیار نزدیکی به جشنواره کن 
دارم، به ویژه در این مقطع که چیزهای زیادی در جهان وجود 
دارد که ما را از هم جدا می کند. کن جایگاهی اســت که ما را 
دور هم جمع می کند، یعنی نویســندگان و خالقان داستان، 
فیلمسازان، طرفداران و دوستان را. این کار مانند بازگشت به 
خانه است. این بازیگر آخرین بار برای فیلم »قاتلان  ماه کامل« 
مارتین اسکورســیزی روی فرش قرمز این جشنواره حضور 
داشت. او ۱۴سال پیش ریاســت هیأت داوران جشنواره را بر 
عهده داشت. مریل استریپ، فارست ویتاکر، جورج لوکاس و 
جودی فاستر از دیگر برندگان نخل طلای افتخاری کن هستند. 
امســال ژولیت بینوش، بازیگر فرانسوی، رئیس هیأت داوران 
جشنواره کن است و برای دومین بار در تاریخ کن، هیأت داوران 
۲سال پیاپی به ریاست یک زن به انتخاب بهترین ها می پردازد. 
سال پیش، گرتا گرویگ این جایگاه را در اختیار داشت. تیری 
فرمو، رئیس کن به تازگی گفت که او و کمیته انتخاب فیلم ها 
هنوز باید ۵0فیلم دیگر را تماشــا کنند تا بتوانند فهرســت 
حاضران امسال را ببندند. این فهرست پنجشنبه)۱0آوریل( 
در پاریس اعلام خواهد شد. انتظار می رود این مجموعه دارای 
تعداد زیادی از فیلمسازان آمریکایی ازجمله جیم جارموش، 
اســپایک لی، ریچارد لینک لیتر، کلی رایکارد، آری آســتر، 

کریستن استوارت و وس اندرسون باشد.

پاسخپلشریدربهاتهامات
پل شریدر نامه ای خطاب به دوستان و همکارانش نوشته و در آن 
به اتهامات تعرض جنســی مطرح شده از ســوی دستیار سابقش 
پاســخ داده و این اتهامات را »کاملا بی اســاس« خوانده است. در 
تاریخ سوم آوریل، دستیار سابق شریدر که در اسناد حقوقی با نام 
مستعار »جین دو« معرفی شده، مدعی شــد که فیلمنامه نویس 
»راننده تاکســی« بارها به او تعرض جنســی کرده است. به  گفته  
او، یکی از این موارد بلافاصله پس از اکــران فیلم »اوه، کانادا« در 

جشنواره فیلم کن سال گذشته روی داده است.
شریدر در نامه ای به این ادعاها پاسخ داده است. او در نامه می نویسد 
که »مهم است مردم به طور مستقیم از زبان من درباره این موضوع 
بشنوند« تا از دیدگاه او نسبت به این اتهامات مطلع شوند، اتهاماتی 

که به زعم او »دروغ و گمراه کننده« هستند.
به گزارش ایسنا، در بخشی از نامه آمده است: »پاییز سال گذشته، 
ناگهان نامه ای از وکیلی دریافت کردم که هرگز او را نمی شناختم. 
این وکیل نماینده دستیار سابقم بود و از من خواست که میلیون ها 
دلار به او بپردازم، وگرنــه با طرح اتهاماتی جنجالی، نادرســت و 
گمراه کننده درباره رابطه مان و رفتار من علیه من شکایت خواهد 

کرد.«
او توضیح می دهد که از نظر قانونی »محق« بوده از این توافق کنار 
بکشد، چراکه این توافق »تا زمانی که هر دو طرف امضا نکنند معتبر 
نیست.«  شریدر در پایان نامه اش نوشــته که می داند در »فضای 
کنونی« در مورد تعرض جنسی در هالیوود احتمالا »مجرم فرض 
خواهد شد«، اما اطمینان دارد که دادگاه »حقیقت را خواهد دید«، 
اگر کار به محاکمه برســد. او افزود: »در رفتارم چیزی برای پنهان 
کردن ندارم و این شامل تصمیم برای تسلیم نشدن در برابر فشار 
تهدید دستیار ســابقم برای علنی کردن این اتهامات جنجالی هم 
می شــود، تهدیدی که اکنون او و وکلایش عملی کرده اند. اگر این 
پرونده به دادگاه برســد، با صداقت در برابر قاضی و هیأت منصفه 
حاضر خواهم شد، چون اطمینان دارم آنها حقیقت را خواهند دید.«
شریدر ۷۸ساله که نگارش مستقل یا مشــترک ۴فیلمنامه از آثار 
مارتین اسکورسیزی ازجمله »راننده تاکسی« و »گاو خشمگین« 
را برعهده داشت، بیش از ۲0فیلم کارگردانی کرده و در جشنواره 
فیلم ونیز۲0۲۲ با دریافت جایزه یک عمر دســتاورد هنری مورد 
تقدیر قرار گرفت. او نگارش فیلمنامه »آخرین وسوســه مسیح« 
و »احیای مــردگان«، یعنی ۲فیلم دیگر از ســاخته های مارتین 
اسکورســیزی را هم بر عهده داشته است. »پتی هرست«، »رنج«، 
»قلمــرو: پیش درآمدی بر جن گیر«، »دره هــای عمیق«، »مرگ 
روشــنایی« و »قانون جنگل« فیلم هایی هستند که شریدر علاوه 
بر نوشــتن فیلمنامه، کارگردانی نیز کرده است. جدیدترین فیلم 
شریدر با عنوان »اوه، کانادا« سال گذشــته میلادی در جشنواره 

کن به نمایش درآمد. 

هالیوودجشنواره   کن

جشنواره رخداد 

اهدایشیرطلایی
بهفیلمسازکهنهکارآلمانی

جشنواره فیلم ونیز از ورنر هرتزوگ، 
کارگــردان آوانــگارد آلمانی کــه 
آثــارش شــامل »آگیره، خشــم 
خدا«، »فیتزکارالدو« و »نوسفراتو، 
خون آشام« است   با شیر طلایی یک 
عمر دستاورد هنری در سال۲0۲۵ 
تجلیل خواهد کــرد. هرتزوگ در 

بیانیه ای گفت:» از دریافت شیر طلایی افتخاری یک عمر دستاورد 
هنری از بی ینال ونیز عمیقا احساس افتخار می کنم. من همیشه 
تلاش کرده ام یک سرباز خوب برای ســینما باشم و این تجلیل را 

همچون مدالی برای کارهایم می دانم: متشکرم.«
او ادامه داد: »اما من هنوز بازنشسته نشــده ام. مانند همیشه کار 
می کنم. چند هفته پیش مستندی در آفریقا به نام »فیل های روح« 
را تمام کردم و در همین لحظه مشــغول فیلمبــرداری فیلم بلند 
بعدی ام به نام »باکینگ فستارد« در ایرلند هستم. همچنین در حال 
پرورش یک فیلم انیمیشن براساس رمانم »دنیای گرگ و میش« 
هستم و صداپیشگی موجودی در فیلم انیمیشن بعدی بونگ جون 

هو را نیز بر عهده دارم. کار من هنوز تمام نشده.«
 آلبرتو باربــرا، مدیر هنــری جشــنواره ونیز، این کارگــردان را 
»سینماگری فیزیکی و کوهنوردی خستگی ناپذیر« خواند و گفت 
که او »پیوسته در سراسر سیاره زمین به دنبال تصاویری دیده نشده 
حرکت می کند، توانایی ما برای دیدن را به چالش می کشــد، ما را 
دعوت می کند تا آنچه را فراتر از ظاهر واقعیت است درک کنیم و 
در جست وجویی بی وقفه برای حقیقتی والا، وجدآور و تجربه های 
حســی نوین، مرزهای بازنمایی ســینمایی را آزمایش می کند. او 
با آثاری چون »نشــانه های زندگی«، »نوســفراتو، خون آشام«، 
»آگیره، خشم خدا« و »فیتزکارالدو«، »ستوان فاسد«، »بندرگاه: 
نیواورلئان« و »مــرد گریزلی«، خود را به عنوان یکــی از نوآوران 
برجسته سینمای نوین آلمان تثبیت کرده اســت.«  او افزود: »او 
هرگز از آزمودن مرزهای زبان ســینما دســت نکشیده است، مرز 
سنتی بین مستند و داستانی را نادیده گرفته، و همزمان پژوهشی 
رادیکال را دربــاره موضوعاتی چون ارتباط، نســبت بین تصویر 
و موســیقی، و زیبایی بی پایان طبیعــت و زوال اجتناب ناپذیر آن 
پیشنهاد داده است.« باربرا گفت که هرتزوگ »آخرین وارث سنت 
بزرگ رمانتیســم آلمانی« است با مســیری که »هم جذاب و هم 
پرخطر است، چرا که در آن تعهد کامل و به خطر انداختن خویشتن 
تا مرز خطر جسمی وجود دارد، جایی که فاجعه همواره در کمین 
 است.« هشتاد و دومین دوره جشــنواره فیلم ونیز از ۲۷ آگوست

 تا ۶ سپتامبر برگزار خواهد شد. 

انیمیشنایرانیقابلیتحضوردربازارهایجهانیدارد
محمد خیراندیش، کارگردان »پســر دلفینی2«:  انیمیشــن های ایرانی کیفیت خوبی دارند.  ساخت کارهای 
بیشتر موجب رشد روایت داستان گویی خواهد شد. ظرفیت صادرات انیمیشن های ایرانی به کشورهای دیگر 

وجود دارد. »پسر دلفینی1« مصداقی از صادرات انیمیشن ایرانی است.٫ صبا

بودجهبالاییکههدررفت
 کامران سحرخیز، ســخنگوی اتحادیه مراکز فنی و پشــتیبانی تولید ســینمای ایران، درباره جزئیات خرید 
تجهیزات   برای ســینماها توســط مدیریت سابق مؤسسه سینماشــهر:  متأســفانه با   بودجه زیاد اجناسی 

خریداری شده که غیرحرفه ای بوده و برای سینما مناسب نبوده است./مهر 

صفحه آرا: بهروز قلی پور

تداوم»مصائبمسیح«
بهروایتگیبسون

»مصائب مسیح« تابستان امسال دوباره احیا خواهد شد. به گزارش 
ورایتی، دنباله  فیلم مشهور مل گیبسون که مدت ها بود انتظارش 
کشیده می شــد، با عنوان »رستاخیز مســیح«، قرار است در ماه 
آگوست در استودیوهای چینه چیتای رم فیلمبرداری شود. مانوئلا 

کاچامانی، مدیرعامل این استودیو این خبر را اعلام کرده است. 
 کاچامانــی در مصاحبــه ای بــا روزنامــه اقتصــادی ایتالیایی

 Il Sole 24Ore  گفــت که گیبســون و شــرکت تولیدی اش، 
Icon Productions، تاریخ شروع فیلمبرداری را آگوست تعیین 
کرده اند. این فیلم دنباله  بلاک باستر مذهبی سال۲00۴ گیبسون، 
»مصائب مســیح« اســت که به پرفروش ترین فیلم مستقل تمام 
دوران تبدیل شــد.  منابع مختلف برای »ورایتــی« تأیید کرده اند 
که »رســتاخیز« قرار است در تابســتان۲0۲۵ وارد مرحله  تولید 
شود. لوکیشن اصلی فیلم، استودیوی جدید و گسترده  شماره۲۲ 
چینه چیتا خواهد بود. همچــون فیلم »مصائب« که در چینه چیتا 
ساخته شد، فیلمبرداری »رستاخیز« نیز در شهر باستانی ماترا در 
جنوب ایتالیا انجام خواهد شد. شاید گیبسون بخش هایی از دنباله 
را در مناطق روستایی و باســتانی جنوب ایتالیا، ازجمله جینوسا، 
گراوینا لاترتزا و آلتامــورا فیلمبرداری کنــد.  انتظار می رود جیم 
کاویزل که در »مصائب« نقش عیسی را ایفا کرد، دوباره همین نقش 
را در »رســتاخیز« بازی کند. همچنین مایا مورگنسترن که نقش 
مادر عیسی را داشت و فرانچسکو دوویتو که در نقش پطرس ظاهر 
شــد، طبق اطلاعات IMDB احتمالا در این پروژه حضور خواهند 
داشت.  آلن نیروب، مســئول روابط عمومی گیبسون از اظهارنظر 
خودداری کرده است.  گیبسون در ژانویه، در پادکست جو روگان، 
این فیلم را که به طور طبیعی به رستاخیز عیسی می پردازد به عنوان 
سفری عجیب وغریب توصیف کرد و افزود: »هیچ وقت چیزی مثل 
این فیلمنامه نخوانده ام.« او این فیلمنامه را همراه با رندال والاس، 

نویسنده  »شجاع دل« نوشته است. 

»عینکقرمز«درانتهایجدولگیشه

۵فیلم  از ۸فیلم نوروز۱۴0۴ از ۸اسفند سال پیش روی پرده رفته و حالا 
بیش از یک  ماه است که روی پرده اند. از میان آن ۳فیلم دیگر یکی سوم، 

یکی نهم و یکی پانزدهم اسفند روی پرده رفته است.
مطابق انتظار، »دایناسور« مسعود اطیابی با بازی پژمان جمشیدی و 
امیر جعفری که از چرخه کمدی های چند سال اخیر است، در گیشه 
از هر ۷فیلم دیگر موفق تر بوده است. تا زمان نگارش این گزارش، این 
فیلم حدود ۸9 میلیارد تومان در گیشه فروخته است و در صدر جدول 

فروش قرار دارد.
»موسی کلیم الله)ع(« ابراهیم حاتمی کیا با بهره مندی از تبلیغات فراوان 
تلویزیونی در جایگاه دوم فروش است، اما حتی نصف »دایناسور« هم 

نفروخته و فروشش به۴0 میلیارد تومان رسیده است.
»کوکتل مولوتف« ساخته حسین دوماری در جایگاه سوم جدول فروش 
نوروزی است که با اینکه کمدی اســت و در آن امین حیایی و احمد 
مهرانفر و پژمان جمشــیدی بازی می کنند فقط حــدود ۳۴ میلیارد 

تومان فروخته است.
»رها« با ۲0 میلیارد تومان، »پســر دلفینی« بــا ۲۳ میلیارد تومان، 
»بامبولک« با ۶میلیارد تومان، »پیشــمرگ« بــا ۸ میلیارد تومان و 
»عینک قرمز« فقط با ۷۷0 میلیون تومان در رتبه های بعدی جدول 
فروش نوروزی هستند. شکست خورده بزرگ گیشه نوروزی بی شک 

کمدی »عینک قرمز« ساخته حسین مهکام با بازی حامد بهداد است 
که اصرارش به حضور در نقش های کمدی نه تنها در گیشه پاسخ خوبی 

نگرفته، بلکه شاید ادامه حرفه او را به مخاطره بیندازد.

جوانعاصیکمدیننمیشود

بهداد ســال گذشــته در کمدی »مفت بر« عادل تبریزی بازی کرد 
و فیلمش با ۲۶میلیــارد تومان فروش در جایــگاه۱۶ جدول فروش 
سال۱۴0۳ قرار گرفت. سال۱۴0۲ هم بهداد باز در همکاری با عادل 
تبریزی در کمدی »گیج گاه« بازی کرد که فیلمش با ۱۶میلیارد فروش 

رتبه۱۱ جدول فروش سالانه را به  خود اختصاص داد.
صرف نظر از اینکه در ۲فیلم تبریزی بازی بهداد مبتنی بر ادا و اطوارهای 
کلیشه ای و فیگورهای کاریکاتوری بود که نتوانست همراهی مخاطب 
را جلب کند، شکســت »عینک قرمز« ثابت می کند که مشکل اصلی 
کمدی های بهداد نه کارگردان اســت و نه داســتان و فیلمنامه، بلکه 
تماشاگر اساسا بهداد را در نقش های کمدی نمی پذیرد. برخلاف جواد 
عزتی که تماشاگران عام او را هم در نقش های کمدی می  پذیرند و هم 
در نقش های جدی، بهداد با شمایلی که از خودش در طول سال های 
کاری اش به  وجود آورده، ذهنیتی به تماشاگر داده که اجازه پذیرش او 
را در نقش های کمدی نمی دهد. جوان عاصی و زخمی ای که همیشه 
انفجاری عصبانی می شــود و خودش را به شدت بروز می دهد در ذهن 
سینماروهای ایرانی نمی تواند مورد خوبی برای ایفای نقش های کمدی 
باشد. در همین جشنواره ســال پیش، بازی بهداد در نقشی درونی و 
کنترل شده تر از سایر نقش های جدی اش در »پیرپسر«، به رغم اینکه 
بهترین بازی اش هم نیست، بسیار مورد توجه اهالی رسانه قرار گرفت. 
بماند که بهداد اساســا بازیگر پرفروشی نیست و اصرار به استفاده از او 
در فیلم های کمدی که با هدف فروش بالا در گیشه ساخته می شوند، 
جای سؤال دارد. شاید شکست »عینک قرمز« پایان فعالیت بهداد در 
ژانر کمدی باشد. از طرف دیگر، اکران ۲فیلم »شوهر ستاره« و احتمالا 
»پیرپسر« می تواند مســیر خروج از جاده کمدی را به او نشان دهد و 

دوباره او را در جاده کم دست اندازتر درام های اجتماعی قرار دهد. 

کاهشیاممنوعیتکاملوارداتفیلمهایآمریکایی

حامدبهدادپسازاینکهســالگذشــتهباکمدی»مفتبر«
علاقمندانسینمایایرانراحیرتزدهکرد،امسالبایککمدی
دیگرآمدهاست؛فیلم»عینکقرمز«کهدرانتهایجدولگیشه
قرارگرفتهاست.باایناستقبالضعیف،شایداینآخرینکمدی
حامدبهدادباشد.بازیگریکهبهنظرمیرسدانتخابمناسبیبرای

فیلمهایکمدینیست.
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 پس از این که سال گذشته 

 با کمدی »مفت بر« 
علاقمندان سینمای ایران 
را حیرت زده کرد،امسال 
با یک کمدی دیگر آمده 

است،فیلم »عینک قرمز« 
 که در انتهای جدول گیشه

  قرار گرفته است. 
 با این استقبال ضعیف،
 شاید این آخرین کمدی

حامد بهداد باشد  
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 خروج از جاده کمدی را 
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حافظ
به جانت ای بت شيرين دهن که همچون شمع

شبان تيره، مرادم فنای خويشتن است

رد اصفهان در تهران

اصفهانک دولاب نشــانی از اصفهان 
بــزرگ در دل تهران کلان اســت. 
همان جا که قلعه ای داشت و عمارتی 
اربابی. همان عمارت اربابی که زمانی به دست امیرسلیمانی 
مشیرالسلطنه بود. همان مشیرالسلطنه که فرزند عضدالملک 
بود و محله مشیریه و حسینیه امیرسلیمانی خیابان بهشت 
و باغ امیرسلیمانی جماران از آن او بود. همان عمارت اربابی 
که به وثوق الدوله رسید و لوکیشن ســریال شهرزاد و خانه 

بزرگ آقا دیوان سالار گردید.
 البته تهران از همــان روزهای نخســت پایتختی میزبان 
اصفهانی های بسیاری بود. حتی نخستین امام جمعه تهران 
هم از خاتون آباد اصفهان بود. این روند به گونه ای بود که در 
سرشماری 1284پایتخت، اصفهانی ها رتبه نخست مهاجران 
شهر را در اختیار داشتند. هرچند بعدها ترک ها گوی سبقت 
را از آنها ربوده و اول شدند! اصفهانی ها با شم اقتصادی بالا از 
تاجران برجسته بازار تهران بودند. بسیاری از موقوفات بازار 
تهران که در دوره قاجار به ثبت رســیده، باقیات وصالحات 
همین تاجران اصفهانی ساکن تهران است. ابوالحسن تاجر 
اصفهانی، پدرخانم آیت الله تنکابنی مسجد فیلسوف، ازجمله 

این اصفهانی های تاجر مسلک خوشنام بوده است.
از نشانه های دیگر اصفهان در تهران گنبد زیبای کاخ مرمر 
رضاشــاهی اســت که امروزه محل گردهمایی مجمعیون 
تشخیص مصلحت این سرزمین شــده است، گنبد زیبایی 
که به عینه و فقط با کمی ســیمان به جای ساروج به تقلید 
از گنبد شیخ لطف الله اصفهان، زینت بخش خیابان ولیعصر 
تهران گردیده است. اصفهان و تهران مشابهت های دیگری 
هم باهم داشته و دارند. محله های بسیاری از تهران و اصفهان 
همنام هستند که اصفهانی ها و تهرانی ها را به یکدیگر نزدیک 
می کند. علی آباد، عباس آباد، دروازه نو، مفت آباد، دردشت، 
باغشاه، دولت، سعادت آباد، جی، مقصودبیک، پاچنار و جلفا 
از جمله محله های همنامی هستند که نه برای اصفهانی ها 
و نه برای تهرانی هــا غریبه نیســتند؛ محله هایی که کنار 
اصفهانک   و گنبد کاخ مرمر و موقوفات تاجران اصفهانی بازار 
تهران، اصفهان و تهران را به خواهرخوانده های شهرهای این 
سرزمین بدل کرده است؛ خواهرخوانده هایی که اگر صیغه 
خواهرخواندگی شــان توسط مدیران این شــهر و آن شهر 
خوانده شود، تا ابد از نظر فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی و...

کنار هم خواهند ماند؛ صیغه ای که هفته تهران و اصفهان را 
برای مردمان این دو شهر زیبایی ها به ارمغان خواهد داشت و 

ظرفیت های شهرشان را چندین برابر خواهد کرد.

علیرضا زمانی

یادداشت

اکباتان، نه فقط سازه های عجيب و چشمگيری دارد که به خاطر برابری فضای سبز و خانه هايش در دنيا نمونه است

اکباتان را ايرانی ها ساختند؛ رحمان گلزار شبستری فاطمه عباسی
و فريدون آذری که نخستين شهرك مدرن و مجهز 
ايران را بنا کردند. پروژه ساخت شهرك اکباتان آنقدر 
بزرگ و منحصربه فرد بود که همان سال ها مجله تايم با تيتر » هر يک ساعت يک خانه « 
مطلبی در ستايش اين پروژه چاپ کرد. اکباتان نخستين شهرکی بود که با سازه های 
پيش ساخته، اما مدرن و استاندارد در کشور ساخته شد. جالب اينجاست که تا همين 
چند سال پيش نام يک شرکت و معمار آمريکايی به عنوان طراح پروژه شهرك اکباتان 
مطرح بود، اما بالاخره تحقيقات داخلی نشــان داد که طراحان اين بنا 2معمار ايرانی 
 بودند. فريدون آذری و رحمان گلزار شبستری فاز نخست اين شهرك را در 6بلوك و به 

شکل های درهم طراحی کردند؛ طرحی که به گفته معماران نه يک الگوبرداری غربی، بلکه 
نمونه ای از ساختار معماری سنتی ايران است. پس از انجام بخش های نخستين پروژه، 
شرکت استارت که يک شرکت آمريکايی اســت به عنوان مدير پروژه به طرح افزوده 
می شود و برای مصالح نيز همين شرکت کار واردات سيمان و ديگر مصالح را برعهده 
می گيرد. 47سال پيش بلوك C2به عنوان نخستين بلوك شهرك به خريداران تحويل 
داده شد. مقاومت در مقابل زلزله تا ۹ ريشتر، فضای سبز بسيار وسيع، نور گيری کاملًا 
کافی و شوتينگ زباله و پله های مخصوص فرار و ده ها استاندارد ديگر، اکباتان را از بقيه 
ساختمان های تهران و حتی ايران متمايز کرده است. استانداردهايی در ساخت وساز که 

باعث شده است کارشناسان شهرسازی عمر مفيد شهرك را 300 سال تخمين بزنند.

شهرکی برای 3قرن آینده 

اجاره خانه در سال1301؛ راحت تر 
از خريد يک متر چلوار

تهران مصور

تاکنون بــه این موضوع فکــر کرده اید که این 
تاکســی های رنگارنگ از چــه زمانی و چطور 
سروکله شــان در پایتخت پیدا شــده است؟ 

79سال از ورود نخســتین تاکسی سواری 
در خیابان هــای تهران می گــذرد و اکنون 
به جای 10دســتگاه خودروی فــورد که 
تاکســی بود، بیش از 318هزار تاکســی 
ســبز، نارنجی و زرد خیابان هــای تهران 
را قرق کرده اند. اشــرف الملوک، ملقب به 
فخرالدوله، نهمین دختر مظفرالدین شــاه 
قاجار که بــا بهره گیری از ارثیــه پدری و 
مدیریت خود به یکی از ثروتمندترین زنان 
ایران تبدیل شد، نخســتین کسی بود که 
تاکسی و فرهنگ استفاده از آن را در میان 
مردم رواج داد. تا سال های 1324 و 1325 
تعدادی از اتومبیل های شــخصی با عنوان 
 کرایه در خیابان های خلوت و اندک تهران به
 نقــل و انتقال مــردم مشــغول بودند، اما 
هنوز هم حرف اول را درشــکه ها می زدند و 
همچنان تنها وسیله نقلیه ارزان و بی رقیب 
شهر تهران بودند تا اینکه اوایل سال 1325 
فخرالدوله از شــرکتی با نــام »ب ب« 10 
دســتگاه اتومبیل فورد خریداری کرد و در 
اختیار کســانی که رانندگی بلد بودند قرار 
داد و آنها باکرایه ای به مبلغ 5 قران، مسافران 
را در خیابان های خلوت تهران به ســرعت 
به مقصد می رســاندند. این خودروها که در 
تهران مشغول جابه جایی مسافران شدند، 
لقب نخستین نسل تاکسی ها را به نام خود 
کردند. پس از آن هر کسی که درشکه های 
خود را از رده خارج می کرد یک دســتگاه 

ماشین دریافت می کرد.

اولين تاکسی های تهران

محله »حصاربوعلی« شــمیران با تاریخی کهن، روزگاری 
یکی از آبادی های خوش  آب و هوای شمال تهران بود. اگر از 
ریش سفیدان محله حصاربوعلی دلیل نامگذاری محله شان را 
بپرسید، همگی داستان سفر ابن سینا به این محله  را برای تان 
تعریف می کنند. اگرچه این روایــت در هیچ منبع معتبری 
نوشته نشده است، اما اهالی حصاربوعلی این ماجرا را از پدران 
خود نقل می کنند و معتقدند پس از سفر ابن سینا بود که نام 
حصاربوعلی برای همیشه روی آبادی آنها قرار گرفت. میان 
اهالی حصاربوعلی معروف اســت که ابوعلی سینا در سفری 
که از گرگان به ری داشت، گذرش به روســتای آنها  افتاد و 
چند صباحی مهمان »همایون« حاکم وقت آن روزگار شد. 
همایون که دختری بیمار داشت، دست به دامن این حکیم 
بزرگ شد تا دخترش را درمان کند. ابن  سینا هم پس از درمان 
دختر حاکم برای کنترل بیماری که در تمام روستا شیوع پیدا 
کرده بود، دور آبادی حصار کشید و سپس عازم ری شد. اهالی 
حصاربوعلی معتقدند پس از این واقعه نام حصاربوعلی برای 
همیشه روی آبادی آنها قرار گرفت و هنوز محله به همین نام 

شناخته می شود.

تهران نامه

سفر ابن سينا به شميران

تا سال های 
۱۳۲۴ و 
 ۱۳۲۵

تعدادی از 
اتومبیل های 

شخصی 
با عنوان 
کرایه در 

خیابان های 
خلوت 

و اندک تهران 
به نقل و 

انتقال مردم 
مشغول بودند، 
اما هنوز هم 
حرف اول را 
درشکه ها 
می زدند و 
همچنان
  تنها 

وسیله نقلیه 
ارزان و 

بی رقیب شهر 
 تهران 
بودند

فضای سبز وسیع

 اکباتان نخستين شــهرك و مجموعه ساختمانی 
در دنياست که 100 درصد ساختمان است و 100 درصد فضای سبز.

2 ميليون و 400 هزار مترمربع ســاختمان و 2 ميليون و 400 هزار 
مترمربع فضای ســبز در اکباتان وجود دارد. وجود فضای سبز در 
شهرك اکباتان يک مزيت برای اين شهرك محسوب می شود؛ مزيتی 

که شايد در کمتر شهرك مشابهی مشاهده می شود. 

مکث

ذوق هنری روی دیوارها

حضور هنرمندان و چهره های هنری در اين شهرك بی دليل 
نيست. اهميت  دادن اهالی به هنر را می توان از برگزاری نمايشگاه ها و گالری های 
کوچک محلی فهميد. نگارخانه های محلی در فضاهای عمومی و بخش مشاع 
ســاختمان ها مخاطبان زيادی دارد. شــما در اکباتان نه تنها می توانيد آثار 
منحصربه فرد هنری را ببينيــد، بلکه اين امکان برای تــان وجود دارد که از 
نقاشــی های ديواری يا همان گرافيتی های معروف هم بازديد کنيد. در بين 
بلوك های شهرك روی ديوار های سيمانی، طرح ها و نقاشی های گرافيتی چشم 

بيننده را خيره می کند. خالق اين تصاوير جوانان خوش ذوق اکباتانی هستند.

مکث

يک شهرك و يک مرکز خريد

مجتمــع تجــاری مگامــال یکی از 
اصلی ترین بخش های تجاری این محله 
و به صورت کلی غرب تهران به حساب 
می آید. شــهرک اکباتان با دارا بودن 
این مرکز خرید، نیــاز مایحتاج افراد 
ساکن در شــهرک را تامین می کند و 
دیگر نیازی نیســت افراد برای تامین 
مایحتاج روزانه به بیرون از شــهرک 
بروند. مجتمع تجــاری مگامال دارای 
امکانــات رفاهــی نظیر رســتوران و 
فودکــورت، ســرویس بهداشــتی، 
نمازخانه، آسانســور و پارکینگ است. 
همچنیــن یک پردیس ســینمایی با 

11سالن مجزا دارد.

هر بلوك يک کتابخانه

22ســال پیش اهالی اکباتان 
تصمیم گرفتند بــرای جبران 
کمبود فضاهــای فرهنگی در 
شــهرک طــرح »هــر بلوک 
یک کتابخانــه « را اجرا کنند. 
آنها بنا داشــتند طبقه زیرین 
بلوک ها را کــه فضایی خالی و 
بدون استفاده بود به کتابخانه 
تبدیل کنند. این طرح در اکثر 
بلوک های شهرک اجرایی شد، 
اما شــروع این طرح در بلوک 
2 فاز 2 شــهرک جرقه خورد و 
نخســتین کتابخانه محلی در 

این شهرک شکل گرفت.

پاس، راه آهن و پارکور

وجود 2 باشگاه ورزشــی بزرگ پاس و راه آهن برای اهالی اکباتان 
غنیمت بزرگی است. همین 2 باشگاه باعث شده است تا فعالیت های 
ورزشی در این شهرک شکل و شمایل متفاوتی به خود بگیرد و اهالی 
می توانند از امکانات این فضاها ی ورزشی با قیمت مناسب استفاده 
کنند. همچنین مسیر های سلامت بین بلوک های شهرک فضاهای 
خوبی برای پیاده روی ایجاد کرده است. علاوه بر این جوانان اکباتانی 
در ورزش های مدرن مثل »پارکور« تبحر خاصی دارند. جالب است 
که ورزش پارکور برای نخســتین بار بین نوجوانان و جوانان محله 
اکباتان رواج پیدا کرد. پارکور یعنی عبور از موانع در سریع ترین زمان 
ممکن با استفاده از آسان ترین و ساده ترین شیوه حرکتی. پارکور در 
اکباتان مدعی زیاد دارد. به همین دلیل به راحتی نمی توان گفت که 
این ورزش از چه سالی در شهرک اکباتان آغاز شده است. در اکباتان 
کلاس های آموزشی و مســابقات جذاب پارکور برای علاقه مندان 

برگزار می شود.

 دیروزنامه

این روزها ویدئویی در فضای مجازی دســت 

30سال پیش 
در همشهری

به دست شد که نشان می داد مسافر نوروزی 
بدون توجه به شکوه و عظمت بنای تاریخی 
ارزشمندی مثل سی و سه پل اصفهان، روی 
دیواره های آن یــادگاری می نویســد. البته بســیاری از 
علاقه مندان به تاریخ این ســرزمین نسبت به این موضوع 
واکنش نشان دادند و دیروز هم در خبرها آمده بود که این 
هموطن بی مبالات، شناسایی شده و مورد پیگرد قانونی قرار 
گرفته اســت. اما به نظر می رســد موضوع مخدوش کردن 
دیوارها و تابلوهای شهری، موضوعی ریشه دار است و مربوط 
به دیروز و امروز نیســت و برای مقابله با آن باید فکر بکری 
کرد. چون 30 ســال پیش هم در چنیــن روزی، روزنامه 
همشــهری درباره این موضوع، گزارشی در صفحه 7خود 
نوشته و تیتر معنادار »شــوخی ابلهانه« را برای آن انتخاب 

کرده بود.
البته این گزارش تنها به مخدوش کردن تابلوهای راهنمایی 
و رانندگی پرداخته و ایــن موضوع را عامل بــروز و وقوع 
برخی تصادفات جاده ای دانسته و از هموطنان و مسئولان 
درخواســت کرده تا برای جلوگیری از این رفتار اجتماعی 
ناپسند، فکر بکری کنند؛ اما حالا که بعد از گذشت 30سال، 
چنین اتفاق هایی همچنان رخ می دهد، باید پذیرفت هنوز که 
هنوزه، برخی نمی دانندکه آثار منفی و ندالیسم و خسارات به 
عناصر شهری و تاریخی در نهایت دامن خودش را می گیرد. 
کاش دست به دست هم دهیم و با فرهنگ سازی بیشتر، درک 

عمیق تری از احترام به حقوق شهروندی پیدا کنیم. 

 مخدوش کردن
 يک شوخی ابلهانه



جدایی
نزدیک است

ابتدای فصل که علیرضا بیرانوند بعد از حواشی 
بسیار زیاد از پرســپولیس جدا شد و پیراهن 
تراکتــور را پوشــید، برای هــواداران خیلی 
مهم شــد که چه کسی جانشــین او خواهد 
شــد. بعد از طرح اســم چند گزینه داخلی، 
در نهایت باشــگاه با یک دروازه بان الجزایری 
به اســم الکســیس گوندوز به توافق رسید؛ 
سنگربان 29 ساله ای که یک قرارداد 3ساله با 
پرسپولیس بست و به ایران آمد. از قضا گوندوز 
اوایل کارش به خوبی توانست خودش را نشان 
بدهد و هواداران هم خیلی خوشحال شدند که 
یک جانشین مطمئن برای بیرانوند پیدا شده 
است. نقطه اوج درخشش این دروازه بان، در 
دیدار رفت با تراکتور بود که چندین موقعیت 
کلیدی را مهار کرد. بعدتر هم گوندوز به این 
روند ادامه داد و مثلا در دیــدار با الاهلی هم 
نمایش بسیار خوبی داشت؛ همان روزی که 
پنالتی ریاض محرز را گرفت. در آن روزها همه 
مطمئن بودند یک خریــد عالی درون دروازه 
اتفاق افتاده، اما گذر زمان تــا حدود زیادی 

شرایط را تغییر داد.
گونــدوز، البته که مهارت هــای قابل توجهی 
دارد. توانایی او در مهــار توپ های نزدیک و 
تک به تک واقعا مثال زدنی اســت، به اضافه 
اینکه از شــخصیت حرفه ای خیلی خوبی هم 
بهره می برد. با این حال، کاستی های او را هم 
نمی شــود درنظر نگرفت. این دروازه بان روی 
توپ های هوایی و ارســالی از کناره ها آشکارا 
ضعف دارد و شاید یکی از مهم ترین دلایل زیاد 
گل خوردن پرســپولیس روی این ارسال ها، 
خود دروازه بان بوده باشد. اغلب اینطور به نظر 
می رسد که گوندوز اعتمادبه نفس کافی برای 
خروج از دروازه و دفع کامل تــوپ را ندارد و 
همین موضوع، به رقبا جسارت داده تا بیشتر 
و بیشتر توپ روی دروازه پرسپولیس بریزند. 
از سوی دیگر این سنگربان تا آخر فصل موفق 
نشد عادت دو ضرب گیری اش را اصلاح کند که 
خب این هم نقطه ضعف بزرگی اســت. حتی 
جلال حســینی هم به عنوان مربی پیشــین 
پرسپولیس در مصاحبه ای گفته بود تمرینات 
زیادی برای گوندوز درنظر گرفته شــد، اما او 

نتوانست ایرادش را رفع کند.
با درنظر گرفتــن تمام این نــکات و اینکه او 
سهمیه خارجی هم به شــمار می آید، شاید 
جای تعجب چندانی نداشته باشد اگر گوندوز 
در پایان فصل پرسپولیس را ترک کند. حتما 
دل بعضی هواداران برای او تنگ خواهد شد، 
اما بعید است این داستان آنقدرها هم مخالفان 
جدی و زیادی داشــته باشــد. هرچند باقی 
ماندن 2فصل از قرارداد گوندوز هم مســئله 
مهمی اســت؛ آنچه می تواند یــک فرصت یا 
تهدید باشد. اگر چنان که بعضی اخبار حکایت 
دارد، گوندوز مشــتری خارجی داشته باشد، 
باشگاه حتی می تواند با فروش او درآمدزایی 
هم بکند، اما در غیراین صورت باید این گلر را 

برای فسخ توافقی قراردادش راضی کند.

بازی ادامه دارد
ســیرجانی ها برای جبران باخــت در بازی 
اول شروع خوبی داشتند. آنها عصر یکشنبه 
درحالی که به نظــر می رســید به راحتی به 
پیروزی برسند، 3 بر یک بازنده از زمین خارج 
شدند. بعد از آن بازی بود که خیلی ها شانس 
قهرمانی را به یزدی ها دادنــد اما دیروز این 
فولاد بود که منســجم تر و کم اشتباه تر بازی 
کرد و بدون دردسر 2ســت اول را برد؛ ست 
اول 2۵ بر 23 و ســت دوم 2۵ بر 22. اما در 
ست سوم شهداب جان دوباره گرفت. یزدی ها 
که بازی اول را با درخشــش امیر غفور برده 
بودند، در بازی دوم با تعویض او توانســتند 
نمایش بهتری داشته باشــند. در ست سوم 
هم سیرجانی ها از روی سرویس به شهداب 
امتیاز دادند و هم خود این تیم بازی بهتری 
انجام داد و نتیجــه، برتری 2۵ بر 2۰ در این 
ست بود. این پیروزی شهداب را امیدوار کرد 
که همان دیشب با جام قهرمانی سالن والیبال 
آزادی را ترک کند، امــا برای فولادی که در 
یک سال گذشته 3جام از شهداب گرفته بود، 
افت داشت در 2بازی قهرمانی  را به یزدی ها 
تقدیم کنــد. به خاطر همین بود که ســت 
چهارم برای هر دو  تیم حساس تر شد؛ فولاد 
می خواست در میدان رقابت بماند و شهداب 
هم می خواســت خودش را به جام نزدیک تر 
کند. شــهدابی ها موفق تر بودند. در این ست 
با درخشــش خاویر کنسپســیون کوبایی و 
الشــن داودی پور که به عنوان یک  پاســور 
جوان در زمین خودنمایی می کرد، شهداب 
2۵ بــر 2۰ به پیروزی رســید تــا فقط یک 
نیم ست تا قهرمانی فاصله داشته باشد. ست 

پنجم بــا امتیازگیری 
ســیرجانی ها و البتــه 

اعتراض آنها به داوری آغاز شد و طبق معمول 
محمد موسوی معترض اصلی بود. 

اتفاق روز
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امیرحسین اعظمی|  برد تراکتور برابر استقلال 
در حالی رقم خورد که پرســپولیس و ســپاهان 
2مدعی دیگــر قهرمانی، امتیازهای حساســی را 
در هفته گذشــته از دســت دادند. حالا تراکتور 
با حاشــیه امنیت بیشــتری به 6 بازی پایانی اش 
در لیگ برتــر فکر می کند و خیلی هــا از الان این 
تیم را قهرمان لیگ می دانند. بــا این حال، عارف 
آقاسی، مدافع میانی تراکتور معتقد است که هنوز 
چیزی تمام نشده و جذابیت فوتبال به این است که 
نمی توان اتفاقات و نتایج را پیش بینی کرد. آقاسی 
در گفت وگو با همشهری به سؤالات پاسخ می دهد.

   مقابل استقلال 3 امتیاز مهم دیگر 
گرفتید. بازی چطور بود؟

پیروزی در این مسابقه برای ما ارزش زیادی داشت. 
به هر حال ما برابر یک تیم ریشــه دار و پر طرفدار 
بازی کردیم و بــا اینکه از حریف عقــب افتادیم، 
ولی در نهایت توانســتیم 3 امتیاز  بگیریم. این برد 

شخصیت تیمی تراکتور را هم بالا برد.

   ولی قبول دارید شرایط بحرانی 
استقلال و غیبت چند بازیکن این تیم به برد 

تیم شما کمک کرد؟
استقلال تحت هر شرایطی یک تیم بزرگ است. ما 
تمرکزی روی شرایط تیم حریف نداشتیم و مثل 

همه بازی ها فقط برای برد به زمین رفتیم.

   استقبال هواداران تراکتور از این 

بازی عجیب بود و حتی در رسانه های بیرون از 
ایران هم بازتاب داشت. فکر می کردی چنین 

جمعیتی به ورزشگاه بیاید؟
در این چند ســال رکوردها از نظر تعداد هواداران 
جابه جا شــده ولی در این بازی واقعا استقبال آنها 
بی نظیر بود و جمعیت زیادی هم پشت در ماندند. 
اینکه حضور آنها در رسانه های خارجی هم بازتاب 
داشت واقعا جای افتخار و خوشحالی دارد. آنها یک 
بازوی حمایتی برای ما هستند و امیدوارم تا پایان 

لیگ ما را حمایت کنند.

   نتایج این هفته پرســپولیس و 
سپاهان، شما را به قهرمانی نزدیک تر کرد. 

نظر خودت چیست؟
من قبلا هــم با شــما صحبت کــردم و گفتم که 
تمرکزمان روی نتایج خودمان است. اگر آنها نتیجه 
نگیرند و ما هم امتیاز از دست بدهیم، فایده ای ندارد. 
ما فقط روی تیم خودمان تمرکز می کنیم تا درنهایت 

به آن چیزی که می خواهیم دست پیدا کنیم.

   قهرمانی تراکتور قطعی نیست؟
چیزی قطعی نشــده و نمی توانیم از حالا جشــن 
بگیریم. فوتبال و اتفاقاتش کاملا غیرقابل پیش بینی 
هستند و اگر لغزش کنیم قطعا ضربه خواهیم خورد. 
6 بازی داریم که هر کدام حکم فینال  دارند و باید با 

تمرکز بالا بازی کنیم.

   در مورد بازی بعدی با چادرملو چه 

صحبتی داری؟
این هم جزو بازی های سخت ماست، چون آنها در 
زمین خودشان نتایج خوبی گرفته اند. چاره ای جز 

برد در این بازی نداریم.

   در لیگ قهرمانان آسیا برابر تیمی 
که آن زمان در رده هشتم لیگ عربستان قرار 
داشت، حذف شــدید. قبول دارید این یک 

ناکامی برای تیم شما بود؟
خودتان می دانید فوتبال عربستان چقدر پیشرفت 
کرده و آنها چگونه هزینه می کنند. آنها بازیکنان 
خارجی خوبی داشتند ولی ما در بازی رفت فوتبال 
بسیار خوبی را به نمایش گذاشتیم و باید با اختلاف 
گل این تیم را شکست می دادیم. در نهایت با ضربات 
پنالتی، بازی برگشت را باختیم و حذف شدیم و این 

برای ما دردناک بود.

   چرا هنوز قراردادت را با تراکتور 
تمدید نکرده ای؟

قرارداد من در پایان این فصل به اتمام خواهد رسید 
و در حال حاضر تمرکــزم روی بازی های تراکتور 

است تا بتوانیم با قهرمانی لیگ را تمام کنیم.

   هنوز تصمیم نگرفته ای که بمانی 
یا جدا شوی؟

فعلا چیزی مشخص نیست و به آینده فکر نمی کنم. 
امیدوارم درنهایت اتفاقی رخ دهــد که برای من، 

تراکتور و هوادارانش خوب باشد.
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بارسا با فلیک در مصاف با حریف محبوب مربی اش، پاریس امیدوار به بهره برداری از قرعه مناسب 
عارف آقاسی، مدافع تراکتور هنوز قهرمانی این تیم در لیگ برتر را قطعی نمی داند

قاقاتل زنبورتل زنبورهاها
2تیم در مرحله گروهی هم به مصاف هم رفتند که بارسا آن بازی 
خارج از خانــه را در لحظه های آخر برخلاف جریــان بازی برد. 
نایب قهرمان فصل پیش لیگ قهرمانان اوضاع مســاعدی ندارد. 

البته تا همین جا هم عالی بــالا آمده اند اما در بوندس لیگا 
دنبال این هســتند که با رتبه دو رقمی فصل را به 

پایان نبرند. پس از فینال پارسال، ادن ترزیچ 
از سرمربیگری دورتموند کناره گیری کرد و 

جایش را به دستیارش، نوری شاهین داد 
که این بازیکن سابق زنبورها در میانه فصل 
برکنار شد و نیکو کوواچ به جای او روی 

نیمکت نشست.
  هانســی فلیک قاتل زنبورهاســت. 

فلیک در تمــام دوران مربیگری خود در 
بایرن مونیخ و باشــگاه فعلی بارسلونا، در 

هر 6بازی مقابل بورسیا دورتموند به پیروزی 
رسیده است؛ بهترین آمار صددرصدی او مقابل 

یک حریف. تیم های او به طور متوســط در هر بازی 
3گل به دورتموند زده اند )در مجموع ۱۸ گل( و در 5مسابقه از 

6مسابقه، حداقل 3گل به ثمر رسانده اند.
  بارسلونا در 5دیدار خود با بوروســیا دورتموند در رقابت های 
اروپایی شکست ناپذیر بوده )3 برد و 2 تساوی(، ازجمله پیروزی 
مقابل آنها در اوایل این فصل لیگ قهرمانان اروپا با نتیجه 3بر 2.آنها 

تنها مقابل لیون )۸(، ناپولی )6( و وردربرمن )6( بازی های بیشتری 
در اروپا بدون شکست داشته اند.

  همانطور که عنوان شد دورتموند در هیچ یک از 5بازی خود مقابل 
بارسلونا پیروز نشده )2 تســاوی و 3 باخت(. آنها فقط در 2 
مورد دیگر 6بازی متوالی اروپایی را بدون شکست 
دادن یک حریف پشت سر گذاشته اند؛ یکی از 
آنها یک تیم اســپانیایی دیگر است )6 بازی 
مقابل رئال مادرید تا سال 2۰2۴، به همراه ۷ 

بازی مقابل رنجرز تا سال ۱۹۹۹(.
  دورتموند تنها در 3بــازی از 2۰ بازی 
خارج از خانــه خود مقابــل حریفان 
اســپانیایی در رقابت هــای اروپایی به 
پیروزی رسیده است؛ 5 تساوی و ۱2باخت. 
همچنین آنها تنها در یک بازی از ۱۰ بازی 
اینچنینی در مراحل حذفی پیروز شــده اند 
)2 تساوی و ۷ باخت(؛ پیروزی 3بر 2مقابل سویا 
در مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان اروپا در 

فوریه 2۰2۱.
  غایبان دورتموند زیادند. نیکو اشلوتربک، مدافع 25 ساله این 
تیم، به دلیل پارگی مینیســک زانوی چپ، ادامه فصل را از دست 
داده است. همچنین زوله، زابیتسر و بن سبعینی به علت مصدومیت 

و گروس به دلیل محرومیت بازی امشب را از دست داده اند.
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ســیا  و ر بو
دورتموند فقط یــک بازی از 

8بازی اخیر خــود در مراحل حذفی 
لیگ قهرمانان اروپا را باخته اســت )۵ برد و 

2 تساوی(. تنها شکســت آنها در فینال فصل 
گذشــته مقابل رئال مادرید بــا نتیجه 2بر صفر 
بوده است. آنها هر 3بازی خارج از خانه آخر خود 
در مراحل حذفی این رقابت ها را برده اند، که 

بیشتر از مجموع ۱۷ بازی قبلی شان در 
این مرحله اســت؛ ۴ تساوی و 

۱۱ باخت.

امشب دور رفت مرحله یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان برگزار می شود؛ جایی که 
تیم های بارسلونا و پاری سن ژرمن به دلیل رویارویی با حریفان نسبتا ساده تری مثل 
دورتموند و استون ویلا بخت بالایی برای رسیدن به نیمه نهایی در راه کسب سه گانه 
این فصل دارند. بارسا و پاریس در این فصل زیباترین تیم های اروپا بوده اند و هواداران 

خود را سیراب کرده اند.

حذف از آسیا دردناک بودحذف از آسیا دردناک بود

از نظــر داور امتیــاز دوم از آن 
شهداب بود و برگشت این امتیاز 
سیرجانی ها را جری تر کرد، با این حال شهدابی ها 
بباز نبودند. 2 تیم امتیاز به امتیاز هم پیش رفتند و 
یک اشتباه کافی بود که جای برنده و بازنده تغییر 
کند. در نهایت این شــهداب بود که این اشتباه را 
انجام داد تا فولاد این بار برنده از زمین خارج شود 
و امیدهایش برای رسیدن به جام زنده بماند. حالا 
2تیم به قهرمانی امیدوارند و بازی عصر پنجشنبه 
قهرمان را معرفی می کند. هم شهداب و هم فولاد 

2 جام قهرمانی دارند و منتظر جام سوم هستند.

ادامه از 
صفحه۹

بازی ادامه دارد

     عکس ها| مسعود اکبری|
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از میلان به رم
مهدی طارمی در سال های اخیر یکی از چهره های 
ویژه نقل و انتقالات بوده و مثل اینکه امســال هم 
قرار است خبرهای زیادی درباره او شنیده شود. 
به هر حال، طارمــی در اینتر عملکرد قابل قبولی 
نداشته و زدن تنها 3 گل در طول فصل، باعث شده 
از الان نام او در فهرست مازاد آبی های شهر میلان 
قرار بگیرد. طارمی کــه یک فصل پیش از حضور 
در اینتر به میلان لینک شــده بود و فاصله ای تا 
قرمزپوش شدن نداشــت، حالا که جدایی اش از 
اینتر قطعی به نظر می رسد، به یک تیم ایتالیایی 
دیگر لینک شده و شاید ســال آینده هم در این 
کشــور به فوتبالش ادامه دهد. روز گذشته خبر 
رسید رم که زمانی ســردار آزمون را در ترکیب 
داشت، مدتی اســت پرونده جذب طارمی را باز 
کرده و این بازیکن را زیرنظر گرفته اســت. البته 
رمی ها فعــلا نمی توانند به جــذب طارمی فکر 
کنند چراکه هنــوز حضورشــان در رقابت های 
اروپایی فصل گذشته قطعی نشده است. اینطور 
که رسانه های ایتالیایی خبر داده اند، رم درصورت 
کسب سهمیه لیگ اروپا، برای جذب طارمی اقدام 
می کند و حاضر اســت این مهاجم ایرانی را با 4 
تا 5 میلیون یورو به خدمــت بگیرد. در این میان 
به نظر می رســد اینتری ها هم با این مبلغ موافق 
هستند و مشــکلی بابت جدایی طارمی ندارند. 
برای روشن شدن تکلیف طارمی فعلا تا پایان فصل 

باید منتظر ماند.
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بارسا با فلیک در مصاف با حریف محبوب مربی اش، پاریس امیدوار به بهره برداری از قرعه مناسب 

قاقاتل زنبورتل زنبورهاها
اونای امری که زمانی سرمربی پاریســی ها بود بار دیگر به این شهر 
برمی گردد، بلکه رویاهای هواداران باشــگاه انگلیسی را به حقیقت 
نزدیک کند. امری متخصص لیگ اروپا و پرافتخارترین سرمربی این 

جام با تیم های ویارئال و سویا محسوب می شود و حتی آرسنال 
را هم به فینال آن مسابقات برده، اما در لیگ قهرمانان 

هنوز موفق به کسب توفیقی نشده است. البته 
استون ویلا 2بار سابقه قهرمانی در این مسابقات 

را دارد. لوییس انریکه که در این فصل تیمش 
را خیلی زودهنگام به سیزدهمین قهرمانی 
لیگ یک فرانسه رســانده، می خواهد بار 
دیگر رنگ جام را ببیند. او با بارسلونا لیگ 
قهرمانان را برده و سه گانه کسب کرده بود. 

انریکه همان کسی اســت که در ریمونتادا 
)بازگشت( توانســت پاریس اونای امری را 

حذف کند.
  پاری سن ژرمن و اســتون ویلا برای اولین بار در 

رقابت های اروپایی به مصاف هم می روند.
  این دومین بازی یک چهارم نهایی لیــگ قهرمانان اروپا بین 

تیم های فرانسوی و انگلیسی در 8دوره اخیر است. پیش از این سیتی 
و لیون در فصل 20-2019در اروپا به مصاف هم رفتند که با برتری 3بر 

یک تیم انگلیسی همراه بود.
  پاری سن ژرمن پس از شکســت دادن منچسترسیتی در مرحله 

گروهی، لیورپول را در مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان اروپا 
در این فصل حذف کــرد. درحالی که در هر یــک از 3دیدار مرحله 
حذفی قبلی خود با تیم های انگلیسی از این رقابت ها کنار رفته بود؛ 
مقابل منچسترســیتی در فصل های 16-2015و 21-2020و 

منچستریونایتد در فصل 2018-19.
  استون ویلا هرگز در مســابقات اروپایی مقابل 
حریف فرانسوی در خانه حریف پیروز نشده است 
)5 بازی، 2 تساوی و 3 باخت(؛ این بیشترین 
تعداد بازی خارج از خانه مقابل تیم های یک 
کشــور بدون پیروزی برای این تیم است. 
2بازی آخر هر دو با شکست تحت هدایت 
اونای امری همراه بوده است، با شکست در 
لیل در آوریل 2024بــا نتیجه 2بر یک و در 

موناکو در ژانویه امسال با نتیجه یک بر صفر.
  اونای امری، سرمربی استون ویلا، از 10 بازی 
مقابل لوییــس انریکه به عنوان ســرمربی، تنها 
2 بار پیروز شده است )یک تســاوی و 7 باخت(، که هر 
دوپیروزی در بازی های خانگی به دست آمده است. در واقع، این 
نخستین بار از فصل 17-2016است که آنها با یکدیگر روبه رو می شوند، 
زمانی که بارسلونای لوییس انریکه پس از شکست 4بر صفر در بازی 
رفت، پاری سن ژرمنِ امری را در مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان 

اروپا حذف کرد؛ با پیروزی 6بر یک در بازی برگشت.
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استون ویلا 
چهارمیــن تیــم انگلیســی 

متفاوتی خواهد بود که پاری سن ژرمن 
در این فصل از لیــگ قهرمانان بــا آن روبه رو 

می شود؛ پس از آرسنال، منچسترسیتی و لیورپول. 
این بیشــترین تعداد حریف از یک کشور است که 
یک تیم در یک دوره جام اروپا/لیگ قهرمانان با آن 

 روبه رو شده است، برابر با لیدز یونایتد در فصل
01-2000)4تیم اسپانیایی( و رئال مادرید 

در فصــل 24-2023)4تیــم 
آلمانــی(.

بدترین بدترین 
مربی مربی 
تاریختاریخ

 آیا از یوریچ
 بدتر هم کسی وجود

 داشته است؟

ایــوان یوریــچ در 21دســامبر 2024به عنــوان 
نجات دهنده ساوتهمپتون اســتخدام شد و جای 
راســل مارتین را گرفــت. او آاس رم را به فلاکت 
انداخته بود و این شــغل انگار جایزه اش بود. حالا 
سرمربی کروات رکورد سریع ترین سقوط تاریخ 
لیگ برتر را به نام خودش ثبت کرده اســت؛ 

7هفته پیش از پایان فصل.
   یوریــچ در 14 بــازی لیگ کــه هدایت 
ساوتهمپتون را برعهده داشت، تنها 4 امتیاز 
کســب کرد؛ در مجمــوع کمتــر از مارتین 
)5امتیاز( و هم براســاس میانگین امتیاز در هر 
بازی )0.29در مقابل 0.31(. مارتین با رکورد   تری 
کانر به عنوان بدترین مربی لیگ برتر از نظر امتیاز در 
هر بازی برابری کرده بود )از بین کسانی که بیش از 
10 بازی سرمربی بوده اند(، اما یوریچ روی این دو را 

هم سفید کرد.
   او یک برد مقابل ایپســویچ آورد اما از زمانی که 
آمده، تنها نیستلروی در لســتر )3 ( امتیاز کمتری 
نسبت به او کسب کرده اما یوریچ 49 ساله با 34 گل 
دریافتی و 13 بازی بدون بــرد، بدترین آمار را در 

اختیار گرفته است.
   به هر حال، مربی کروات برکنار شد. قدیس ها 
فصل را با رالف هاسنهوتل آغاز کردند و سپس نوبت 
رسید به ایجاد تغییر و انتصاب نیتان جونز که یک 
دوره موفق با لوتون تاون داشت. جونز فقط 8 بازی در 
لیگ دوام آورد و جای خود را به راسل مارتین داد. حالا 
شنیده می شود احتمالا روبن ســلز هدایت تیم را در 
7هفته پایانی در دست بگیرد. ساوتهمپتون همچنان 
به یک امتیاز دیگر از 7بــازی باقیمانده خود نیاز دارد 
تا حتی با رکورد 11 امتیــازی داربی کاونتی در فصل 

08-2007برابری کند.
   ساوتهمپتون همچنین در فصل 05-2004  لیگ 
برتر، 3سرمربی دائمی را به کار گماشت که در نهایت 

در انتهای جدول قرار گرفت.
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شاکهدمعهتیراو
مینمرابشاوکسا
شافیبدامیسنکح
یرسایسکافیرد
رساینتعفرمایپ
ردنبیخلیهدنمر
ایسادلیشماهد
امترکفثیدحسا
زلانیفلوممخز

رببیجکراخباتش
ورابثلاثتونیم
بابعنامیرایر

سناراهوکوسپمک
تشپژوگشاویلاز
نیدهجویخیموهی 15

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 5011
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

افقی:
1- پاک و پاکیــزه- هر موجود 

زنده- میوه پاییزی
2- شیوه و شگرد- از تفریحات 
آبی در شــهرهای ســاحلی- 

دستگاه قدیمی نمایش فیلم
3- لاف پهلوانــی زدن- ماری 
بسیار ســمی- به ســم ستور 

می کوبند
4- خلاصــه کردن- شــغل و 

حرفه- نوعی پارچه براق
5- به کمال رســیدن- چراغ 

خوراک پزی قدیم
6- کارگاه عکاســی- صــد و 
ششمین ســوره قرآن- قطعه 
مکانیکی برای تبدیل حرکت 
دورانــی بــه حرکــت رفت و 

برگشتی
7- پول بنگلادش- بی حرکتی- 

پیچیده و مشکل
8- دانــه معطــر- مدافع چپ 

ایتالیایی تیم آرسنال- طمع
9- آرزوها- مشــهور- صادق 

و بی ریا
10- فرمانی نظامی- عمق- رنج 

و سختی 
11- خـــیزاب های دریــا- 
معاهده ای که به جنگ جهانی 

اول پایان داد
12- ســال 365روزه- کانون- 

اسب اصیل و تندرو

13- ســوغات ارومیه- طرف 
مشورت- درگذشتگان

14- از آرایه های ادبی- آلبومی 
با آواز ایرج بسطامی- طرف

15- تکرار یک حرف- زبانی از 
خانواده هندواروپایی- افسرده

  
عمودی:

1- قســمتی از پــا- بــه هم 
پیچیــده- از او بــه نیکی یاد 

می شود 
 2- پرده گـــوش- آبگـیر- 

اقامت گزیده
3- بـرنج پوســـت نکنده- 

نـامه نـگاری
4- شــاخه ای از فیزیــک که 
به شــناخت نور می پــردازد- 
فرهنگستان- حرف آزاردهنده

5- چســباندن- زبانه آتش- 
گـذرگاه

6- نـیم ســـال تـحـصیلی- 
فرستاده خدا- آسودگی

7- رمق آخر- مرغ ماهی خوار- 
حرکت ماده سیال

8- ورزش برفــی- سیســتم 
گرمایش با موتورخانه مرکزی 

و رادیاتور- ساقه خوراکی
9- هرج و مرج- شهرستانی در 
استان سیستان و بلوچستان- 

پرنده ای شناگر 
10- گوشه ای در دستگاه شور- 

نوعی بیسکویت سبک- بی سواد
11- دارو- نحیف- آشفته و مضطرب

12- بانگ چوپان- عاشــق و شیدا- 
اجرای همزمان چند نت موسیقی

13- رمان تاریخـــی شولوخـف- 
شیره گـون

14- پیمان بستن برای فرمانبرداری- 
فعلی که بر زمان حال یا آینده دلالت 

می کند- آتش
15- ترس آور- نیزه دوشاخه کوچک 

قدیمی- خاک سرخ

سخت

2 3 5 1 9 8 7 4 6
8 1 9 4 6 7 2 5 3
7 4 6 5 3 2 8 1 9
1 7 8 9 2 5 6 3 4
4 5 3 7 1 6 9 2 8
9 6 2 8 4 3 1 7 5
5 9 4 6 7 1 3 8 2
3 8 1 2 5 9 4 6 7
6 2 7 3 8 4 5 9 1

متوسط

            2 4 8
      2 7       1
      1   6   5  
9       8 4      
    3       1    
      5 9       6
  7   8   3      
8       5 2      
3 5 4            2 6 5 9 8 7 4 3 1

1 7 3 4 6 2 5 9 8
8 4 9 5 3 1 6 2 7
5 2 8 7 9 4 1 6 3
6 3 7 1 2 8 9 5 4
9 1 4 6 5 3 8 7 2
3 5 2 8 1 6 7 4 9
7 9 1 2 4 5 3 8 6
4 8 6 3 7 9 2 1 5

ساده

متوسط

1 6 7 9 3 5 2 4 8
4 3 5 2 7 8 9 6 1
2 8 9 1 4 6 3 5 7
9 1 6 3 8 4 7 2 5
5 4 3 6 2 7 1 8 9
7 2 8 5 9 1 4 3 6
6 7 2 8 1 3 5 9 4
8 9 1 4 5 2 6 7 3
3 5 4 7 6 9 8 1 2

سخت

2     1 9        
  1       7     3
    6       8    
            6   4
  5     1     2  
9   2            
    4       3    
3     2       6  
        8 4     1

ساده

    5     7 4   1
    3       5   8
8       3 1      
5     7          
6 3           5 4
          3     2
      8 1       9
7   1       3    
4   6 3     2    

لیگ برتر ایران
)جام خلیج فارس(

محمدرضا اخباری 
گلگهر

13کلینشیت

برترین کلین شیت هابرترین پاسورهابرترین گلزنان

امیرحسین حسین زاده 
تراکتور
6پاس

محمدامین کاظمیان
آلومینیوم
9گل

پارسا جعفری
ذوبآهن

11کلینشیت

علیرضا بیرانوند
تراکتور

14کلینشیت

مهدی لیموچی
سپاهان
9گل

علی علیپور
پرسپولیس

10گل

الکسیس گندوز
پرسپولیس
11کلینشیت

سروش رفیعی
پرسپولیس
5پاس

امتیاز تفاضل گل گل -/+ باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه

122854-24173440تراکتور1
172350-251311140سپاهان2

171748-25146534پرسپولیس3

25442-24126629فولاد4
14436-2599718گل گهر5
33-25-25961025ملوان6
131-23-25710822ذوب آهن7

530-24-25861119چادرملو8
24129-25611825آلومینیوم9

729-23-25611816استقلال خوزستان10

428-26-25771122خیبر11

428-25-24610821استقلال12
1028-31-25771121شمس آذر13

1324-32-25591119مس رفسنجان14

821-20-253121012نساجی15

2518-38-24461413هوادار16

مهدی ترابی
تراکتور
6پاس

علی اصغر اعرابی
فولاد
7پاس

تومیسلاو اشترکالی
تراکتور
8گل

نكته بازی

نه؛ اینها را باید می خریدی!
هفته هاســت که رضا درویش، مدیرعامل پرســپولیس به دلیل نتایج 
پرنوسان این تیم تحت فشــار قرار گرفته، در فضای مجازی و رسانه ای 
انتقادات تندی را تحمل می کند و در ورزشــگاه هم خیلی اوقات شعار 
»حیا کن، رها کن« علیه او ســر داده می شود. آخرین بار بعد از تساوی 
پرسپولیس برابر استقلال خوزستان بود که بانوان حاضر در ورزشگاه از 
این شعار استفاده کردند. حالا درویش در دفاع از خودش رو به استفاده از 
یک کلیشه نخ نما آورده و گفته: »هواداران توقع دارند من درون زمین گل 
بزنم؟ یا باید درون دروازه باشم که تیم گل نخورد؟« خیلی کنایه و طنز 
قدرتمندی بود انصافا! مسئله اینجاست که شما باید کسی را می گرفتی 
که درون دروازه کمتر گل بخورد و جلوی زمین بیشتر گل بزند. فقط در 
یک فقره، چقدر خرج لوکاس ژوآئو کردید، چقدر زمان برایش گذاشتید 

و تازه چقدر دادید تا راضی به فسخ شود؟ بعد چند گل برای تان زد؟

ضربه بیرانوند به استقلال!
علیرضا بیرانوند در این فصل به صورت ناخواسته و غیرمستقیم یک ضربه 
به باشگاه استقلال زد؛ آیا می توانید حدس بزنید آن ضربه چه بود؟ بله، 
حضور جوئل کوجو در پیراهن آبی! در حقیقت نقطه آشنایی اهالی فوتبال 
ایران با این مهاجم، به زمانی مربوط می شــود که او با پیراهن تیم ملی 
قرقیزستان برابر تیم ملی ایران دبل کرد. زحمت دریافت آن 2گل را هم 
علیرضا بیرانوند متقبل شد و بعد از آن بود که خیلی ها با خودشان گفتند 
وای، عجب فوروارد خفنی! به این ترتیب استقلال افتاد دنبال جذب کوجو 
و حتی حاضر شد مبلغی هم بابت دریافت رضایتنامه این بازیکن بپردازد. 
کوجو اما از زمانی که آمد فقط دنبال گرفتن پیراهن کریس رونالدو بود و 

بعد از آنکه به این مهم دست یافت، کلا تمام شد و رفت پی کارش!

چه می کنی آقای رفیعی؟
در نخستین دقایق بازی پرسپولیس و استقلال خوزستان، سروش رفیعی 
وسط زمین تکل خشن و بی موردی زد که می توانست منجر به اخراج او از 
زمین شود. رفیعی در آخرین لحظه کمی از شدت حرکت پایش کاست و 
به این ترتیب داوران متقاعد شدند که یک کارت زرد کافی است، هرچند 
بعد از مسابقه بعضی کارشناسان داوری ازجمله علیرضا فغانی اعلام کردند 
او می توانست مســتقیما کارت قرمز بگیرد. سؤال اساسی اما اینجاست 
که رفیعی چرا اینقدر خطا می کند؟ رد پای او در بسیاری از کاشته های 
خطرناکی که پرسپولیس به رقبا می دهد به چشم می خورد. همچنین 
خطاهای این بازیکن بعضا باعث اخراج او در زمین در شرایط مهم شده 
که از آن جمله می توان به بازی برگشت پارسال با نساجی و مسابقه رفت 
امسال با تراکتور اشاره کرد. این همه خطای با مورد و بی مورد، آن هم از 
بازیکنی که مثلا به عنوان یک هافبک فانتزی در فوتبال ایران شناخته 

می شود عجیب نیست؟

کلکسیوکلکسیونن
در اتفاقی حیرت انگیز، تقریبا صددرصد تصمیمات 

مدیران استقلال در این فصل خطا بود
فارغ از اینکه استقلال در جام حذفی موفق به کســب عنوان قهرمانی خواهد شد یا نه، تردیدی 
نیست که فصل بیست وسوم را باید یکی از بدترین فصول تاریخ باشگاه دانست. با وجود پشت سر 
گذاشتن نقل وانتقالاتی که دست کم روی کاغذ مقبول و قدرتمندانه به نظر می رسید، استقلال از 
همان ابتدا فصل را ضعیف شروع کرد و خیلی زود از کورس قهرمانی و حتی کسب سهمیه خارج 
شد. استقلال در 24 بازی این فصل تنها 6 برد به دســت آورده. در کل جدول فقط تیم های مس 
رفسنجان، نساجی و هوادار پیروزی های کمتری نسبت به آبی ها به دست آورده اند. 10 مساوی و 
8 باخت، دیگر نتایج ناامیدکننده اســتقلال در لیگ کابوس وار بیست وسوم هستند و بدتر از همه 
اینکه 2شکست از این تعداد، در دربی های رفت و برگشت رقم خورده. بنابراین روشن است که از 
چه تلخی بی پایانی حرف می زنیم. بدون اغراق اما بانیان اصلی این تراژدی، مدیران مختلف باشگاه 
در این فصل بوده اند؛ کسانی که به شکل شگفت انگیزی تقریبا صددرصد تصمیمات شان مخصوصا 

در بخش مربوط به کادرفنی اشتباه از آب در آمد!

پناه بردن به موسیمانه
با جدایی نکونام از استقلال، این تیم وارد دوره  گذار شد و مدیریت باشگاه سهراب بختیاری زاده 
را به عنوان سرمربی موقت برگزید. نتایج ســهراب در مجموع بد نبود، هرچند اشتباه بزرگ این 
مربی در به تعویق نینداختن بازی با ذوب آهن و شکست 3بر صفر در آن مسابقه، عملا کارش را در 
استقلال تمام کرد. شب آن باخت سنگین، مدیران استقلال احتمالا برای فرار از فضای جهنمی 
انتقادات، سراسیمه با پیتسو موسیمانه توافق کردند و یک ضربه مهلک دیگر به پیکره باشگاه وارد 
شد. موســیمانه در مجموع 100 روز کار کرد، بدترین نتایج را گرفت و حالا هم مهیای شکایت از 
باشگاه و دریافت غرامت اســت؛ همان کاری که با الاهلی عربستان کرد. استخدام این مربی، یک 

باخت بزرگ فنی و اقتصادی برای استقلال به شمار می آمد.

تکمیل کلکسیون  با بوژوویچ
این یکی دیگر معرکه بود. درحالی که سهراب بختیاری زاده و بعد از او محمد نوازی سرمربی تیم 
بودند و استقلال به مســابقات حساس با پرسپولیس و النصر عربســتان نزدیک می شد، مدیران 
باشگاه دست به هر کاری زدند تا آرامش را از تیم بگیرند! مجموعه اتفاقاتی که شب دربی برگشت 
تهران در استقلال رخ داد، در تاریخ فوتبال ایران کم نظیر است؛ از توافق با فیروز کریمی تا انتخاب 
میودراگ بوژوویچ به عنوان سرمربی جدید و بازگرداندن او از فرودگاه! این تصمیمات، مسلما در 
 شأن باشگاه استقلال نبود و از نظر فنی هم که فعلا به نتیجه نرسیده. مربی اهل مونته نگرو هنوز 
موفق به کسب پیروزی نشده و نه تنها بعضی ها می گویند آخر فصل قطعا جدا خواهد شد، عده ای 
هم بر این باورند که با ادامه این روند، شاید باشگاه برای نیمه نهایی و فینال احتمالی جام حذفی 

هم یک سرمربی دیگر بیاورد!

 ابقای نکونام
 با توجه به نایب قهرمانی استقلال در لیگ بیست وسوم، شاید حفظ جواد نکونام روی نیمکت این تیم 
در نگاه اول یک تصمیم درست و منطقی به نظر می رســید. با این حال آنهایی که درایت و دوراندیشی 
بیشتری داشتند، بی گمان می توانستند حدس بزنند که این  بار به مقصد نخواهد رسید. نکونام با انبوهی 
از مشکلات و حواشی دست به گریبان بود و نمی شد یک سال دیگر تیم را با آن همه انرژی منفی جلو برد. 
اگرچه نکونام و کادرش توانستند قهرمان نشدن در فصل گذشته را با کلیدواژه هایی مثل »جام شرافت« 
دست کم برای اردوگاه خودشان توجیه کنند، اما معلوم بود که آن همه حاشیه، اعتقاد صریح به خرافات، 
فوتبال تدافعی و... بالاخره یک جا کمر تیم را می شکند. شاید اگر مدیران وقت استقلال در همان ابتدای 
فصل یک مربی خوب خارجی استخدام می کردند، بسیاری از معادلات تغییر می کرد. بنای این فصل اما 
از همان ابتدا با خشت کج گذاشته شد. بدتر اینکه بعدتر، خیلی ها تیمی را هم که جواد بست و به ارث 

گذاشت در زمره مشکلات بزرگ باشگاه به شمار آوردند.

اشتباه اول

اشتباه دوم

اشتباه سوم

اشتباهاتاشتباهات
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دامنه جنوبی البرز سبز می شود
پایتخت نشینانی که از تهران به سمت شمال کشــور می روند، وقتی دامنه های سبز 
شمالی البرز را می بینند حسرت می خورند که چرا دامنه های جنوبی آن سبز نیست و 
گویی این رشته کوه زیبا با تهرانی ها قهر کرده است. حالا این حسرت پایدار نخواهد بود 

و قرار است با ادامه طرح کمربند سبز این آرزوی تهرانی ها برآورده شود.

در شهر
فرخنده رفائی: روزنامه نگار

تقدیر شورا از 
مهمونی میلیونی

 پاکسازی 90درصد بزرگراه ها مکانیزه است

 حفظ سلامت پاکبان ها 
در اولویت

 پای تاکسی برقی ها  
به بازار باز شد

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند  از حوادث رخ داده برای 
پاکبان ها و تمهیدات افزایش ایمنی آنها می گوید

 راه اندازی نخستین ایستگاه تاکسی های برقی 
در محدوده بازار تهران

صفحه 15

صفحه 16

صفحه 14

اعضای شورای شهر تهران در سیصد و پانزدهمین 
جلسه شورا از اقدامات مدیریت شهری در نوروز و 

ماه رمضان قدردانی کردند

عملکرد دوره ششم در گسترش کمربند سبز 

تجهیز کارگاه ساخت  خطوط تجهیز کارگاه ساخت  خطوط 88و و 99شبکه متروی تهران در سال شبکه متروی تهران در سال 14041404 آغاز شده  آغاز شده 
است؛ خطوطی است؛ خطوطی که دسترسی مردم به ناوگان ریلی را متحول می کندکه دسترسی مردم به ناوگان ریلی را متحول می کند

مهدی اسماعیل پورگزارش
روزنامه نگار

پس از سرعت گرفتن عملیات حفاری خط10 متروی تهران و آغاز 
مونتاژ دومین دستگاه حفار مکانیزه)تی بی ام( در کارگاه جنت آباد، 
حالا باید منتظر آغاز عملیات اجرایی خطوط 8و 9متروی تهران 
و اجرای قرارداد منعقدشــده برای ساخت این 2خط مهم باشیم؛ 
قراردادی که ارزش آن 4/6میلیارد یورو است. در واقع بهار سال 
آینده علاوه بر تکمیل ایســتگاه های باقیمانــده خطوط 6و 7 با 
افتتاح 4ایستگاه دیگر، عملا ساخت خطوط جدید 8و 9 نیز آغاز 
می شود؛ پروژه ای که برابر با بودجه 2سال شهرداری است و با جذب 
سرمایه گذاری خارجی و داخلی عملیاتی می شود و دسترسی مردم 

در گوشه و کنار پایتخت به ناوگان ریلی را متحول می کند.

مشخصات خطوط جدید مترو

تعداد خطوط 

4خط 
طول شبکه

170کیلومتر
تعداد 

ایستگاه ها

130
پیش بینی میزان مسافران 

روزانه خطوط جدید

3میلیون نفر
صرفه جویی در مصرف 

سوخت

617میلیون لیتر درسال 
کاهش آلاینده ها

69هزار تن در سال

ارزش قرارداد ساخت و تجهیز خطوط 8و 9مترو

4.6میلیارد یورو 
زمان تکمیل خطوط 8و 9مترو

خط 8:

6سال
خط 9:

خط 78سال
مترو

خط 9
مترو

  آغاز خط: مجاورت بزرگراه شوشتری در منطقه 15
  پایان خط: شمال شرق تهران در منطقه 4

  طول خط:41کیلومتر
  تعداد ایستگاه: 35

  تعداد ایستگاه های تبادلی: 9
  مناطق شهری تحت پوشش: 13منطقه

  عمق میانگین خط: 34متر
  فواصل میانگین ایستگاه ها: 1/1کیلومتر 

  صرفه جویی در مصرف سوخت: 150میلیون لیتر درسال 
  میزان کاهش آلاینده ها: 17هزارتن درسال 

  آغاز خط: از جنوب شرق در محدوده دولت آباد در منطقه20
  پایان خط: ایستگاه متروی چیتگر در منطقه22

  طول خط: 52کیلومتر 
  تعداد ایستگاه ها: 38

  تعداد ایستگاه های تبادلی: 11
  مناطق شهری تحت پوشش: 10منطقه 

  عمق میانگین خط: 31متر
  فواصل میان ایستگاه ها: 3.1کیلومتر 

  صرفه جویی درمصرف سوخت: 190میلیون لیتر در سال 
  میزان کاهش آلاینده ها: 31هزار تن در سال 

)درصورت تأمین به موقع منابع مالی(

مدل تأمین مالی پروژه: 
فاینانس خارجی و تهاتر املاک

شــرایط تفاهمنامه هــا به گونــه ای 
تنظیــم شــده اســت کــه پیمانــکار 
متعهــد می شــود اگر بــه هــر دلیلی 
بخش فاینانس پــروژه حل و فصل 
نشود، 5 درصد از مبلغ کل قرارداد 
را ســرمایه گذاری کنــد و بعــد از 
آنکــه این 5درصــد را هزینــه کرد، 
شهرداری تهران به طرق مختلف 
با پیمانکار تســویه حساب کند و 
به همین شــیوه به صورت مکرر 

منابع به پروژه تزریق می شود.

خطوط 8و 9تجهیز کارگاه می شود 
نعمت الله فرزان پــور، مدیرعامل 
شرکت متروی تهران: با احتساب 
خطــوط هفتگانه فعلی، شــبکه ای 
منســجم و فراگیــر بــرای تهــران 
پیش بینی شــده اســت تــا خدمات 
حداکثری به مردم داده شــود. قرارداد ســاخت 
خطوط ۸ و ۹ با شــرکت های چینی و ایرانی اخیرا 
رسما منعقد شد تا بعد از خط10 عملا وارد مرحله 
احداث 2خط جدید دیگر شــویم. در خطوط ۸ و 
۹ مترو طرف های چینی از مشــارکت پیمانکاران 
داخلی استفاده کردند و موضوع تجهیز کارگاه این 
خطوط در حال انجام است. با بهره برداری از خطوط 
مذکور، حلقه ای یکپارچه در شبکه متروی پایتخت 

شکل خواهد گرفت.

آغاز عملیات حفاری خطوط 8و 9 از ابتدای سال 1404
محسن هرمزی، معاون حمل ونقل و ترافیک 
شهردار تهران: ۴2کیلومتر خط، 1۹ایستگاه 
و  20ورودی جدید از دستاوردهای این دوره 
از مدیریت شــهری در زمینه توسعه شبکه 
حمل ونقل زیرزمینی است. ساخت و بهره برداری 
هرکیلومتر خط مترو ۵۵ میلیون یورو هزینه دارد. در کنار 
تکمیل خطوط هفتگانه فعلی، کار ویــژه دیگر، احداث 
خطوط چهارگانه بعدی است. برای خط10، دستگاه حفار 
اول ۷00متر پیشروی کرده و دســتگاه دوم هم در حال 
مونتاژ است که از امســال کارش شروع می شود. دستگاه 
سوم هم امسال به این پروژه ملحق خواهد شد. با ساخت 
3خط جدید ۸، ۹و 10در مجموع 1۴0کیلومتر مسیر به 
شبکه متروی شهر تهران اضافه می شود. عملیات اجرایی 

خطوط ۸ و ۹ از سال 1۴0۴ شروع شده است.

هرجا بلامعارض باشد درخت می کاریم
علی محمد مختاری، رئیس سازمان بوستان ها و فضای سبز شهرداری 
تهران: اواخر سال گذشته، جشن تکمیل فاز اول کمربند سبز تهران برپا شد و 
دورتادور تهران با انواع گیاهان و درختان سبز شد. حالا نوبت به فاز دوم طرح 
رسیده است. با عبور مساحت کمربند سبز تهران از ۵0هزار هکتار در اسفند سال 
گذشته، اجرای فاز دوم طرح به دستور شهردار تهران آغاز شده است. اجرای این 
طرح به ویژه در دامنه جنوبی البرز تا ارتفاع 2۴00متری در دستور کار است و در 
هر محدوده بلامعارضی که امکان توسعه فضای سبز در آن وجود داشته باشد، 

طرح کمربند سبز حاشیه تهران دنبال می شود.

توسعه 
کمربند در 
گذر 4سال

1400

1250
هکتار

1402

2000
هکتار

1401

1500
هکتار

1403

3000
هکتار

43260
هکتار

مجموع 
جنگل کاری ها 

از ابتدا تا 
شهریور1400

980هکتار 
در سال

میانگین 
توسعه کمربند 
سبز از ابتدا تا 
شهریور1400

7750
هکتار 

مجموع 
جنگل کاری ها 
در دوره ششم

2000
هکتار در سال

میانگین توسعه 
کمربند سبز 

در دوره ششم 
مدیریت شهری 

22
بوستان پایتخت 
میزبان برگزاری 

برنامه های 
عیدانه و رمضانی 

بودند

5
میلیون بسته 
افطاری در  ماه 
مبارک رمضان 
بین شهروندان 

توزیع شد

1000
سفره افطاری 
در  ماه مبارک 

رمضان در سطح 
شهر پذیرای 
روزه داران بود

پور
ناه

ر پ
 امی

ي/
هر

مش
س: ه
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تقدیر شورا از مهمونی میلیونی
اعضای شورای شهر تهران در سیصد و پانزدهمین جلسه شورا از اقدامات مدیریت شهری در نوروز و ماه رمضان قدردانی کردند

شهرداری تهران در نوروز و  ماه رمضانی که پشت سر گذاشتیم، با برگزاری 
صدها برنامه فرهنگی، تفریحی و گردشگی متنوع در نقاط مختلف شهر، 
میزبان جمعیت میلیونی شهروندان پایتخت بود. به این بهانه محمدامین 
توکلی زاده، معاون فرهنگی و اجتماعی شهردار تهران برای ارائه گزارش 
اقدامات، در سیصد و پانزدهمین نشست علنی شورای شهر تهران حاضر شد. او با تأکید بر اینکه تلاش شد برنامه ای 
چند سطحی برای افزایش نشاط معنوی شهروندان پیش بینی شود، گزارش مفصلی از اقدامات و رویدادهای برگزار 

شده ارائه داد و اعضا از این فعالیت ها قدردانی کردند که در ادامه خلاصه ای از این جلسه را برایتان آورده ایم.

چهارشنبه  چهارشنبه  2020 فروردین  فروردین 14041404- شماره  - شماره  93629362
درمانگاه هایی که تأییدیه ایمنی ندارند

مهدی بابایی، عضو شــورای شــهر تهران:بســیاری از درمانگاه های تهران تأییدیه ایمنی ندارند. وزارت بهداشت 
باید پاسخگو باشد که چرا مجوز مراکز درمانی بدون تأییدیه ایمنی صادر می شود؟ متأسفانه در حادثه درمانگاه 

مشیریه 3فوتی داشتیم، البته آتش نشانی بموقع در محل حضور پیدا کرد و اقدامات خوبی انجام داد.

لزوم حمایت دولت از تهران
مهدی اقراریان، عضو شورای شهر تهران: مشکل اساسی تهران تمرکز بیش از حد در این شهر است و مادامی که 
مشخصا دولت برای این موضوع تدبیری نکند، اقداماتی که انجام می دهیم در حد مُسکن هایی که ممکن است 
در زمان کوتاهی بعضی مشکلات را برطرف کند کارکرد دارد، اما مشکلات اساسی شهر تهران حل نخواهد شد.

صفحه آرا: علی حسنی

 
دیشب پارک ملت رفتم. یک کار عالی 
از شــهرداری که مــورد اســتقبال مردم 
قــرار گرفــت؛ »جشــنواره نــور و جشــن 
نوروزگاه فرهنگ و ملل«. حتما توصیه 
می کنم یه سری بزنید و از دست ندید.

@FarhadAkbari68
Farhad.Akbari

 
امسال یکی از کارای مثبت شهرداری 
تهران، جشــنواره نور پــارک ملت بود. 
یکــی از راه هــای ایجــاد حــس تعلــق 
آدم هــا بــه جامعــه و ایجــاد بســتری 
مناسب برای اینکه افراد از گروه های 
مختلف اجتماعی باهم ارتباط بگیرن 
برگزاری همیــن ایونت ها در فضاهای 

شهری است.

@maedeh_1994
Maede

 
ایــن روزهــا بیشــتر مــردم تهــران از 
جشــنواره نــور پــارک ملــت صحبــت 
می کنن. انصافا هم دیدنی اســت اما 
جشــنواره نور در ســایر مناطــق تهران 
هم برقراره و به خیابون ها و پیاده رو ها 

نشاط و سرزندگی داده.

@koocheh_marvii
koocheh_marvii

بوستان ملت تا پایان فروردین میزبان جشنواره نور 
است. این جشــنواره مورد استقبال شهروندان قرار 

گرفته است.

 X جشنواره نور بوستان ملت از نگاه مردم در
این روزها جشــنواره نــور به عنــوان بزرگ ترین 
رویداد گردشگری پس از نوروز در بوستان بزرگ 
ملت در حال برگزاری اســت؛ جشنواره ای دیدنی 
با المان های نوری زیبا که تــا پایان فروردین قرار 

است ادامه یابد.

پروانه بهرام نژادگزارش
22دبیر گروه شهری

بوستان پایتخت 
میزبان برگزاری 

برنامه های عیدانه و 
رمضانی بودند.

1000
سفره افطاری در  ماه 

مبارک رمضان در 
سطح شهر پذیرای 

روزه داران بود.

110
کاروان نوروزی برای 

ایجاد فضای شادی و 
نشاط در عید نوروز در 
معابر شهر تهران تردد 

کردند.

میزبانی 22بوستان پایتخت
در راستای شعار »بهار ایران، بهار قرآن« مناطق موظف شدند علاوه 
بر اقدامات پراکنده، اقدام به اجرای برنامه هایی در بوستان های بزرگ 
کنند و در نتیجه این تصمیم 22بوستان و گذر در تهران شاهد برگزاری 
برنامه های محوری بودند که »افطار خونه« و »مهمونی شهر« ازجمله 

آنها بود.

»مهمونی شهر« در باغ راه
برگزاری رویداد مهمونی شهر در باغ راه حضرت زهرا)س( یکی از کارهای 
ویژه ما در این ایام بود. در بلوار کشاورز، بوستان های لاله و ملت هم پیش از 
این برنامه هایی برگزار شده بود و تجربه آن را داشتیم اما به دستور شهردار 
تهران موظف شدیم در باغ راه حضرت زهرا)س( رویداد مهمونی شهر را 
برگزار کنیم. در این رویداد براساس تجربه برگزاری رویدادهای میدانی، 
در بخش ورزشی، بخش ویژه کودک و نوجوان، فرهنگی و هنری ومذهبی 

برنامه هایی با محوریت اداره کل فرهنگی پیش بینی و اجرایی شد.

تردد 110کاروان نوروزی در شهر 
کاروان های شادی و نشاط در نوروز از دیگر مواردی بود که معاون فرهنگی 
و اجتماعی شــهردار تهران از آن اینطور یاد کرد: افتتاحیه جشن های 
نوروزی از میدان هفتم تیر تا میدان ولیعصر)عج( برگزار شد و ۱۱۰کاروان 
نوروزی در این رویداد شــرکت کردند و در سطح شهر حضور داشتند. 

امسال 3موضوع برای کاروان های شادی و نشاط درنظر گرفته شد.

نگارگری و تصویرگری شاهنامه
یک اقدام هویتی نیز پیش از این آغاز شده بود که نگارگری و تصویرگری 
آن با همکاری سازمان زیباسازی انجام شــد و نگارگری با سبک های 
مختلف برای تصویرگری شاهنامه مدنظر قرار گرفت که این اقدام تا روز 
بزرگداشت ابوالقاسم فردوسی ادامه دارد. همچنین در بخش گردشگری 

3۰مسیر در این ایام تعریف و ستاد گردشگری برای راهنمایی گردشگران 
در بوستان لاله مستقر شد و اسکان مســافران را در محل های اسکان 

ازجمله مدارس اطلاع رسانی کردند.

پویش روزه اولی ها 
محوریت اصلی برنامه های قــرآن در ایوان ری متمرکز شــده بود اما 
مشارکت اصلی، حضور در نمایشگاه قرآن و کمک به وزارت ارشاد برای 
برگزاری آن بود. از سوی دیگر میزبان برگزاری برنامه های قرآنی بودیم. 
برنامه محفل نیز با همکاری معاونت اجتماعی و فرهنگی و صداوسیما در 
شبکه3 سیما پخش شد که یکی از برنامه های خوب معارفی در کشور 
است. رسانه ملی در این رویداد پای کار آمد و همکاری خوبی با شهرداری 

در اجرای پویش روزه اولی ها داشت .

برپایی 200موکب پذیرایی در عید فطر 
حضور گســترده مردم در راهپیمایی روز 

قدس، نماز عید فطر و جشنواره قرآنی 
آرمان، و... از دیگر مواردی است که 
توکلی زاده آن را به اعضا توضیح داد: 
در  ماه مبارک رمضان ۱۰۰۰سفره 
افطاری ســاده برپا و 5میلیون 
بسته افطاری در شهر توزیع شد 
و قریب به 2۰۰موکب پذیرایی در 

محل اقامه نماز عید سعید فطر مستقر 
شدند. برنامه »افطار خونه« با همکاری 
مواکب و گروه های مردمی برگزار شد. 
کعبه ابراهیمی نیز از دیگر برنامه ها بود 
که با استفاده از هوش مصنوعی طراحی 

و اجرا شد.
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اطلاع رسانی بهتر با اجرای مسابقه شهردانی

عبدالمطهر محمدخانی، ســخنگوی شــهرداری تهران: مســابقه شــهردانی برای اطلاع رســانی بهتــر از اقدامات 
شهرداری تهران طراحی شده است و تاکنون ۳۸ درصد کارکنان شهرداری حداقل یک بار در این مسابقه شرکت 

کرده اند. مطابق آمار از هر ۱۰۰ نفر تهرانی یک نفر مرتبط با شهرداری است.

درخواست شورا از مجلس و دولت برای بازنگری در قوانین
سید جعفر تشکری هاشمی، عضو شورای شهر تهران:ســالانه ۲۰هزار نفر در تصادفات کشته و ۴۰۰هزار نفر 
مصدوم می شوند. اینها تنها آمار نیست، بلکه تجربه تلخ خانواده هاست. از دولت و مجلس شورای اسلامی 

می خواهیم قوانین این عرصه را به سمت جلوگیری از وقوع حوادث بازنگری کنند.

چرخش 180درجه ای در بزرگراه
معمــولا در طراحی بزرگراه های درون شــهر، از ســاختن 
دوربرگردان پرهیز می شــود. در بعضی شهر های جهان نیز 
ســاخت دوربرگردان یا تغییر جهت 180درجه ای مســیر 
خودرو توسط راننده تقریبا غیرقانونی است. از طرف دیگر، 
کارشناسان ترافیک شهری در برخورد با بحران های ترافیکی، 
ساخت دوربرگردان را به شــکل محدود و به شرط کارایی 
مؤثر، مجاز می دانند. برخی شــهر های جهان با ابتکار هایی 

توانسته اند دوربرگردان های ضروری را ایجاد کنند.

جهان

صفحه آرا: علی حسنی

200
موکب پذیرایی در محل 
اقامه نماز عید سعید 
فطر مستقر شدند و 

به شهروندان خدمات 
ارائه دادند.

5
میلیون بسته افطاری 
در  ماه مبارک رمضان 
بین شهروندان توزیع 

شد.

پریسا نوریگزارش
روزنامه نگار

حفظ سلامت پاکبان ها در اولویت
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند  از حوادث رخ داده برای پاکبان ها و تمهیدات افزایش ایمنی آنها می گوید

سال گذشته متأسفانه 10نفر از پاکبانان تهرانی قربانی حوادث 
رانندگی شــدند. این موضوع واکنش برخی از رسانه ها و 
اعضای شورای شهر را به دنبال داشــت و برخی خواستار 
مکانیزه شــدن نظافت بزرگراه ها و افزایش ایمنی فعالیت 
این افراد زحمتکش و نظارت بیشتر شهرداری بر عملکرد 
پیمانکاران شده اند. محســن قضاتلو، مدیرعامل سازمان 
مدیریت پســماند شهر تهران روز گذشــته با قدردانی از 
دغدغه مندی اعضای شورا و رســانه ها درباره حفظ ایمنی 
و ســلامت پاکبانان، از تجهیز لبــاس پاکبان ها به علائم 
هشداردهنده و چراغ های چشمک زن از اوایل اردیبهشت ماه 
خبر داد. قضاتلو در گفت وگو با همشهری درباره چندوچون 
اقدامات مدیریت شهری برای افزایش ایمنی پاکبانان توضیح 

داده که در ادامه آورده ایم.

پاکسازی 90درصد بزرگراه ها مکانیزه است
نیاز به گفتن نیســت کــه حفظ ســامت پاکبان ها 
در اولویت مدیریت شــهری اســت؛ از این رو نظافت 
بزرگراه ها مکانیزه انجام می شود و این مهم به عنوان 
یک بند و اصل غیرقابل تغییــر در متن قراردادهای 
پیمانکاران رفت و روب گنجانده شــده، اما در برخی 
بزرگراه ها و معابر شهری به دلیل وجود رفیوژ )جداول 
عریض و فضای ســبز وســط خیابان( اســتفاده از 
ماشین های مکانیزه مقدور نیســت؛ درنتیجه ناچار 
نظافت دستی انجام می شود؛ مثل بزرگراه  امام علی)ع( 
و خروجی هــای آن. البته این موضوع فقط شــامل 
10درصــد از بزرگراه های تهران اســت  و 90درصد 
بزرگراه ها مکانیزه جارو می شوند. در عین حال برای 
نظافت محــدوده ای که امکان فعالیت ماشــین آلات 
وجود ندارد با جانمایی عائم هشداردهنده در مسیر 
خودروها و استفاده از امکانات ایمن ساز نهایت تاش 

برای حفظ امنیت پاکبان ها صورت می گیرد.

بروز ۲ حادثه به دلیل ضعف فرهنگ رانندگی 
تخطی از سرعت مطمئنه، ضعف فرهنگ و آموزش رانندگی و البته تخلف از قوانین ازجمله عواملی 
اســت که با وجود رعایت همه موارد ایمنی، می تواند حادثه ساز شــود؛ مثا در تصادفی که اواخر 
سال گذشته در محدوده تهرانسر باعث فوت پاکبان زحمتکش شــهرداری شد و کام همه را تلخ 
کرد، پاکبان در پیاده رو مشــغول نظافت بود و خودرو با گذر از جدول و باغچه وارد پیاده رو شد و با 
پاکبان زحمتکش برخورد کرد. همچنین در حادثه ای که در منطقه 7منجر به درگذشــت پاکبان 
شد، ۳ عامت هشداردهنده )دستک راهنمایی( به فاصله 20متر برای حفاظت از پاکبان جانمایی 
شده بود که متأسفانه خودرو به دلیل سرعت زیاد از عائم هشداردهنده گذر و در نهایت با پاکبان 

برخورد می کند.

تجهیز پاکبان ها به لباس های چشمک زن
در زمینه ورود برخی از اعضای شورای شهر به موضوع پاکبان ها، ما قائل به این قضیه هستیم که حتما باید همه بزرگراه ها 
به صورت مکانیزه نظافت شــوند و این مهم در قرارداد پیمانکارها لحاظ شده و به جز آن 10درصدی که امکان ندارد بقیه 
بزرگراه ها مانند شهید حکیم، شهید همت، آزادگان و... باید مکانیزه رفت و روب شوند. همچنین پاکبان ها، از لباس های 
نارنجی با نوارهای شــبرنگ استفاده می کنند که با هدف افزایش ایمنی این قشــر زحمتکش، لباس های مجهز به چراغ 
چشمک زن به تعداد 5هزار دست تهیه شده و از اول اردیبهشت ماه در اختیار پاکبان هایی قرار می گیرد که در معابر اصلی 

و خیابان های با احتمال رانندگی با سرعت بالا و کمبود روشنایی کامل فعالیت می کنند.

مردم با سامانه 
137 تماس بگیرند

برای جلوگیری از تخلف ها، یک ناظر در هر منطقه 
و 5ناظر ارشد در مناطق 22گانه بر فعالیت پاکبان ها 
و عملکــرد پیمانکاران نظارت می کننــد. همچنین از 
شهروندان درخواست می شود، درصورتی که از اوایل 
اردیبهشت ماه در بزرگراه پاکبانی را بدون استفاده 

از لباس شــبرنگ و تجهیزات چشــمک زن 
مشــغول فعالیت دیدند با ســامانه 

1۳7تماس بگیرند.

5000
لباس مجهز به چراغ 

چشمک زن از اول 
اردیبهشت در اختیار 
پاکبانان قرار می گیرد.

%10
 بزرگراه های پایتخت به صورت دستی 
نظافت می شود. بزرگراه های تهران به صورت 

مکانیزه نظافت می شود. %90

واکنش اعضای شورا به برنامه های نوروز و رمضان شهرداری چه بود؟
پس از ارائه گزارش معاون فرهنگی و اجتماعی شهردار تهران از برنامه های این معاونت در ایام  ماه مبارک رمضان و نوروز، 

اعضای شورا به این گزارش واکنش مثبت نشان دادند.

برخی برنامه ها فراتر از شهر و کشور بود
مهدی چمران، رئیس شورای اسلامی شهر: تهران در ایام عید حال و هوای خوبی داشت، چقدر خوب 
بود که همچون ایام عید شهر تهران پاک و خلوت بود. اثرگذاری برخی برنامه ها مثل محفل، فراتر از شهر 

است؛ نه تنها کشور ما بلکه دیگر کشورها نیز از این برنامه استقبال کردند و اتفاق خوبی بود.

تنوع زمان و مکان از نقاط قوت برنامه ها بود
نرگس معدنی پور، رئیس کمیسیون اجتماعی و فرهنگی شورا: از نقاط قوت برنامه ها تنوع زمانی و مکانی 
بود. برنامه ها از قبل از ظهر تا 10شب ادامه داشت و امکان استفاده بهینه خانواده ها را فراهم می کرد که 
قابل تقدیر است. به ویژه از 5 تا 12 فروردین ماه برنامه های متنوع فرهنگی، ورزشی و مذهبی برگزار شد 

اما پیش تولید برنامه ها می توانست از بهمن ماه آغاز شود.

رضایت شهروندان جنوب شهر از برنامه ها
علیرضا نادعلی، سخنگوی شورای شهر تهران: شــهروندان ما در جنوب شهر از برنامه های فرهنگی 
بسیار رضایت داشتند، برنامه ها به درستی در این مناطق پیش بینی شد و خوشبختانه برنامه های خوبی 
در باغ راه حضرت زهرا)س( به اجرا در آمد. توزیع اقام و برگزاری برنامه های قرآنی در 1200مسجد در 
قالب طرح آرمان، اقدام ماندگاری است، اما باید اطاع رسانی مداوم در مورد آن انجام شود که شهروندان 

در محله ها در جریان قرار بگیرند.

باید به برنامه های کلان و راهبردی هم توجه کرد
زهرا شمس احسان، رئیس کمیته اجتماعی شورا: برنامه ریزی های مطلوب امسال نشان دهنده عزم 
جدی مدیریت شهری برای خلق تجربه ای متفاوت است. ایجاد فضای شهری مناسب و متناسب با این 
ایام، توجه به اقشار نیازمند و پیش بینی برنامه هایی همچون شاهنامه خوانی ازجمله اقدامات مطلوب بود 

اما باید به جز برنامه های رویدادی به برنامه های کان و راهبردی نیز توجه کرد.

چمران در جمع خبرنگاران چه گفت؟
رئیس شورای اسامی شهر تهران به روال همیشه، پیش از آغاز 
جلسه در جمع خبرنگاران حضور یافت و به سؤال های آنها به این 

شرح پاسخ داد:
  سرمایه گذاری بر توسعه حمل ونقل عمومی: سرمایه گذاری 
در این بخش بسیار سخت است. شب گذشته بحث چند ساعته ای 
با یکی از کارخانــه داران داشــتیم که رقم 10میلیــاردی برای 
اتوبوس اعام کرد. اتوبوس برقی هم کمتــر از 1۶میلیارد تومان 
نیست. اگر کســی بخواهد 10میلیارد تومان برای اتوبوس دیزلی 
سرمایه گذاری کند، باید برداشــت خوبی داشته باشد. با این نرخ 

کرایه ها سرمایه گذاری در حمل ونقل عمومی صورت نمی گیرد.
  دفن پیشکسوت باشگاه استقلال در قطعه نام آوران: 
در این زمینه مصوبه داریم و هر درخواســتی بررســی می شود. 

وقتی درخواســت آمد ما گفتیم مدارک قهرمانی ارسال شود که 
دیر ارســال شــد و به جای آن در این بین تماس می گرفتند. ما 
بخشنامه ای را به وزارت علوم، بهداشت و ارشاد ارسال کردیم که 
در ابتدا آن را تطبیق دهند و سپس درخواست ارسال کنند. تاش 

بنده این است که در این زمینه قانون اجرایی شود.
  آتش سوزی درمانگاه مشیریه: از 2 سال پیش تیمی تشکیل 
شد که ساختمان های ناایمن را بررسی کنند و به آنها اخطار دهند، 
از دادگستری و دست اندرکاران درخواست می کنیم فعال تر باشند؛ 

چراکه ممکن است این اتفاقات تکرار شود.
  افتتاح ساختمان بلدیه: ســاختمان خانه شهر آماده شده 
اما افتتاح ســاختمان خالی معنایی ندارد. قرار شد برنامه هایی 

پیش بینی کنند که پس از افتتاح ساختمان اجرایی شود.

محمد سرابی؛ روزنامه نگار

چین

حرکت 6خودرو، همزمان
ســال پیش شــهرداری شــهر جینان در چین برای حل 
مشــکل دوربرگردان ها یک ایده جدید اجرا کرد. ساخت 
دوربرگردان در بزرگراه های شهری چین رایج است اما هر 
دوربرگردان شامل مســیری به عرض تقریبی یک خودرو 
است. در نتیجه زمانی که ترافیک شدت پیدا می کند، صف 
طولانی خودرو ها برای عبور از آن تشکیل می شود. این صف 
در مسیر تندرو ادامه پیدا می کند و خودرو هایی که سرعت 
زیاد دارند باید جای خود را عوض کنند و به لاین های دیگر 
بروند. اگر عرض دوربرگــردان خیلی پهن تر از یک خودرو 
باشد، احتمال دارد که ترافیک 2 سمت بزرگراه با یکدیگر 

برخورد کنند.

چراغ قرمز برای خودروی اول
راه حل شهرداری جینان این بود که در میانه 2 مسیر و رفت 
و برگشــت بزرگراه، یک توقفگاه کوچک به اندازه ۶خودرو 
ایجاد کرد. رانندگانی که می خواهنــد دوربزنند وارد این 
بخش می شوند. ۶خودرو پشت ســر هم توقف می کنند تا 
در یک زمان همه با هم حرکت کنند. این زمان بســتگی 
به خودروی جایگاه اول دارد که در ابتدای صف قرار گرفته 
اســت و دید بهتری به مســیر مقابل دارد. یک چراغ قرمز 
همزمان حرکــت را اعام می کند. به ایــن ترتیب به جای 
اینکه خودرو ها پشت سر هم وارد مسیر مقابل شوند و یک 
جریان پیوسته ورودی ایجاد کنند، مانند ردیفی از سربازان 
به سمت چپ می پیچند و تغییر جهت می دهند. این شیوه 
از هدایت خودرو ها، دوربرگردان موازی نامگذاری شــده 
و با توجه به کارآمدی در کاهش مســیر های غیرضروری، 
در ســاخت بزرگراه های شــهری جدید مورد توجه قرار 
گرفته است. بیشــترین کاربرد آن در گره های ترافیکی و 

محدوده های پرتردد بزرگراه ها است.

ایالات متحده

تغییر مسیر، کمی مانده به تقاطع
در میانه قرن بیستم، بزرگراه های حاشیه شهر ها در جنوب 
ایالات متحده دچار مشــکل خروجی های اشــتباه بودند. 
رانندگان در برخورد با تابلو هــای مختلفی که هر کدام یک 
مسیر را نشان می داد گیج می شــدند و اگر راننده مسیر را 
نمی شناخت یا به سرعت واکنش نشان نمی داد، باید مسافت 
زیادی را طی می کرد، از خروجی بعــدی بیرون می رفت و 
راهی برای بازگشت به ســمت مقابل بزرگراه پیدا می کرد. 
این کار باعث طی مسیر زیاد و ورود خودرو به حجم ترافیک 

مناطق مسکونی می شد.
مشکل اصلی، ســرعت زیاد و البته قانونی خودروها بود که 
اجازه هیچ تغییری را نمی داد. از طرف دیگر اگر شــهرداری 
موانع بتنی وســط بزرگراه را برمی داشت و مسیر دورزدن را 
باز می کرد احتمال تصادف افزایــش پیدا می کرد. طراحان 
بزرگراه ها از اساس مخالف ساخت دوربرگردان بودند و اجرای 
آن را به معنی برهم زدن نظم از پیش طراحی شده بزرگراه ها 

می دانستند.

کاهش عادی سرعت 
در ســال های 19۶0میادی طراحان ترافیک شــهری از 
یک ویژگی رانندگی اســتفاده کردنــد. خودرو هایی که در 
بزرگراه های شــهری با شــتاب حرکت می کنند در هنگام 
رسیدن به یک تقاطع غیرهمســطح سرعت خود را کاهش 
می دهند. حتی اگر 2 جریان ترافیک به دلیل ســاخت پل و 
زیرگذر با هم تداخل نداشته باشند،  باز هم شیب مسیر باعث 
کاهش سرعت می شود. همین باعث شــد که اطراف نقاط 
تقاطع برای افزودن دوربرگردان استفاده شود. این ایده برای 
نخستین بار نزدیک ۶0سال قبل در ایالت تگزاس اجرا شد و 
در کنار تقاطع های غیرهمسطح شهری، دوربرگردان ها هم 
ایجاد شدند. در سال های بعد ساخت چنین دوربرگردان هایی 
در دیگر شــهر ها و کشــورها هم رواج پیدا کرد و اکنون در 
کویت، منامه، مسقط و دوحه هم چنین تقاطع هایی یافت 

می شوند.

عکس: همشهری/ حامد خورشیدی
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ســازمــــان تـاکسیـــرانی بــرای 
تسهیل در پرداخت کرایه اقدام 
بــه برخط ســازی  نــرخ کرایــه و 

پیش بینی پرداخت 
نیــک  و لکتر ا

کرده است

 پای تاکسی برقی ها 
 به بازار باز شد

راه اندازی نخستین ایستگاه تاکسی های 
برقی در محدوده بازار تهران

مریم باقرپورگفت وگو
روزنامه نگار

حداقل و حداکثــر افزایش 
کرایه ها در سال جدید چند درصد است؟

میــزان افزایــش نــرخ کرایه تاکســی در 
صحن شورای شــهر مطرح و در فرمانداری 
بررسی شده اســت و بعد از ابلاغ از ابتدای 

اردیبهشت ماه اعلام و اعمال خواهد شد.

معیارهایی هم برای افزایش 
نرخ کرایه در خطوط مختلف وجود دارد؟

معیارهای متغیر افزایش نرخ کرایه مواردی 
چون تراکم ترافیک، شــرایط آب وهوایی، 
شیب مسیر و... را شامل می شود. البته نرخ 
متغیر از اواخر ســال ۱۴۰۳در بستر سامانه 
هوشمند و تا سقف ۵۰درصد)به طور شناور( 

اجرایی شده است.

 سقف و کف کرایه تاکسی ها در 
سال جدید چند تومان است؟

نرخ کرایه تاکسی ها امسال در کاربری های 
مختلف با افزایش همراه است که این افزایش 

منطبق بر »متوســط« افزایش نرخ کرایه 
ابلاغــی خواهد بود و براســاس متغیرهای 
مؤثر بر زمان ســفر، نرخ متغیر به آن اضافه 

خواهد شد.

 امسال مشــکل رند نبودن 
مبالغ کرایه چطور برطرف می شود؟

اعمال محاســبات ریاضی درصد افزایشی 
نرخ کرایه گاه منجر به ایجاد ارقام نامتقارن 
می شود؛ به همین دلیل سازمان تاکسیرانی 
برای تســهیل در پرداخت کرایه توســط 
شــهروندان ضمن رعایت متوسط افزایش 
نرخ کرایه، اقدام به برخط سازی  نرخ کرایه و 
پیش بینی پرداخت الکترونیک در بسترهای 

اینترنتی به ویژه سامانه شهرزاد کرده است.

 فعالیت همه تاکســی ها در 
بستر تاکســی برخط تا اردیبهشت ماه 

عملیاتی می شود؟
اکنون مــلاک اعتبار پروانه تاکســیرانان و 

چهارشنبه  چهارشنبه  2020 فروردین  فروردین 14041404- شماره  - شماره  93629362

ساعت رســمی کشور در ســال جدید 2ساعت جلو 
کشیده شود

علت اصلی جلو کشیدن ساعت رسمی کشورها با آغاز 
فصل، صرفه جویی در مصرف انرژی است و با توجه به 
موقعیت جغرافیایی کشورمان که در منطقه کم بارش 
و نیمه خشک جهان قرار گرفته انجام این کار اهمیت 
بیشتری دارد. پیشنهاد می کنم با شروع سال جدید 
ساعت رسمی کشور 2ساعت جلو برده شود تا بیشترین 
بهره وری از روشنایی روز و همینطور صرفه جویی در 
انرژی صورت گیرد چرا که در غیر این صورت و با توجه 
به بارش های کم امسال قطعا و حتما با ناترازی انرژی 

و تعطیلی بیشتر مراکز تولیدی روبه رو خواهیم شد.
فرزادی از تهران

تکلیف وراث متوفیان دارای ســهام عدالت را روشن 
کنید

سال گذشته اعلام شد که وراث متوفیانی که دارای 
سهام عدالت هســتند جهت گرفتن سود سالانه و 
انتقال این ســهام به دفاتر پیشخوان دولت مراجعه 
کنند تا روند انتقال در آنجا صورت گیرد. من هم مانند 
بســیاری از مردم به دفتر پیشخوان مراجعه کردم و 
300هزار تومان هم بابت کارمزد پرداختم به این امید 
که کار انجام شود. اما در کمال تعجب سود سهام تنها 
به کسانی تعلق گرفت که در کارگزاری ها ثبت نام کرده 
بودند. سؤال من این اســت که مگر دفاتر پیشخوان 
تأیید شده و معتبر نیستند؟ از طرفی مگر در هر شهر 
و روستایی کارگزاری وجود دارد که مردم بتوانند به 

آنجا مراجعه کنند؟
 قیومی از بجنورد

با اســتفاده کنندگان از لامپ های زنون در خودروها 
برخورد جدی شود 

چند وقتی است در جاد ه ها می بینیم اکثر خودرو های 
سبک و سنگین نور ســفید و آزاردهنده ای را برای 
خودروی خــود انتخاب کرده اند کــه معمولا باعث 
اختلال دید خودروی روبه رویی می شود. مطابق قانون 
استفاده از  لامپ زنون در خودروی سواری ممنوع است 
ولی مشخص نیست چرا عده ای لامپ زنون را نادیده 
می گیرند. اگر تخلف است چرا متخلفان اعمال قانون 
و متوقف نمی شوند که باعث ایجاد تصادف و مشکل 

برای دیگران نشوند.
همتی از تهران 

اکران تابلوهای شهری در روز ملی فناوری هسته ای
مهدی مذهبی، مدیرعامل سازمان زیباسازی شهر تهران:  مجموعه ای از تصاویری نمادین با عنوان »انرژی 
هسته ای، انرژی زندگی« در پایتخت اکران شد. این تصاویر با تأکید بر نقش اساسی تولید برق از نیروگاه های 

هسته ای، به ضرورت حفظ منابع فسیلی برای نسل های آینده پرداخته است.

بازطراحی ایستگاه های اتوبوس با رویکرد ایرانی-اسلامی
احمد قیومی، مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی:  ایستگاه های اتوبوس مناطق ۲۲گانه پایتخت با الگوی طراحی 
ایرانی-اسلامی بازطراحی می شوند. همچنین روند نوسازی ناوگان اتوبوسرانی تهران در سال ۱۴۰۴ با اهتمام ویژه ای 

پیگیری خواهد شد و این موضوع به عنوان یکی از اولویت های اصلی شرکت واحد درنظر گرفته شده است.

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

صفحه آرا: مهرداد هاشمیان

با شروع سال جدید، موضوع تاکسی به سوژه داغی برای مردم تبدیل شده است. این 
روزها بحث افزایش مبلغ کرایه تاکسی ها در سال جدید مطرح است. علاوه بر این، ورود 
تاکسی های برقی به خطوط تاکســیرانی و فعالیت تاکسی ها در بستر سامانه »تاکسی 
برخط« هم مورد توجه است. شادی مالکی، مدیرعامل ســازمان مدیریت و نظارت بر 
تاکسیرانی شهر تهران در گفت وگو با همشــهری دراین باره توضیحاتی ارائه کرده و از 
راه اندازی نخستین ایستگاه تاکســی های خطی برقی در محدوده بازار تهران در سال 

جدید خبر داده است که در ادامه می خوانید.

80هزار 
تعداد تاکسی های خطی،

 گردشی و... است.

30هزار 
تاکسی  خطی در تهران 

وجود دارد.

600خط 
تاکسیرانی در پایتخت 

وجود دارد.

8تا 12
 ساعت در روز ساعت کاری

 الزامی تاکسی هاست.

اعطای کمک های یارانه ای دولت در سوخت، 
طرح ترافیک، تسهیلات بانکی، بیمه تامین 
اجتماعی و درمان تکمیلــی، فعالیت و ارائه 
خدمات به شهروندان است؛ یعنی تاکسیرانان 
باید حداقل 8ســاعت از 2۴ساعت فعالیت 
داشته باشند. از طرفی شورای اسلامی شهر 
تهران در مصوبه جدید سازمان تاکسیرانی 
را مکلف به برخورد با تاکســیرانان غیرفعال 
کرده؛ لذا معیار تشخیص این موضوع از منظر 
سازمان ثبت نام و فعالیت تاکسیرانان در بستر 

سامانه تاکسی برخط است.

تاکســی اینترنتی در سامانه 
برخط چه زمانی راه اندازی می شود؟

فاز اول برخط سازی  درخصوص تاکسی ها با 

کاربری خطی درحال اجراست و فاز دوم آن 
باتوجه به تکلیف مندرج درمصوبه جدید شورا 
و پیش بینی نحوه  تعییــن نرخ کاربری های 
غیرخطی در آن، از اردیبهشــت ماه و بعد از 

ابلاغ اجرایی خواهد شد.

 تاکســی های برقی هم وارد 
خطوط می شوند؟ 

باتوجه به سیاست های شــهرداری تهران 
برای واردات تاکسی برقی و کمک به کاهش 
آلودگــی هوا و نوســازی ناوگان فرســوده 
تاکسی ها، این خودروها در خطوط مشخص 
و براساس سیاست های حمل ونقلی فعالیت 
خواهند کرد. البته باتوجه به مصوبه شورای 
اســلامی شــهر تهران و با توجه بــه اینکه 

خودروهای برقی تاکســی جزو خودروهای 
باکیفیت بالا و دارای خدمات ویژه محسوب 
می شوند، لذا امکان افزایش کرایه این قبیل 

خودروها وجود دارد.

 برای سال آینده خط تاکسی 
تمام برقــی خواهیم داشــت؛ مثلا در 

محدوده بازار؟
باعنایت به سیاست های مدیریت شهری 
نخستین برنامه شهرداری تهران راه اندازی 
خط تاکسی برقی در محدوده بازار است. 
البته هم اکنــون بخشــی از خودروهای 
تاکســی برقــی در محــدوده بــازار در 
کاربری گردشی مشغول ارائه خدمات به 

شهروندان هستند.
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 رواج سندروم سیندرلا 
با قدرت گرفتن ارزش های مادی

مجیــد ابهــری، رفتارشــناس: از نگاه 
رفتار شناســی اجتماعی، گسترش تکیه 
بر مادیات و ارزش هــای مادی موجب رونق 

سندروم ســیندرلا میان دخترهای جوان و 
همچنین ارزش های غیرعاطفی شــده است. 

بسیاری از دختران منتظر شاهزاده زرین کمر با 
اسب سفید هستند. من براساس 40سال پژوهش 

و تدریس در حوزه آسیب شناســی اجتماعی باید 
بگویم که گرایش به زندگی غربی و وابستگی به زندگی 

اینترنتی، اصلی ترین دلیل رشــد این تفکر است. جوانان 
متوجه نیستند که مادیات بخشی از ابزار ساختاری در تکوین 

زندگی مشترک است و تمام آن نیست. دروغ پردازی های اینترنتی 
و نمایش عکس  و فیلم  از زندگی های غیرواقعی موجب گسترش ویروس 

طمع ورزی در بخشــی از جوانان اعم از دختر و پسر شده است. بخشی 
از پســران به دنبال دختران توانمند از نظر اقتصادی هستند و بخشی از 
دختران هم با یک ذره بین در دست در انتظار مرد رویایی خود نشسته اند. 
به همین علت سن ازدواج افزایش چشمگیری یافته است. باید عواملی 
مانند تربیت والدین، ویروس های تربیتی اینترنتی و رویای زیست غربی 
را به عنوان عوامل اصلی بروز چنین دیدگاه هایی معرفی کرد و همچنین 
فراموش نکنیم که مشکل فقط در ایران نیســت و جهان با این موضوع 
درگیر است اما در ایران با توجه به رشد چشمگیر جوانان و غفلت والدین و 
مدیران فرهنگی این سندروم ها با رشد سرطانی همراه شده اند. به عنوان 
یک رفتار شناس نمی توان گفت که این مشکل اختصاص به دختران جامعه 
ما دارد بلکه بخشی از پسران هم دچار »خود پرنسس« بینی شده اند و با 
رویا پردازی های کودکانه در انتظار شاهزاده های ثروتمند نشسته اند اما 
درصد پسران نسبت به دختران بســیار اندک و حدود یک چهارم است. 
در این میان نباید فراموش کرد که ظهور شوگر ددی و شوگر مامی یکی از 

معضلات و مشکلات گسترش این فرایند است.

مکث

خبر روز

 باخت تلخ در پاسداری
از زبان و ادبیات فارسی

قلمرو و گستره فرهنگ، زبان 
و ادبیات فارسی، نه آن میزان 
است که در داخل مرزهای 
جغرافیایــی و سیاســی 
محدود و معین شده، بلکه فراتر از آن و به گستره 
ایران فرهنگی اســت که علاوه بر ایران سیاسی 
امروز بخش هایی از آسیای مرکزی، افغانستان، 
قفقاز و جنوب روســیه، پاکســتان و هند را هم 
دربرمی گیرد. این وضعیت تا حدود زیادی وامدار 
مشاهیر و مفاخر فرهنگ، زبان و ادبیات فارسی و 
آثار گران ســنگ و ماندگار آنهاست که ریشه در 
فرهنگ و تمدن ایران زمیــن دارد و اکنون هم با 
گذشت قرن ها، وقتی صحبت از فرهنگ و زبان 
و ادبیات فارسی می شود، ساکنان ایران فرهنگی 
در هر جایی از این کره خاکی که باشند، قرابتی 
بین خود و فارســی زبانان مناطق دیگر احساس 
می کنند و این، میراث فرهنگی ارزشمندی است 
که باید همچنان پاس داشته شــود، اما شواهد 
موجود نشــان می دهد، برخلاف فارسی زبانان 
ساکن در خارج از مرزهای جغرافیایی و سیاسی 
ایران کنونی که با غرور و هیجان و تسلط کافی از 
گنجینه های فرهنگ، زبان و ادبیات فارسی یاد 
می کنند و متون کهن و کلاسیک ادبیات فارسی 
را به شــیوایی هر چه تمام تر قرائــت می کنند، 
هموطنان فارســی زبان در داخل کشور چنان با 
این آثار ادبی بیگانه شده اند که وقتی در جمعی 
یا مجلسی قرار می شــود بیتی یا ابیاتی از متون 
کهن فارسی را قرائت کنند، به تته پته می افتند 
و به جای نمایش اقتــدار خود بر فرهنگ، زبان و 
ادبیات فارســی، به عنوان میراث دار این فرهنگ 
غنی در ایران زمین، بیگانگی خود را با این فرهنگ 
کهن با عجز و درماندگی نمایان می کنند. نمونه 
اخیر این موقعیت دردناک را می توان در صحنه ای 
ناخوشایند و تأســف آور در یکی از سریال های 
نوروزی تلویزیون کشورمان با عنوان »پایتخت 7« 
دید کــه در آن، کاراکتر اصلی ســریال، »نقی 
معمولی« وقتی قرار می شــود ادبیاتی از متون 
کهن فارسی را در حضور مهمانان تاجیکستانی 
فارسی زبان قرائت کند، کلمات بی ربطی را به زبان 
می آورد و بیگانگی خود را چنان آشکار می کند 
که باعث حیرت مهمانان تاجیکستانی می شود 
و در مقابل، اعضای خانواده تاجیکستانی با هم و 
همنوا و شورانگیز ابیاتی از رودکی، نخستین شاعر 
سرشناس پارسی ســرای ایرانی در دوره سامانی 
در ســده چهارم هجری قمری و استاد شاعران 
این ســده در ایران را می خواننــد: »بوی جوی 
مولیان آید همی/ یاد یار مهربان آید همی/ ریگ 
آموی و درشتی راه او/ زیر پایم پرنیان آید همی...« 

خانواده زیر چتر مادران
زنان سرپرست خانوار معمولاً به دلایل مختلفی 
مانند فوت همســر، متارکه، طــلاق، بیماری و 
ازکارافتادگی همسر، مسئولیت خانواده را به عهده 
می گیرند. به طور دقیق تر، ســازمان بهزیستی 
زنانی را که عهده دار تأمین معاش مادی و معنوی 
خود و اعضای خانوار هستند، »سرپرست خانوار« 
معرفی می کند. براساس اطلاعاتی که سیدحسن 
موسوی چلک، معاون سلامت اجتماعی سازمان 
بهزیستی کشور منتشــر کرده است، ۲۸۰ هزار 
و ۵۰۰ زن سرپرســت خانوار تحت پوشش این 

سازمان هستند.

علی الله سلیمییادداشت
روزنامه نگار

 عزل 5 مدير كه 
از بالگرد به عنوان 

سشوار استفاده كردند 
خشــک کــردن زمین 
چمــن ورزشــگاه خرم 
آباد با بالگرد هلال احمر، 
عزل 5 مدیر ایــن نهاد را 
به همراه داشــت. مجتبی 
خالدی، سخنگوی جمعیت 
هلال احمــر در این بــاره 
گفت:استفاده از بالگردهای 
تنها  جمعیت هلال احمر، 
باید در راســتای خدمات 
بشردوســتانه و اقدامات 
امدادی باشد. در راستای 
اســتفاده ناصحیح از این 
بالگردهــا در خرم آباد، به 
دســتور رئیس جمعیت، 
جلسه ای فوری برگزار شد.

شناسنامه اطلاعات 
اماكن عمومی ويژه 

زنان ايجاد شود
زهرا بهــروزآذر، معاون 
رئیس جمهور در امور زنان 
و خانواده: 40 میلیون زن 
ایرانی باید احساس کنند 
دیــده می شــوند و طرد 
نشده اند؛ بنابراین ضروری 
است شناســنامه جامعی 
از زیرساخت های مرتبط 
با زنان در سطح استان ها 
تهیه و به روزرسانی شود؛ 
این شناسنامه باید شامل 
اطلاعات دقیق از پارک های 
ویــژه زنان، ســالن های 
ورزشی مناسب سازی شده، 
اتاق های مــادر و کودک، 
ســرویس های بهداشتی 
مناسب سازی شده برای 
کودک و ســایر فضاهای 
اجتماعی مانند خانه های 
امــن، مراکز ســلامت و 

خانه های تلاش باشد. 

زنان
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چند وقت پیش بود که هشتگ »کنســله« از طرف جوانان 
حاضر در شبکه های اجتماعی ترند شد و هر دختر و پسر با زدن این 

هشتگ به توصیف تصویری از گزینه مناسبشان برای ازدواج  پرداختند. 
حاضران شبکه  ایکس )توییتر( و اینستاگرام با الگو برداری از یک ویدئوی 
کوتاه که در آن دختر جوانی برای توصیف پســر مناسب برای ازدواج، 
می گوید: »ولنجک به پایین کنسله، ایرانسل باشه کنسله و...« دست به 

تکرار این جملات زدند.
این نگاه به ازدواج باعث شد تا بحث سندروم سیندرلا میان دختران 

و موضوع »پرنسس شدن پسرها« داغ شــود و هر دو گروه در 
نبردی نامرئی دست به افشاگری در مورد مبتلایان به این 

دو الگوی رفتاری بزننــد و هرکدام دیگری را به 
سخت کردن مسیر زندگی مشترک 

متهم کنند.

سندروم سیندرلا  از آمریکا تا ایران
عقده ســیندرلا، یک ســندروم و عارضه ای روانی- رفتاری 

است که با کنایه  به ســاختار داستان ســیندرلا می پردازد. توصیف 
عقده سیندرلا برای نخستین بار با قلم یک نویسنده آمریکایی به نام»کولت 

داولینگ« گره خورد. او در سال 19۸1میلادی کتابی با عنوان »عقده سیندرلا« 
نوشت و در این کتاب اعلام کرد که »بیشتر دختران جوان آرزو دارند که روزی مردی 

اگر نه سوار بر اسبی سفید، دست کم بر پشت فرمان یک اتومبیل آخرین سیستم از راه 
برسد و آنها را به عنوان همسر به شهر آرزوهای دست نیافتنی ببرد. در بررسی هایی که از 
سوی آسیب شناسان اجتماعی در بررسی علل آمار فزاینده طلاق به عمل آمد، نتیجه گیری 
شد که یکی از عمده ترین علل طلاق، عدم شناخت کافی زن و مرد از یکدیگر و عدم صداقت 
آنان هنگام ازدواج است. بسیاری از دختران هنگام ازدواج، دچار عقده سیندرلا بوده اند 

و با عدم شــناخت کافی و بلوغ فکری به دلیل وابستگی شــدید و عدم استقلال در 
تصمیم گیری و صرفاً توجه به ظواهر فریبنده، تن به ازدواج داده اند.« وضعیت 

امروز جامعه ایران نیز از این قاعده مســتثنی نیســت و برخی دختران 
جوان خود را در قامت ســیندرلای روزگار کودکی شان تصور 

می کنند و برای ساختن زندگی جدید، منتظر جادوی 
کارتون های کودکی می مانند.

لیلا شریفگزارش
روزنامه نگار

زندگی هایی که نابود می شود
در روزهــای اخیر یک ویدئو، بحث ســندروم 

سیندرلا میان دختران جوان را دوباره داغ کرده است که 
یک روانشناس در ویدئویی کوتاه از خطر نابودی زندگی دختران 

جوان ایرانی به دلیل افتادن در تله »سندروم سیندرلا« صحبت می کند. 
هر چند تمام صحبت های مطرح شــده در این ویدئوی کوتاه، قابل تأیید 

نیست اما در بخشی از این ویدئو که به سرعت مورد توجه سایت های خبری 
و شبکه های اجتماعی قرار گرفت، گفته می شود: »تحقیقات نشون می دن که 
بعد از ازدواج، رضایت آقایان بیشتر از خانم هاست، می دونید چرا؟ چون اکثر 
خانم ها سندروم ســیندرلا دارند؛ یعنی یک انتظارات غیرواقع بینانه ای از 
ازدواج دارن و فکر می کنن ازدواج قراره مثل یک اکسیر عمل کنه و همه 

چالش های این دختر را حل و احساس خوشبختی کنه تا دختر 
غرق در خوشبختی باشه. دختر به زندگی مشترک می ره و 

تازه با مشکلات مواجه می شه، می فهمه که از این 
خبرها نیست.«

پسرهایی که پرنسس شدند
همانقدر که هشــتگ سندروم ســیندرلا میان 

پسران ایرانی مورد استقبال قرار گرفته و از این توصیف برای 
نقد دختران جوان استفاده می کنند، هشتگ »پسر پرنسس« هم از 

سوی دختران در شبکه های اجتماعی به خصوص اینستاگرام مورد توجه 
قرار گرفته است. دختران برای معرفی چهره جدید از پسران که با فاصله گرفتن از 

ویژگی های سنتی مردان ایرانی از قبول مسئولیت گریزان هستند، از پسر پرنسس 
استفاده می کنند. در اغلب ویدئوها، رفتار مردانی که حاضر به پرداخت هزینه کافه 
و خرید نیستند، مســئولیت زندگی را قبول نمی کنند و... نقد می شوند؛ موضوعی که 
چندی پیش سعید معیدفر، جامعه شناس هم در گفت وگویی آن را اینگونه ریشه یابی 
کرده بود: »به نظر می رسد بخشی از علت شکل گیری هشتگ پرنسس ناشی از تحولی 
است که در سبک زندگی و ارزش های جامعه در حال رخ دادن است و قطعا این 

وضعیت مخالف روندهای پیشین است؛ یعنی در جامعه ای که پیش از این، 
اساس بر این بوده که مردان باید نسبت به همسر خود یا جنس مخالف 

اعم از نامــزد، خواهر یا حتی اقوام تعهداتــی را انجام می داده، 
اکنون می بینیم که سیر تحولات به سمتی رفته که در 

راستای تحولات جهانی است.«

پژوهش بنیاد علوم رفتاری گروه مطالعات استراتژی آریا)1397(
  رده سنی: دختران 18تا 30سال

  محدوده پژوهش:  تهران، رشت، اصفهان و ابهر

  نتایج
1  سندروم سیندرلا، دلیل اصلی عدم ازدواج هستند.

2  مــدرک تحصیلــی، وضــع مالــی، خانــه شــخصی و 
جذابیت ظاهری از شروط اصلی ازدواج هستند.

3   ۶0درصــد دختــران در ســن ازدواج از ســندروم 
سیندرلا رنج می برند.

  راهکار مقابله با سندروم سیندرلا
1  آموزش اولیه به خانواده ها و دختران جوان 
2  بی توجهــی بــه ظواهر مــادی و عشــق آهنی 

)نوع و مدل خودرو( 
3  انتخــاب براســاس پاکدامنــی، ســامت و 

تربیت خانوادگی

مهم ترین عوامل قبول سرپرستی خانوار 
از سوی زنان

  طاق
  فوت همسر

  از کارافتادگی شوهر

 میزان مستمری ماهانه 
بر اساس تعداد خانوار

  خانوار یک نفره 
کمتر از یک میلیون تومان

  خانوارهای 5 نفره و بیشتر 
حدود 3میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

خدمات غیرمستمر
  حمایت های آموزشی و تحصیلی

  تسهیات اشتغال
  تسهیات مسکن

  بیمه
  بهداشت و درمان
  تسهیات ازدواج

  خرید وسایل ضروری و امنیت غذایی

نکتــه برخــی مــوارد حمایتــی از زنــان 
سرپرســت خانــوار، باعــوض و برخــی هــم 
در قالب وام های بدون بهره ارائه می شــود. 
حمایت هــای مربــوط بــه آموزش هــای 
مهارت های زندگی، ارتقای نشاط، خدمات 
مشاوره، روانشناختی و مددکاری اجتماعی 

هم بخش دیگری از این خدمات است.

280,500
نفر

تعداد زنان سرپرست 
خانوار تحت پوشش 

بهزیستی

مرکز آمــار در رابطــه با زنــان سرپرســت خانوار، 
اطاعاتی براساس سرشماری های سال 1390تا 
1395منتشــر و اعــام کــرده اســت کــه امــکان 

توانمندسازی آنها وجود ندارد.

70
درصد

زنان سرپرست خانوار 
بالای50 سال هستند.

 دست نوشته
 رهبر معظم انقلاب 
برای شهید آوینی 

به مناسبت ۲0 فروردین، 
سالگرد شــهادت شهید 
آوینی، دست نوشته رهبر 
انقلاب در صفحه اول قرآن 
اهدا شده به خانواده شهید 
آوینی منتشــر شد. متن 
دست نوشــته مقام معظم 
رهبری به این شرح است: 
»به یاد شهید عزیز، سید 
شــهیدان اهل قلم، آقای 
ســیدمرتضی آوینی که 
یادش غالبا با من اســت، 
به خانواده گرامی اش اهدا 
می گردد.« شهید مرتضی 
آوینی، ۲0 فروردین ۱۳۷۲ 
در منطقه فکــه به دلیل 
برخورد با میــن به فیض 

شهادت نائل شد.

من من سیندرلاسیندرلا هستم هستم
درباره سندروم دختران و پسراني که حوصله مسئولیت هاي زندگي مشترک را ندارند و دنبال ثروت بالاي طرف مقابل هستنددرباره سندروم دختران و پسراني که حوصله مسئولیت هاي زندگي مشترک را ندارند و دنبال ثروت بالاي طرف مقابل هستند
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تبلیغات 
مرگبار

گانودرما هم مثل هر گیــاه دیگری چون فیبر دارد، 
جذب قند خون را پایین مــی آورد. اما با چه دُزی؟ در 

چه مدت مصرف شــود؟ چه عوارضی دارد؟ خیلی ها 
در تبلیغات ســامتی خود می گویند بیمار هر کاری 
می خواهد بکند اما فقط گانودرما بخورد. اصا دیابت 

چنین بیماری ای نیست و هیچ فرد دیابتی ای صرفا با 
داروی گیاهی کنترل نمی شود؛ حتی با بهترین 

داروها. نه در منابع طب ســنتی چنین 
چیزی گفته شده و نه در منابع 

طب رایج.
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قارچ  گانودرما؛ هم گران، هم مضر
دیابتی ها، حواس شان به تبلیغات دروغین قارچ گانودرما باشد

خیلی ها برای کنترل دیابت، فشــارخون بالا و حتی درمان 
انواع ســرطان، درمان های رایج را کنار می گذارند و روی مصرف 

داروهای گیاهی تمرکز می کنند؛ موضوعی کــه می تواند به مرگ یا 
آسیب دیدن اعضای حیاتی بیمار منجر شود. یکی از گیاهان دارویی که 

مدتی است بین عده ای از ایرانی ها طرفدار پیدا کرده، »قارچ گانودرما« 
است که بومی کشــورهای شرق آسیاست و گفته می شــود از هزاران 
ســال قبل برای درمان انواع بیماری ها مثل دیابت، کاهش چربی خون، 

آسم و... کاربرد داشــته است. این قارچ در ســایت های معروف و 
معتبر کشور هم به فروش می رســد؛ آن هم با قیمت های گزاف. 

در این باره با دکتر محمدعلی زارعیان، پزشک و متخصص 
طب ایرانی به گفت وگو نشســته ایم. نکته های 

 این متخصــص را پیــش رو دارید.

پروانه بندپیگزارش
روزنامه نگار

علمی 
باید تأیید شود

اثربخشی یک دارو - حتی داروی گیاهی - تنها 
با انجام مطالعات علمی ممکن و میســر است. 
درحالی که مطالعات انجام شده روی داروهای 
گیاهی مربوط به کنترل قند خون در مقایسه 

با داروهای شیمیایی کمتر است و شواهد 
کافی و قوی درباره آنها وجود ندارد.

بیماری 
سبک زندگی

خیلی ها نمی دانند که بیماری ای مثل دیابت، محصول 
سبک زندگی ناسالم و نادرست است و با اصاح سبک 

زندگی، دیابت شان هم کنترل خواهد شد. موضوع این 
است که افراد قبل از اینکه سراغ گانودرما یا هر داروی 
گیاهی دیگری بروند، باید با یک سری اصاحات ساده در 
سبک زندگی، قند خون خود را کنترل کنند. ما هیچ 

دارویی - چه گیاهی و چه شــیمیایی - نداریم 
که به انــدازه ورزش در کنترل قند خون 

مؤثر باشد.

درمان های 
بی حاصل

خیلی اوقات بیمار با یــک تغییر کوچک 
در ســبک زندگی خود می تواند به اندازه 
دارو، قند خون خود را پایین بیاورد، اما 

آن را رها می کند و به ترکیباتی مثل 
گانودرما و سایر گیاهان دارویی 

می چسبد.

راه حل 
نهایی

برای کنترل دیابت قبــل از گرایش به هر 
دارویی  این اســت که باید حتما ســبک 
زندگی بیمار درست شود. سبک زندگی 

درســت هم رژیم غذایی مناســب، 
نوشیدن آب کافی و ورزش منظم 

است.

قارچ های 
تقلبی

گانودرما بومی ایران نیست و مشکلی که ما با 
عمده این ترکیبات غیربومی داریم، این است 
که تقلبی هستند. به فرض گانودرما در درمان 
خیلی از بیماری ها ازجمله دیابت مؤثر است، 

اما از کجا بفهمیم پودری که بسته بندی 
و وارد کشور شده گانودرمای خالص 

است؟

8راهکار برای کاهش وزن در 15روز
براساس مطالعات انجام شده، برخی راهکارهای ساده 
وجود دارد که می تواند به کاهش وزن در یک بازه زمانی 
کوتاه، مثا 15روزه کمک کند. البتــه همه  چیز به این 
بستگی دارد که ثابت قدم و مراقب باشید و مطمئن شوید 
که بدن سوخت مناســبی دریافت می کند. برخی از این 

توصیه ها را در ادامه بخوانید.

شروع روز با آبلیمو و دانه های شنبلیله 
این ترکیب از چربی سوزی پشتیبانی می کند و باعث 1

می شود معده سبک تر شود؛ به خصوص اگر به طور مداوم هر روز 
صبح مصرف شود.

شام را زودتر بخورید 
غذا خوردن قبل از ســاعت 7:30عصر به سیســتم 2

گوارش زمان کافی برای پردازش غذا قبل از خواب را می دهد 
که به معنای ذخیره کمتر چربی در طول شب است.

روزه 12ساعته شبانه 
یک فاصله 12ساعته بین شام و صبحانه روز بعد به بدن 3

زمان می دهد تا چربی های ذخیره شده را ترمیم، هضم و شروع 
به سوزاندن کند.

حذف کامل شکر و قندهای پنهان
حذف تمام اشکال قند )حتی یک قاشق چای خوری( 4

به مدت 15روز می تواند به طور جدی چربی شکم و تجمع آب را 
کاهش دهد. شیرینی طبیعی میوه هایی مانند سیب، گلابی یا 

خرما را جایگزین کنید.
بدون صفحه نمایش بخوابید

کمبود خواب، متابولیســم را کند می کنــد و باعث 5
گرســنگی غیرضروری در روز بعد می شــود. خوب خوابیدن 
به مدت 7تا 8ساعت و عدم استفاده از صفحه نمایشگر 30دقیقه 

قبل از خواب، به تنظیم بهتر بدن کمک می کند.
افزایش مصرف پروتئین در هر وعده غذایی 

پروتئین برای از دســت دادن چربی ضروری اســت، 6
معده را پر نگه می دارد، هورمون ها را متعادل و از   خشک شدگی 

ماهیچه ها حمایت می کند.
نه به کربوهیدرات های تصفیه شده 

ماکارونی، نان و برنج ســفید به سرعت در بدن به قند 7
تبدیل می شود. جایگزین کردن آنها با غلات کامل مانند ارزن، 

جوی دوسر و برنج قهوه ای هوس خوردن را از بین می برد.
روزانه 3تا 4لیتر آب بنوشید

هیدراتاسیون در کاهش وزن کلیدی است. نوشیدن 8
آب کافی در طول روز ســموم را دفع می کند و متابولیســم را 

روان نگه می دارد.

سبک زندگی 

صفحه آرا: حامد یزدانی

درج درصد گوشت در سوسیس و کالباس ها الزامی است
حشمت الله رضوی موسوی، سرپرست اداره امور فرآورده های غذایی سازمان غذا و دارو با بیان اینکه میزان گوشت 
به کاررفته در فرآورده های گوشتی، یکی از مهم ترین شاخص های سنجش کیفیت است، گفته که درج درصد گوشت 

در فرآورده هایی مانند سوسیس و کالباس الزام قانونی است و باید خوانا و شفاف روی بسته بندی درج شود.

مسمومیت ۳۰ نفر با قارچ های خودرو
حســن نوری، معاون آموزشــی ســازمان اورژانس کشــور با بیان اینکه از 12فروردین تاکنون ۳۰ نفر بر اثر مصرف 
قارچ های خودرو مسموم شده اند، گفت:  با سوزاندن، داغ کردن یا پختن، سم قارچ های سمی از بین نمی رود و به 

مردم هشدار می دهیم  به هیچ عنوان از قارچ های موجود در طبیعت استفاده نکنند.

هشدار کارشناس 

30هزار گربه گزیدگی در سال 
محمد زینلی، رئیس اداره بیماری های زئونوز )بیماری های 
منتقله از حیوان به انســان( وزارت بهداشت آمار گزش های 
سالانه افراد از سوی گربه های خانگی را 25 تا 30هزار نفر اعلام 
کرده و گفته: »اگر افراد دچار حیوان گزیدگی شدند به مراکز 
پیشــگیری از هاری مراجعه کنند تا خدمات لازم به منظور 

پیشگیری از بیماری مرگبار هاری برای آنها ارائه شود.«

درمان
در ساعات ابتدایی حیوان گزیدگی، ابتدا باید محل گزش 
به مدت 15 تا 20 دقیقه با آب و صابون شست وشو شود. پس 
از آن نوبت تزریق واکسن و سرم هاری است که در مراکز 
درمانی به صورت رایگان انجام می شود. پرهزینه ترین 
بیماری اي که با واکســن قابل پیشگیری است، همین 
هاری است، زیرا واکسن آن حدود 5 یورو و هر سرم آن 

60 یورو قیمت دارد.

نکته
ایران جزو بهترین کشــورها در زمینه مراقبت از افراد 
حیوان گزیده و پیشــگیری از بیماری هاری در منطقه 

مدیترانه شرقی سازمان جهانی بهداشت است.

آرش نهاوندی، روزنامه نگار

1

2
۳

45

6 100گرم قارچ گانودرما
250هزار تومان در ایران 

15یورو در کشورهای اروپایی 

۳8۰,۰۰۰ مورد 
آمارسالانهحیوانگزیدگی

1۳ مورد در 14۰۳
ابتلابههاری

استان های با آمار بالا 
4استانمازندران،خوزستان،کرمانوآذربایجانغربی

بیشترینمواردگزشرادارند

7کشور 
تولیدکننده عمده این قــارچ در جهان 
هســتند؛ چیــن به عنــوان بزرگ ترین 
تولیدکننــده ایــن قــارچ در جهــان 
شناخته می شود، ژاپنی ها باکیفیت ترین 
گانودرمای جهان را تولیــد می کنند و 
این گیاه در کره جنوبــی، ویتنام، تایلند، 
آمریکا، کانادا و برخی کشورهای اروپایی 

هم کشت می شود.
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پرواز بر فراز ترافیک
تاکسیهایپرندهازرویپشتبام،پارکینگیاایستگاههایخاصبلندمیشوندوبالایترافیکسنگینشهریحرکتمیکنند

ساسان شادمان منفردگزارش
روزنامهنگار

یک انتصاب جدید در معاونت علمی
حسین افشین، معاون علمی رئیس جمهور، سمیه شادجو را به سمت سرپرست ستاد راهبری توسعه علوم و 
فناوری های شناختی معاونت علمی منصوب کرد. در بخشی از حکم شادجو آمده است: »ضروری است نقشه 

راه توسعه زیست بوم فناوری، نوآوری و توسعه بازار را با استفاده از تجارب گذشته، تهیه و ارائه فرمایید.«

تمرکز بر کوانتوم در سال۱۴۰۴
حسین افشین، معاون علمی رئیس جمهور: معاونت علمی موظف شــده است تا پایان خرداد۱۴۰۴، برنامه 
جامع کوانتــوم کشــور را ارائه دهــد و در حال حاضر، مشــغول شناســایی توانمندی های کشــور در حوزه های 

مختلف کوانتومی ازجمله حسگرها، محاسبات کوانتومی و ارتباطات هستیم.

فناوریهاینوین

فناوری

تبدیل متن به تصویر
با هوش مصنوعی ایرانی

یکیازشرکتهایدانشبنیانمستقردرپارکعلموفناوری
البرز،مدلیازهوشمصنوعیطراحیکردهکهتصاویررابراساس
متنتولیدمیکند.پارساسجادی،بنیانگذارشرکتمیگوید:
»محصولاولمابانامعکسینو،یکمدلهوشمصنوعیاستکه
تصاویررابراساسمتنتولیدمیکند.«بهگفتهسجادی،کاربران
میتوانندبااستفادهازاینهوشمصنوعیبهراحتیتوصیفاتیبه
زبانفارسیارائهدهندوتصویرموردنظرخودرارایگاندریافت
کنند.اینتصاویرپسازتولیدقابلیتعمومیسازیدرپلتفرم
دارندتادیگــرانبتوانندآنهارامشــاهدهوتعاملبرقرارکنند.
سجادیدرادامهبهمحصولدیگریبهنام»وینو«اشارهکردکه
بهبررسیوداوریمحتوایمتنیکاربرانمیپردازد.اینپلتفرم،
محتوایارسالیراتحلیلکردهوبهآنامتیازمیدهد.مجموعاین
امتیازهادرپروفایلکاربرذخیرهمیشودوبهعنوانمدرکیبرای
شناساییتخصصکاربردرحوزههایمختلفعملمیکند.این
ویژگیبهکاربرانامکانمیدهدکهکسبوکارخودرامعرفیو

حتیازاینطریقدرآمدزاییکنند.

سی9 مفهومی از راه رسید
درحالی که شورولت کوروت C8 پنج ساله شده است، 

 C9 شرکت جنرال موتورز از مدل مفهومی نسخه رویایی
رونمایی کرد. به نظر می رسد این مدل از دل یک بازی 

رایانه ای بیرون آمده باشد. طراحی خاص و با ظرافت در 
کابین ساده و مینیمالیستی این خودرو که تنها در رندرها 
دیده شده و کاملا مفهومی و آینده نگر است، نمود پیدا 

می کند. درون کابین، یک ستون مرکزی فضای داخلی را به 
2بخش تقسیم می کند و این درحالی است که فرمان خودرو 

را به سبک فرمان هواپیما طراحی کرده اند.

عکسنوشت

اینفوگرافیک

موتورولای جدید معرفی می شود
موتورولابــهزودیازجدیدترینگوشــیمیــانردهخود
بــانــام»اجEage 60(»60(رونماییخواهــدکرد.این
گوشیکهازتراشهدایمنســیتی7400بهرهمیبرد،دارای

باتری5500میلیآمپرساعتیاست.

صفحهآرا:مجیداصغری

  EHang EH216-S  
ظرفیت: 2مسافر

سرعت: 130کیلومتردرساعت
برد پروازی:35کیلومتر

زمان پرواز:حدود21دقیقه
حداکثر وزن برخاست:620کیلوگرم

طول:5.73متر
تعداد ملخ ها و موتورها:16ملخو16موتورالکتریکی

کشور سازنده:چین

 Volocopter VoloCity  
ظرفیت: 2مسافر

سرعت: 110کیلومتردرساعت
برد پروازی:35کیلومتر

حداکثر وزن برخاست:900کیلوگرم
طول:9.5متر

تعداد ملخ ها:18ملخالکتریکی
کشور سازنده:آلمان

وسیله پزشکی پرکاربرد بومی  شد
دانشمندانایرانیموفقبه
بومیســازییکدستگاه
پرکاربــرددرمعاینــات
پزشکیشدند.ایندستگاه
بهنامبرونکوسکوپکهدر
معاینهمجرایهواییوریهکاربردیاستتوسطمتخصصان
کشورتولیدوتجاریســازیشــد.تاکنون50دستگاهاز
نوعپیشرفتهاینتجهیزپزشــکی،بااستانداردهایجهانی
تولیدوبهمراکزدرمانیتحویلدادهشــدهاست.ساختو
تجاریسازیاینکالایمصرفیپزشــکی،درادامهمسیر
خودکفاکردنکشوردرحوزهتجهیزاتپزشکیانجامشده
است.دستگاهیادشدهبااســتانداردهایلازمتولیدشدهو
پیشازتحویلدربیمارستانهایمنتخبموردآزمایشقرار

گرفتهوتأییدیههایلازمرادریافتکردهاست.

صفحه نمایش
6.67اینچ

وزن
180.4گرم

رم
8 و 12گیگابایت

حافظه
256 و 512گیگابایت

روزولوشن
2712×1220پیکسل

دوربین های اصلی و سلفی
50مگاپیکسل تاکسی پرنده ابداعی خواستگار دختر نقی 

معمولی، در فصل هفتم مجموعه تلویزیونی 
پایتخت باعث شــد که توجه بسیاری از 
مردم به سمت این وسیله نقلیه مدرن جلب 
شود. نقش، برنامه و اهمیت تاکسی های 
پرنده برقی عمودپــرواز )eVTOL( در 
آینده  حمل ونقل شهری، بسیار قابل توجه 
است. البته میان چیزی که در دنیای مدرن 
به آن تاکســی پرنده می گویند تا پروژه 
ارشاد اعتصابی)خواستگار دختر نقی(، 

فاصله بسیار زیادی است.

معرفی چند نمونه

Joby Aviation S4ســرعت: 322کیلومتــر در ظرفیت: یک خلبان + 4مسافر
تعداد ملخ ها و موتورها: 6ملخ طول: 7.3متر2404کیلوگرمحداکثــر وزن برخاســت: برد پروازی: 161کیلومترساعت

کشور سازنده: آمریکاچرخان 

اهمیت
باجایگزینیخودروهاوتاکســیهایسنتیازترافیک
کاستهمیشــود.بیشــتر)eVTOL(هابرقیهستندو

آلودگیکربنیندارند.
بهدلیلپروازمستقیموبدونتوقفمسافتهایطولانی

درزمانکوتاهطیمیشود.
اینصنعتنوظهورموجبرشــدفناوری،مهندسیو

ایجادشغلهایجدیدمیشود.
تاکسیهایپرندهمیتوانندمناطقصعبالعبوریافاقد
زیرساختجادهایمناسبرابهشبکهشهریمتصلکنند.

فعالیت تاکسی های پرنده عمودپرواز
تاکسیهایپرندهطراحیشدهاندتاترافیکزمینیرادور
بزنندومسافتهایکوتاهتامتوسطراباسرعتبالاطی
کنند.بسیاریازپروژههایاولیهرویمسیرهایپرتردد
مانند»فرودگاهتامرکزشــهر«تمرکزدارنــدتاتجربه
ســفرهواییرایکپارچهوروانکنند.همچنیندرآینده
میتوانندجایگزینخودروهایخصوصیدربرخیمناطق
شهریپرتراکمشوند.دراینمیانکشورهاییمانندچین،
آمریکا،اماراتوآلمانپیشتازدرصدورمجوزهایاولیه

هستند.

چالش های اصلی
هرچندتاکسیهایپرندهبافناوریپیشرفته
طراحیشدهاند،امامردمهنوزنسبتبهپروازهای
خودکاریاتکخلباندرآســمانشهرهاتردید

دارند.
برخلافخودروهایبرقیصــدایپروانههاو
ملخهایاینوســایلمیتوانددرمناطقشهری

مزاحمتایجادکند.
درفازهایاولیههزینهاستفادهازتاکسیهای

پرندهبسیاربیشترازتاکسیهایزمینیاست.
ایجادایستگاههایپروازوفرود،خطوطهوایی
مجاز،سیســتمکنترلترافیکهواییشــهری
وشــارژبرقمخصوصنیازمندســرمایهگذاری

زیاداست.
هنوزقوانینجامعیبرایپروازهایشهریدر
بسیاریازکشورهاتدویننشدهوهماهنگیبین
سازمانهایحملونقل،هواپیماییوشهرداریها

پیچیدهاست.
بیشترتاکسیهایپرندهفعلا2تا5سرنشینرا
جابهجامیکنندکهبرایپاسخبهنیازانبوهشهری

کافینیست.
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در خنداب به همان اندازه که تنوع و تعداد درختان میوه و دشت های سرسبزش، محلی برای ثبت خاطره های دلنشین است، پلنگاب خنداب هم زیبا و دیدنی است؛ یک منطقه 
شکار ممنوع بزرگ که هم جوش و خروش چشمه های طبیعی اش زبانزد عام و خاص است هم گونه های گیاهی آن؛  طوری که پیمانکاران هر سال برای برداشت گونه های گیاهی آن 
با هم رقابت می کنند. در کنار همه این جاذبه ها پرواز گونه های مختلف پرنده ها بر فراز دشت های سرسبز آن زیبایی های خیره کننده ای را خلق می کند؛   طوری که کارشناسان 

پرنده نگری ایران می گویند 10درصد گونه های پرنده شناسایی شده در ایران در خنداب زندگی می کنند.

پلنگاب 
خنداب

تماشای گزارش

یک قبرستان عجیب 
در خنداب یک روســتایی هســت به نام 
روستای »گوره زار« که خیلی از پژوهشگران 
معتقدند گنجینه ای ارزشــمند از ایران 
باســتان را در دل خود جای داده اســت. 
قدمت مردم مســلمان این روستا بسیار 
کم است چرا که در گذشته تمامی ساکنان 
آن ارامنه بودند و وجود قبرستان قدیمی 
ارامنه مصداق این سخن است. سنگ های 
قدیمی روی قبر ها و نوشته های مسیحی و 
علائم خاصی که روی بعضی سنگ قبر ها 
دیده می شود، بســیار دیدنی است. علاوه 
بر این در فاصله 1۵0 متــری جنوب غربی 
روستا قبرستان هفت برادران )هفت براران( 
واقع شده. ازجمله افراد خاک شده در این 
قبرستان تاریخی، هفت برادران مربوط به 
عصر تاریخی واقع در خنداب هستند. مردم 
محلی درباره این قبرســتان معتقدند که 
همراهان کیخسرو، گیو، گودرز و گشتاسب 
در این محل دفن شده اند. این روستا دارای 
باغ های هلو، گلابی و انگور است که هر ساله 
در نیمه دوم مرداد ماه در محل قبرســتان 

هفت برادران جشن انگور برگزار می شود.

درباره شهری که صلح صنعت هسته ای و طبیعت سرسبز را به رخ همه می کشد

خنداب؛ آب سنگین، باغ رنگین
باورتــان می شــود یکی از 
بزرگ ترین و مهم ترین اجزای 
صنعت هســته ای کشور که 
قلب صنعت هسته ای محسوب 
می شود، مجتمع آب سنگین شهرستان خنداب است که سهم خوبی 
در تولید آب ســنگین دنیا دارد؟ مجتمعی که باعث شده امروز همه 

دنیا با نام خنداب آشنا باشند. شهر 136۵کیلومترمربعی که به بهشت 
باغ های میوه شهرت دارد و بهار پرشکوفه اش دلیل اصلی سفر خیلی 
از گردشگران به این منطقه خوش آب و هوا در استان مرکزی است. روز 
ملی فناوری هسته ای و تقارن این روز با روزهای بهاری بهانه ای شد 
برای سفر به این شهر کوچک با آوازه جهانی تولید آب سنگین در دل 

باغ های سرسبزش.

فاطمه عسگری نیازندگی
  روزنامه نگار

قوانین آمریکا در این شهر شکست خورد

از بزرگراه اراک که به سمت خرم آباد می رویم، یک جاده فرعی در 80کیلومتری شمال غرب اراک ما را به 
سمت خنداب می برد؛ منطقه ای سرسبز، مملو از باغ های میوه و انگور که در فصل بهار پر از شکوفه های 
سفید و صورتی است. در همسایگی این شهر ســبز و زیبا کارخانه آب سنگین واقع شده که به مجتمع 
آب سنگین شهدای خنداب شهرت دارد؛ کارخانه ای که محصول تولیدی اش یعنی همان آب سنگینش 
در پیشرفته ترین آزمایشگاه های آمریکا )ساوان ریور آمریکا( مورد تأیید واقع شد. اما زندگی ساده و آرام 
مردم خنداب در همسایگی تاسیسات آب ســنگین این شهر مصداق عینی صلح آمیز بودن فعالیت های 

هسته ای ایران است.

شهری کوچک اما با قدمت تاریخی

از روزی که این تاسیسات در همسایگی این شهر علم شدند، نه تنها 
خللی در زندگی مردم ایجاد نشــد بلکه وجود این صنعت باعث شد 
که حال و روز این شــهر و مردمش هر روز بهتر از قبل  شود. خنداب 
به همان اندازه که امروز اسم و رســمی بلند دارد، پیشینه تاریخی و 
مهمی هم دارد. تاریخش را که ورق می زنیم، قدمتش چیزی حدود 
1200سال اســت و نکته جالب توجه قصه آنجاست که این شهر در 
سال 328هجری قمری یعنی بیش از 11قرن قبل هم به همین نام 
معروف بوده است. البته حمد لله مستوفی هم در »نزهه القلوب« در 
بیان مطالب جغرافیایی منطقه جبال به منطقه شرایین اشاره کرده 
که این نکته هم بیانگر قدمت خنداب است. نام شراء نام دیگر خنداب 
در طول تاریخ اســت. حالا چرا خنداب را شراء می خواندند؟ دلیلش 
همســایگی با رودخانه شراء بوده اســت؛ در واقع همین همزیستی 
خنداب با این رودخانه عامل اصلی سرسبزی و زیبایی خنداب است 

و باعث شده که از این منطقه مردم به عنوان شمال اراک یاد کنند.

قطب تولید میوه های بهاره و تابستانه

بهار خنداب مشــهور اســت. مردم محلی که به 3زبان لری، ترکی 
و فارســی صحبت می کنند، معتقدند خنداب بهشــت اراک است؛ 
البته که پر بیراه هم نمی گویند. ردیف درختان میوه با شکوفه های 
صورتی و سفید در باغ های میوه این شهر نمایی بهشت گونه را از آن 
به تصویر می کشد. در واقع یکی از زیباترین فصل های خنداب فصل 
بهار است وقتی که درختان باغ های هلو انجیری، سیب، هلو، گردو 
و بادام درختی تازه از خواب زمســتانی بیدار شده و شکوفه داده اند. 
خاک حاصلخیز این منطقه آنقدر قوت و قدرت دارد که کشاورزان 
در تولید محصولات با کیفیت باغی با هــم رقابت می کنند، مثلا در 
فصل برداشت محصول باغ های هلو باهم سر سایز و اندازه هلوهای 
مشــهور این منطقه رقابت می کنند یا در فصل برداشت انگور، قد و 
قواره خوشــه های غول پیکر انگور اســت که آنها را وارد یک رقابت 
شیرین دیگر می کند. خلاصه اینکه بهترین فصل سفر به این قطب 

تولید میوه های بهشتی بهار و تابستان است.

صفحه آرا:  علیرضا  بهرامی
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